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   Rasmus Hjorth Iversen 
 
Bilag 1 – Oversigt over høringssvar og indhold 
 
Bilaget indeholder en oversigt over de indkomne høringssvar til de syv forslag på socialområdet, som foreslås igangsat allerede i 2023. For 
hvert høringssvar har Administrationen foretaget en vurdering af hvilke af de konkrete forslag, høringssvaret vedrører. 
 
Nr. Dato Afsender Høringssvaret omhandler følgende forslag: 
1 22-06-2023 LokalMED Syddjurs Bo- og 

Aktivitetstilbud (SYBA) 
Lukning af køkken på Marie Magdalene  
Se høringssvarets fulde ordlyd i vedlagte bilag ” 1 - Høringssvar i forhold til lukning af køk-
kenet på Marie Magdalene - Lokal MED SyBA” 

2 26-06-2023 Hanne Bechmann Gleerup 
(medarbejder) 

Lukning af køkken på Marie Magdalene  
Se høringssvarets fulde ordlyd i vedlagte bilag ” 2 - Høringssvar i forhold til lukning af køk-
kenet på Marie Magdalene - Lokal MED SyBA”  

3 26-06-2023 Anja Enevoldsen Christen-
sen 
(medarbejder) 

Lukning af køkken på Marie Magdalene  
Se høringssvarets fulde ordlyd i vedlagte bilag ” 3 - Høringssvar i forhold til lukning af køk-
kenet på Marie Magdalene” 

4 27-06-2023 Susanne Talbot 
(borger) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet  

5 27-06-2023 Susanne Talbot 
(borger) 

Lukning af køkken på Marie Magdalene 

6 27-06-2023 Ole Kragelund 
(borger) 

Omlægning af det socialpsykiatriske botilbud Mølletorvet 

7 27-06-2023 Nils Elle 
(borger) 

Lukning af køkken på Marie Magdalene 

8 27-06-2023 Inger Bang 
(medarbejder) 

Sammenlægning af botilbuddene Lille Eje og Vestergård til voksne med varig nedsat psy-
kisk funktionsevne 



Side 2 af 7 

Nr. Dato Afsender Høringssvaret omhandler følgende forslag: 
9 27-06-2023 Kika Nielsen 

(medarbejder) 
Lukning af køkken på Marie Magdalene 

10 28-06-2023 Tina K. Nielsen 
(medarbejder) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet  

11 28-06-2023 Sara Lykke Munkholm  
(medarbejder) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet  

12 28-06-2023 Anne-Grete Nielsen i samar-
bejde med alle medarbejdere 
fra Midtpunktet, Center for 
Social Rehabilitering (CSR) 

Reduktion og omlægning af aktivitets- og samværstilbud i Midtpunktet 

13 28-06-2023 Sara Mirsal 
(medarbejder) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet  

14 28-06-2023 Wendy Justesen Henningsen 
(medarbejder) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet  

15 28-06-2023 Wendy Justesen Henningsen 
(medarbejder) 

Lukning af køkken på Marie Magdalene 

16 28-06-2023 Nadja Kuhr Mikkelsen  
(medarbejder) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet 
Lukning af køkken på Marie Magdalene 

17 29-06-2023 Sysser Vinberg Hansen 
(medarbejder) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet  

18 29-06-2023 Jon Christian Thomsen  
(medarbejder) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet  

19 29-06-2023 Anja Enevold Christensen 
(medarbejder) 

Lukning af køkken på Marie Magdalene  

20 29-06-2023 Sysser Vinberg Hansen 
(medarbejder) 

Lukning af køkken på Marie Magdalene  

21 29-06-2023 Mette Lyngby Andersen 
(medarbejder) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet  

22 29-06-2023 Medarbejdere på Lanternen, 
SYBA 
(medarbejder) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet 
Lukning af køkken på Marie Magdalene 

23 29-06-2023 Handicaprådet Beslutning om ikke at tilbyde hjælp af behandlingsmæssig karakter  
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Nr. Dato Afsender Høringssvaret omhandler følgende forslag: 
24 29-06-2023 Handicaprådet Lukning af køkken på Marie Magdalene  
25 29-06-2023 Handicaprådet Nedlæggelse af akut- og rådighedstelefon  
26 29-06-2023 Handicaprådet Omlægning af det socialpsykiatriske botilbud Mølletorvet  
27 29-06-2023 Handicaprådet Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet  
28 29-06-2023 Handicaprådet Reduktion og omlægning af aktivitets- og samværstilbud i Midtpunktet  
29 29-06-2023 Handicaprådet Sammenlægning af botilbuddene Lille Eje og Vestergård til voksne med varig nedsat psy-

kisk funktionsevne  
30 30-06-2023 Cecilie og Sarah 

(medarbejder) 
Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet  

31 30-06-2023 Pernille Rou Krabbe og 
Mona Hjarsø 
(medarbejder) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet 
Lukning af køkken på Marie Magdalene 

32 30-06-2023 Anne-Grete Nielsen på 
vegne af medarbejdere i 
Midtpunktet, CSR. 
(medarbejder) 

Reduktion og omlægning af aktivitets- og samværstilbud i Midtpunktet 
Omlægning af det socialpsykiatriske botilbud Mølletorvet  

33 30-06-2023 Kirsten Pedersen  
(borger) 

Lukning af køkken på Marie Magdalene  

34 30-06-2023 Martin Kusk 
(borger) 

Reduktion og omlægning af aktivitets- og samværstilbud i Midtpunktet  

35 30-06-2023 Anne-Grete Nielsen på 
vegne af LokalMED, CSR) 
(medarbejder) 

Reduktion og omlægning af aktivitets- og samværstilbud i Midtpunktet  

36 30-06-2023 Tine Olsen, Thomas Jørgen-
sen, Irina Kartin, på vegne af 
medarbejderne på Mølletor-
vet, CSR 
(medarbejder) 

Omlægning af det socialpsykiatriske botilbud Mølletorvet  

37 01-07-2023  Zsuzsanna Etches 
(borger)  

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet 

38 04-07-2023 Bente Jensen Mor til Borger 
M 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet  
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Nr. Dato Afsender Høringssvaret omhandler følgende forslag: 
(borger) 

39 04-07-2023 Louise Jensen søster til til 
Borger M 
(borger) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet  

40 04-07-2023 til Borger M 
(borger) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet  

41 05-07-2023 Gitte Schoppe 
(borger) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet  

42 06-07-2023 Helle-Lars 
(borger) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet 
Lukning af køkken på Marie Magdalene  

43 07-07-2023 Merete Stadsbjerg Kruse 
(medarbejder) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet  

44 07-07-2023 Gitte Schoppe 
(borger) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet  

45 07-07-2023 Gitte Schoppe 
(borger) 

Lukning af køkken på Marie Magdalene  

46 07-07-2023 Gitte Schoppe 
(borger) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet  

47 07-07-2023 Kirsten Ross Andersen på 
vegne af medarbejderne i Lo-
kalMED, SYBA. 

Sammenlægning af botilbuddene Lille Eje og Vestergård til voksne med varig nedsat psy-
kisk funktionsevne  
Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet  
Nedlæggelse af akut- og rådighedstelefon 
Lukning af køkken på Marie Magdalene 
Udover høringssvaret henvises desuden til vedlagte bilag ” 47 - Bilag til Høringssvar vedr. 
lukning af køkkenet på Marie Magdalene” 

48 14-07-2023 Sidsel Malling Laursen, på 
vegne af borgere i aktivitet-
stilbuddet, SYBA 
(borger) 

Lukning af køkken på Marie Magdalene 
Se høringssvarets fulde ordlyd i vedlagte bilag ” 48  - MED høringssvar vedr. fremskudte 
forslag på socialområdet” 

49 19-07-2023 Martin Kusk 
(borger) 

Reduktion og omlægning af aktivitets- og samværstilbud i Midtpunktet 
 

50 20-07-2023 Malene og Morten Kapper Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet 
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Nr. Dato Afsender Høringssvaret omhandler følgende forslag: 
(borger) Lukning af køkken på Marie Magdalene 

51 22-07-2023 Helene Lintrup Pedersen  
(borger) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet  

52 22-07-2023 Martin Kapper 
(borger) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet  

53 23-07-2023 Ole Kragelund 
(borger) 

Reduktion og omlægning af aktivitets- og samværstilbud i Midtpunktet  

54 24-07-2023 Elly Sørensen, på vegne af 
borgere på Skovly og Marie 
Magalene, SYBA 
(borger) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet 
Lukning af køkken på Marie Magdalene 
Se høringssvarets fulde ordlyd i vedlagte bilag ” 54 - Underskrifter Skovly og MM” 

55 24-07-2023 Birthe Thomsen   
(borger) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet  

56 25-07-2023 Vermund Søgaard-Sørensen 
(borger) 

Reduktion og omlægning af aktivitets- og samværstilbud i Midtpunktet 
Omlægning af det socialpsykiatriske botilbud Mølletorvet 
Sammenlægning af botilbuddene Lille Eje og Vestergård til voksne med varig nedsat psy-
kisk funktionsevne 
Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet 
Nedlæggelse af akut- og rådighedstelefon 
Beslutning om ikke at tilbyde hjælp af behandlingsmæssig karakter 
Lukning af køkken på Marie Magdalene  

57 25-07-2023 Conni Marie Nielsen  
(borger) 

Omlægning af det socialpsykiatriske botilbud Mølletorvet  

58 26-07-2023 Ole Kragelund 
(borger) 

Omlægning af det socialpsykiatriske botilbud Mølletorvet  

59 26-07-2023 Peter Vestergaard Kristen-
sen 
(borger) 

Omlægning af det socialpsykiatriske botilbud Mølletorvet 

60 28-07-2023 Jens Erik Emanuelsson 
(borger) 

Omlægning af det socialpsykiatriske botilbud Mølletorvet  

61 29-07-2023 Anitta Nowak 
(borger) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet 
Nedlæggelse af akut- og rådighedstelefon 
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Nr. Dato Afsender Høringssvaret omhandler følgende forslag: 
Lukning af køkken på Marie Magdalene  

62 29-07-2023 Solveig Hansen 
(borger) 

Reduktion og omlægning af aktivitets- og samværstilbud i Midtpunktet 
Omlægning af det socialpsykiatriske botilbud Mølletorvet 
Sammenlægning af botilbuddene Lille Eje og Vestergård til voksne med varig nedsat psy-
kisk funktionsevne 
Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet 
Nedlæggelse af akut- og rådighedstelefon 
Beslutning om ikke at tilbyde hjælp af behandlingsmæssig karakter 
Lukning af køkken på Marie Magdalene  

63 30-07-2023 Lars Klit 
(borger) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet  

64 30-07-2023 Kirsten Mikkelsen 
(borger) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet 
Lukning af køkken på Marie Magdalene  

65 30-07-2023 Ole Kragelund 
(borger) 

Omlægning af det socialpsykiatriske botilbud Mølletorvet  

66 30-07-2023 Susanne Damholt 
(borger) 

Reduktion og omlægning af aktivitets- og samværstilbud i Midtpunktet  

67 30-07-2023 Ole Kragelund 
(borger) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet 
Lukning af køkken på Marie Magdalene  

68 30-07-2023 Jeanet Pedersen 
(borger) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet  

69 30-07-2023 Lis og Per Sørensen 
(borger) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet  

70 30-07-2023 Linda Klindrup (Fonden Ans-
minde) 
(borger) 

Reduktion og omlægning af aktivitets- og samværstilbud i Midtpunktet 
Omlægning af det socialpsykiatriske botilbud Mølletorvet 
Sammenlægning af botilbuddene Lille Eje og Vestergård til voksne med varig nedsat psy-
kisk funktionsevne 
Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet 
Nedlæggelse af akut- og rådighedstelefon 
Beslutning om ikke at tilbyde hjælp af behandlingsmæssig karakter 
Lukning af køkken på Marie Magdalene 
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Nr. Dato Afsender Høringssvaret omhandler følgende forslag: 
Se høringssvarets fulde ordlyd i vedlagte bilag ” 70 - Høringssvar vedr. sagsnr. 2316097 
Fremrykning af forslag i omstillings- og reduktionskataloget vedrørende socialområdet.”  

71 30-07-2023 Ginette Kattrup 
(borger) 

Reduktion og omlægning af aktivitets- og samværstilbud i Midtpunktet 
Omlægning af det socialpsykiatriske botilbud Mølletorvet 
Sammenlægning af botilbuddene Lille Eje og Vestergård til voksne med varig nedsat psy-
kisk funktionsevne 
Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet 
Nedlæggelse af akut- og rådighedstelefon 
Beslutning om ikke at tilbyde hjælp af behandlingsmæssig karakter 
Lukning af køkken på Marie Magdalene  

72 30-07-2023 Elly Sørensen 
(borger) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet 
Lukning af køkken på Marie Magdalene  

73 30-07-2023 Kristian Klit 
(borger) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet 
Lukning af køkken på Marie Magdalene 
Se høringssvarets fulde ordlyd i vedlagte bilag ” 73 - Høringssvar fremrykkelse af bespa-
relser på handicapområdet i Syddjurs kommune.”  

74 30-07-2023 Lone og Claus Andersen 
(borger) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet 
Lukning af køkken på Marie Magdalene  

75 29-07-2023 Madeleine Johansen 
(borger) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet 
Udover høringssvaret henvises desuden til vedlagte bilag ” 75 - Underskriftindsamling 
Skovly” 

76 02-08-2023 Connie Ibsen 
(borger) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet 
Se høringssvarets fulde ordlyd i vedlagte bilag ” 76 - Husk lige dette inden der spares på 
aktivitets - og samværstilbud” 
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 10-08-2023  
Sagsbehandler: 

   Rasmus Hjorth Iversen 
Bilag 2 – Modtagne høringssvar 
 
Nedenfor fremgår de høringssvar der er indkommet til de syv forslag på socialområdet, som foreslås igangsat allerede i 2023. 
Administrationen bemærker at enkelte af høringssvarene vedlægges særskilt, som følge af formen af det modtagne materiale. Der henvises 
til de konkrete bilag i nedenstående tabel. 
 
Nr. Dato Navn Kommentar 
1 22-06-

2023 
LokalMED Syddjurs Bo- 
og Aktivitetstilbud 
(SYBA) 
(medarbejder) 

Se høringssvarets fulde ordlyd i vedlagte bilag ” 1 - Høringssvar i forhold til lukning af 
køkkenet på Marie Magdalene - Lokal MED SyBA” 

2 26-06-
2023 

Hanne Bechmann Gle-
erup 
(medarbejder) 

Se høringssvarets fulde ordlyd i vedlagte bilag ” 2 - Høringssvar i forhold til lukning af 
køkkenet på Marie Magdalene - Lokal MED SyBA”  

3 26-06-
2023 

Anja Enevoldsen Chri-
stensen 
(medarbejder) 

Se høringssvarets fulde ordlyd i vedlagte bilag ” 3 - Høringssvar i forhold til lukning af 
køkkenet på Marie Magdalene” 

4 27-06-
2023 

Susanne Talbot 
(borger) 

I dette forslag ønsker man at nedlægge brændeværkstedet på Skovly idet der også er et 
brændeværksted på Marie Magdalene. Dette vil betyde at de borgere som hidtil nu arbej-
der på Skovly skal køres med bus/taxi til Marie Magdalene – Har man tænkt på udgifterne 
til det?? Dette vil også betyde at personale skal undværes til de andre borgere – så deres 
aktiviteter i kørselsperioden vil blive sat på ”pause” – har man tænkt på dette?? Også i 
dette forslag har man tænkt sig at fjerne alle dyr på Skovly – vil det blive et meget stort 
savn for alle borgere uanset om man kan gå ned til dyrene selv eller man skal have hjælp 
hvis man f.eks. sidder i kørestol. Dyr = glæde. Der er et usynligt samspil imellem dyr og 
de handicappede – idet dyr har følelser og er rolige. Det er en sanseoplevelse ligesom at 
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Nr. Dato Navn Kommentar 
sidde og hører fugle synge. Hesteridning er så sundt for handicappede – spørg en ridefy-
sioterapeut hvad ridning gør for ens krop??  Borgere har glæde ved at gå ned til dyrene – 
komme ud i den friske luft – have venskab med dyrene – passe dyrene – have samtale 
med hinanden omkring dette – borgere har ”noget” at stå op til – være aktiv – føle sig nyt-
tig – have en arbejdsopgave – Fordi ellers vil borgerne blive deprimeret/triste – måske di-
rekte gå over i en depression – det vil betyde medicin – altså flere udgifter – har man 
tænkt på dette??  
Fra Susanne Talbot. 

5 27-06-
2023 

Susanne Talbot 
(borger) 

I dette forslag ønsker man at nedlægge/lukke køkken på Marie Magdalene og løsning er 
mad fra ekstern leverandør. 
 
På nuværende tidspunkt har de borgere som arbejder i køkkenet en livsglæde fordi bor-
gerne udfører et stykke arbejde – har et formål med at stå op hver morgen – være aktiv. 
 
På nuværende tidspunkt koster det DKK 30,- pr. frokostmåltid og man kan afbestille med 
dags varsel – hvilket er smart pga. sygdom, kontrol/tider på hospital som mange borgere 
jo har. 
I dette forslag skal den ekstern leverandør have DKK 40,- pr. frokostmåltid og man er for-
pligtet til at købe ca. 20 måltider pr. måned. Udgifterne vil være større for den enkelte bor-
ger – der vil være meget madspil som jo er meget op i medierne for tiden. Er der garanti 
at den ekstern leverandør også har lavet maden på selve dagen – dvs. maden er frisk, 
sund og ikke lavet evt. dagen før?? Fra Susanne Talbot. 

6 27-06-
2023 

Ole Kragelund 
(borger) 

Høringssvar vedr. Syddjurs Kommunes socialpsykiatriske botilbud, Mølletorvet, i Hornslet 
(punkt 160784 23 i "Omstillings- og Reduktionskataloget"). 
 
Uanset hvor meget den foreslåede nedskæring/omlægning kommer til at omfatte ved By-
rådets endelige beslutning den 30. august 2023, bør alle nuværende beboere - og deres 
pårørende - i løbet af juli 2023 tilbydes omfattende og letforståelig rådgivning fra kommu-
nen  Både mundtlig og skriftlig rådgivning og vejledning. Det må være en oplagt opgave 
for den socialrådgiver, der nu er ansat i kommunen med titel af borgerrådgiver, mig be-
kendt på fuld tid. 
 
Een af de ting, som hver enkelt nuværende beboer må have krav på information om, er 
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Nr. Dato Navn Kommentar 
muligheden for at slippe for at betale lejeudgiften til botilbuddets fælleshus - og fremover 
nøjes med at betale den fastsatte husleje for sin egen bolig. De enkelte beboere bruger jo 
alligevel stort set aldrig Fælleshuset, når der ikke er en kommunal medarbejder/bostøtte 
til stede. Og nu vil byrådet nedlægge samtlige tre årsværk/faste medarbejdere i bofælles-
skabet/botilbuddet. 
 
Kommunens kommunaldirektør og/eller borgerrådgiveren bør fremlægge en klar og skrift-
lig beregning af, hvor stor en månedlig merudgift, det vil være for kommunen, hvis bebo-
erne fra en bestemt dato, fx fra 31.12.2023, ikke længere betaler husleje for Fælleshuset. 
 
Kommunens borgerrådgiver kan også tilbyde at støtte alle beboerne i et hørings-møde i 
deres fælleshus - et møde med deltagelse af DjursBo, som jo administrerer hver enkelts 
lejemål og hele Afdeling 73. 
 
Ligeledes bør kommunaldirektøren/borgmesteren give en skriftlig redegørelse for, hvor-
dan virkeligheden er nu med hensyn til såkaldt tomgangs-leje i Mølletorvets 8 boliger (for-
delt på 4 rækkehuse i ét plan). Redegørelsen kan formentlig give svar på spørgsmål som 
fx disse:  
1) hvad har kommunen betalt i tomgangsleje i Afdeling 73 for de ubeboede boliger på 
Tendrup Møllevej 150A-158B? 
2) hvad betalte kommunen for ubeboede boliger på Mølletorvet i seneste hele regn-
skabsår, 2022? 
 
Endelig opfordres kommunaldirektøren og borgmesteren til at afvise lokale rygter om en 
mulig sammenlægning af Afdeling 73 med en anden afdeling i DjursBo - når og hvis den 
planlagte "omlægning" af det socialpsykiatriske botilbud bliver "igangsat" inden 11. okto-
ber 2023, sådan som et flertal på 25-2 godkendte på byrådsmødet 21. juni 2023.  
 
Med venlig hilsen, 
Ole Kragelund, 
Tendrup Møllevej 126 B, 
8543 Hornslet 
 



Side 4 af 82 
 

Nr. Dato Navn Kommentar 
PS: Ovenstående høringssvar sendes i CC til bl.a. min borgmester, de 6 øvrige medlem-
mer af økonomiudvalget, begge formænd for byrådets socialudvalg (SB), psykiatriudvalg 
(SÆ=Sundhed og Ældre), kommunens Handicapråd, kommunens Ældreråd (da bebo-
erne kan være op til 85 år), Hornslet Distriktsråd og enkelte lokale journalister. Desuden 
SocialtilsynMidt, Region Midtjyllands tilsynsmyndighed. Og kommunens borgerrådgi-
ver..... 

7 27-06-
2023 

Nils Elle 
(borger) 

Som økonomisk værge har jeg et økonomisk ansvar. Derfor kan jeg ikke bare stillesi-
gende acceptere dette. Jeg syntes det er dybt svinsk at pålægge udviklingshæmmede en 
stigning på over 23% i deres kostbetaling. Begrundelsen var at det ikke har været justeret 
i 5 år, det er da bare at prøve at retfærdiggøre 23 % stigning med tilbagevirkende kraft, 
med mindre der kommer et konkret regnskab der viser faktuelle prisstigninger på 23 %. 
Vi taler jo om personer der modtager ydelse fra Udbetaling Danmark, hvor der ikke er 
stigninger i ydelsen svarende til øget inflation på 23 %. 

8 27-06-
2023 

Inger Bang 
(medarbejder) 

Jeg tænker i får, nogle borger der bliver inaktive og mere syge og efterfølgende mere ple-
jekrævende , hvis i piller ved deres hverdag. Man skal tænke på det som deres " arbejde" 
som de er stolte af, og lige som os andre hvis vi ikke bliver holdt i gang og komme ud af 
huset, for at foretage os noget andet , så går vi også i stå og bliver syge af det. Det vil 
komme til at koste jer mange flere penge på sigt. Vi personale på selve bostedet har jo 
ikke ressourcerne til at aktivisere borgerne yderligere. 

9 27-06-
2023 

Kika Nielsen 
(medarbejder) 

Vi står med en gruppe borgere, som ikke har evne til at tale deres egen sag, men de ved 
godt hvad de kan li. På vores afdelinge har vi valgt at sansning omkring vores måltider er 
vigtige og vi kan mærke det giver livsglæde. Vi modtager mad fra Syddjurs køkken 4 
dage om ugen. 4 dage uden duft og forventning. Det lyder måske voldsomt, men hvis I 
har prøvet disse måltider, hvor der ikke tilberedes og “hygges” om madlavningen, så 
burde i forstå hvad det betyder. Vi har valgt at vores afdeling skal dufte af mad og der 
skal være mulighed for at kunne deltage på de vilkår borgerne nu har. Nogen nyder at-
mosfæren i køkkenet, lyden at forberedelser og nærvær. Andre nyder duften, som er 
hjemlig og skaber forventning. Og selv om det er få, på vores afdeling, som formår at 
være med i selve processen, så betyder det noget for dem alle, at muligheden for at 
kunne mærke, føle og dufte menuen er der. Nu er sparekniven så hængt op over vores 
kantine, hvor flere brugere er deltagende i processen, udføre en opgave som de ved 
mange ser frem til, nemlig frokost og fællesskab. Endnu flere påvirkes af atmosfæren og 
en masse af sansningen. Hvor vil det være ærgerligt at fjerne denne mulighed, fremfor 
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vakuum pakkede plastik bakker og poser. Når vi som personaler fra døgn er på job i dag-
timerne, er det en fornøjelse at kunne dufte mad, og det er et samtale emne, som vores 
borgergruppe kan deltage i. Dufte er en af de sanser som kan påvirke humør og følelser. 
Dufte kan vække minder og skabe forventning. Og vigtigst for vores borgere er, at mad er 
for de fleste en højdepunkt på dagen, og køkkenlivet og duftene er en stor del af det høj-
depunkt.  

10 28-06-
2023 

Tina K. Nielsen 
(medarbejder) 

Du skal ikke tro på alt hvad du tænker... Da Kronebilen, Prinsessen og Borgmesteren 
kom og anerkendte os på Skovly i forbindelse med at Syddjurs Kommune tildelte os In-
novationsprisen nogle år tilbage, var det vores Hestehold der var årsagen til dette. Or-
dene var mange fra Prinsesse Benedicte, her er blot et lille udpluk; Mangfoldigheden 
længe leve sagde Prinsessen, da hun overrakte os den fornemme Innovationspris for at 
gøre en kæmpe forskel, skabe livskvalitet og mening med tilværelsen for så mange men-
nesker på Skovly i samspil med hestene hver dag, her emmer af nærværd og kærlighed, 
bedre bliver det ikke, alle nikkede anerkende og beundrende os, heriblandt Syddjurs da-
værende Borgmester, og selvfølgelig alle os Skovly"er" Hvor var vi alle sammen stolte, 
over de rosende ord og ægtheden, og for så små penge midler i det store perspektiv. For 
nu få år senere, at erfare til vores alles store overraskelse at Innovationsprisens arbejde 
og mennesker nu kan blive til fortid... At dette betydningsfulde autentiske unikke pædago-
giske arbejde overhovedet er kommet med i nogens sparre overvejelser, det må da 
bunde i uvidenhed har jeg bildt mig selv ind, og trøstet vores Borgere med. - Du skal ikke 
tro på alt hvad du tænker... Den er god nok har jeg så trist erfaret, nogle hjerteløse har os 
med i deres overvejelser, og det er ikke med anerkendelse ros og beundring de vil møde 
os, det er meningsløst og kortsigtet, det er faktisk økonomisk ikke velovervejet og dumdri-
stigt. Tydeligt og venligst Tina K. Nielsen 

11 28-06-
2023 

Sara Lykke Munkholm  
(medarbejder) 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet: Direkte påvirkning 
af mennesker med nedsat fysisk og psykisk funktionsevne. På Aktivitestilbud Skovly ar-
bejdes på et højt fagligt niveau pædagogisk med at benytte dyr som det fælles tredje. Det 
pædagogiske arbejde med dyrene er helt unikt og skaber, glæde, omsorg, ro, en mening 
med livet, en arbejdsidentitet for borgerene. Dette arbejde påvirker de sårbare borgere i 
en meget positiv retning. Udover det psykiske påvirkes det fysiske også. Borgere får rørt 
sig uden at det er direkte træning, som flere ikke ønsker. Flere borgere, der også modta-
ger fysioterapi, får kroppen rørt som et godt supplement til deres øvrige behandling. Bor-
gere, der ikke kan varetage et alm arbejde, har stadig behov for at bruge deres krop og 
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have en arbejdsidentitet. Mange af især mandende på Aktivitetstilbuddene identificerer 
sig som rigtige arbejdsmænd. For dem er arbejdet med træproduktion det de står op for 
om morgenen. I brændeproduktionen er arbejdsopgaverne opdelt så alle får det ønsket 
ud af deres arbejdsevne og bliver tilpas udfordret. Ved at der fysisk er to matrikler i SYBA, 
der har brændeproduktion, er det fleksibelt i forhold konflikter mellem de forskellige bru-
gere. Endvidere har flere borgere, i vores organisation, indimellem behov for et miljøskift. 
Her er det gode samarbejde mellem Skovly og MM guld værd. Hvis der kun forefindes én 
matrikel med brændeproduktion, vil der uden tvivl være flere borgere, der ikke kan over-
skue at tage på aktivitetstilbud og derved isolere sig i deres bosteder eller egne lejlighe-
der. På sigt vil der være mere tryk på psykiatrien som konsekvens heraf. Håber I vil taget 
dette meget alvorligt og overveje de mange konsekvenser af at spare på aktivitetstilbud-
dene i SYBA. Med Venlig Hilsen Sara Lykke Munkholm Socialpædagog på Broen hvor 
beboerne arbejder på Aktivitetstilbud MM. Endvidere tidligere medarbejder på AT Skovly 
(år 2010-2013) og AT MM (år 2013-2019)  

12 28-06-
2023 

Anne-Grete Nielsen i 
samarbejde med alle 
medarbejdere fra Midt-
punktet, Center for So-
cial Rehabilitering 
(CSR) 

Kommentarer fra fra Midtpunktet, CSR – til Omstillings- og reduktionskataloget til budget 
2024, Syddjurs Kommune I det følgende tager vi udelukkende udgangspunkt i de to frem-
rykkede emner, der vedrører Midtpunktet, fra CSR, fra Omstillings- og reduktionskatalo-
get, som Direktionen og Social- og Beskæftigelsesudvalget har fremlagt. 1. Reduktion af 
personaleressourcer, svarende til 3 årsværk, i alt 1.365,000 kroner. De pædagogiske til-
tag bliver udfordret – vi frygter, at den faglige kvalitet og viden går tabt, hvis der afskedi-
ges 3 årsværk. Der er i øjeblikket ansat 8 årsværk i Midtpunktet. De 6,2 årsværk er pæ-
dagogisk personale, 1,3 årsværk er chauffører og køkkenmedarbejder, 0,5 årsværk er af-
delingsleder. Med det øgede krav om dokumentation, er vi bekymrede for hvor mange 
personaleressourcer går fra den direkte kontakt med borgerne. Borgerne får mindre støtte 
og ringere mulighed for at bryde isolation, samt udvikle deres sociale kompetencer og 
hermed selvstændighed. I denne sammenhæng er det vigtigt at påpege, at Midtpunktet 
tidligere er blevet fremhævet af Socialstyrelsen for vores høje faglige kvalitetsarbejde 
med recoveryorienteret rehabilitering. En nedskæring af personaleressourcer vil medføre 
en nedsættelse af kvaliteten af, og muligheden for, denne indsats. Midtpunktet har, i de 
seneste trivselsmålinger, ligget højt i forhold til godt arbejdsmiljø. 2. Reduktion til en loka-
litet i Byens Hus, Rønde Ved at samle Midtpunktet i en lokalitet, Byens Hus i Rønde, be-
tyder det at rammerne for udendørs aktiviteter forsvinder, og at muligheden for brugersty-
rede aktiviteter omkring indretning og udsmykning af rummene, forringes. Det vil ligeledes 
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blive en stor udfordring at rumme den meget brede målgruppe på en lokalitet, da de fysi-
ske rammer i forvejen ikke er tilstrækkelige. Vores borgere har meget forskellige behov 
for støtte og har brug for en hverdag med struktur og forudsigelighed, for at forebygge 
konflikter og utryghed. Byens Hus er heller ikke optimalt indrettet til borgere med fysisk 
funktionsnedsættelse (opbevaring af hjælpemidler). I forhold til at mestre eget liv, giver 
borgerne udtryk for, at de netop er i stand til dette, fordi de har et sikkerhedsnet i tilbud-
det. Flere borgere samlet på en lokalitet vil forringe trivslen for borgere og personale, da 
støjniveauet øges væsentligt. 3. Intet tilbud om aftenåbning Næsten halvdelen af bor-
gerne i Alpedalen, vil miste deres tilbud, da de er i forskellige former for beskæftigelse om 
formiddagen, eller da de, på grund af deres psykiske tilstand, ikke kan fungere før over 
middag. De vil dermed ikke få dækket deres sociale behov, og vi kan se på vores indvisi-
teringer, at det overordnede mål er at bryde isolation og kunne indgå i sociale sammen-
hænge. De har brug for pædagogisk støtte til at kunne udvikle sociale kompetencer/social 
mestring. 4. Aktiviteter reduceres – konsekvenser Ved færre aktivitetstilbud, forringes ud-
satte borgeres mulighed for meningsfulde praksisfællesskaber, da mange af borgerne har 
brug for pædagogisk støtte i form af konkrete anvisninger, guidning, vejledning og støtte 
for at kunne begå sig i fællesskaberne. Mange borgere har behov for struktur og forudsi-
gelighed i aktiviteterne, da det hjælper dem med at holde fokus og koncentration, så de er 
i stand til at indgå i fællesskaberne. Aktiviteterne kan være med til at ”forstyrre” de kaoti-
ske og angstprægede tankemønstre, og en psykotisk adfærd. Dette forudsætter en pæ-
dagogisk facilitering. Der er evidens for, at kunst, kultur og meningsfulde aktiviteter, har 
en forebyggende effekt på medicinforbrug, indlæggelser og yderligere social isolation. 5. 
Borgernes højere grad af initiativ og facilitering af aktiviteter Der vil være risiko for større, 
uløselige konflikter blandt borgerne, da mange har brug for pædagogisk støtte for at 
kunne mestre at indgå i sociale sammenhænge. Ved brugerstyrede aktiviteter, vil der 
kunne opstå hierarki, hvor det er de stærkeste borgere, der kommer til at bestemme, og 
hermed sætte dagsordenen. Dette kan betyde, at de svageste borgere trækker sig fra til-
buddet, og hermed bliver yderligere isoleret. Flere borgere har givet udtryk for, at de ikke 
har mod på at komme når der ikke er tilstrækkeligt personale. Vi har enkelte gange for-
søgt os med personalefri åbningstid. Kun 3-5 borgere ud af 64, har benyttet sig af tilbud-
det. Meningsfulde fællesskaber, der er pædagogisk understøttede, giver bedre trivsel, 
længere levetid, og er befordrende for borgernes recoveryproces. Forslag og tanker fra 
Midtpunktets medarbejdere Vi foreslår, at i stedet for at reducere i medarbejder staben i 
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Aktivitets og samværstilbuddet, kan man videreudvikle aktivitets – og værestedstilbuddet 
§104. Så Midtpunktet dermed, kan varetage andre funktioner og derved udnytte resur-
serne bedre. • Hvis man bevarer den nuværende medarbejderstab, kan man indtænke 
Midtpunktet på nye måder, der kan udvide tilbuddet. Vi kan løse andre funktioner end 
dem vi varetager nu, hvilket kan spare kommunens ressourcer på andre områder. Midt-
punktet er et rentabelt tilbud, hvor medarbejderne har meget forskellige kompetencer og 
er alsidige i deres opgaveløsninger. Hvis man tænker, at flere borgere med psykosociale 
problematikker (fx .fra jobcenteret) indvisiteres til Midtpunktet, kan kommunen spare på 
andre og dyrere tiltag. Midtpunktet kan feks. varetage praktikforløb i samarbejde med job-
center og socialcenter ift. udviklingsforløb til stresssygemeldte, m.m. der har behov for ro 
og fleksibilitet i forhold til at få afklaring omkring deres arbejdsfunktion. Dette har Midt-
punktet allerede erfaringer med, da der løbende har været folk i virksomhedspraktik i hen-
holdsvis 2, 3 og 6 måneder. • En udbygning af vores i forvejen lignende § 103 tilbud kan 
være en god basis for unge med psykosociale og misbrugsproblemer og støtte dem i de-
res udvikling mod at mestre eget liv bedre og komme videre i arbejds- og/eller uddannel-
seslivet. • Aktivitets- og værestedstilbbuddet §104 kan i samarbejde med bostøtten udvik-
les henimod et støttecenter der indeholder værested, aktiviteter, gruppeforløb samt indivi-
duelle bostøtteopgaver, så der kan spares på den udekørende bostøtte. 

13 28-06-
2023 

Sara Mirsal 
(medarbejder) 

World Health Organization (WHO)’s definition af mental sundhed og livskvalitet indehol-
der en beskrivelse af trivsel, hvor individet får mulighed for at udfolde sine evner, kan 
håndtere dagligdagens udfordringer, samt indgå i sociale fællesskaber. Dette har Sund-
hedsstyrelsen også som deres pejlemærke. Alt det som dyreholdet, havetraktorerne, 
brændepladsen og køkkenet bidrager til at fremme på aktivitetstilbuddene Marie Magda-
lene og Skovly i Syddjurs Kommune. Konsekvenser der bl.a. vil opstå ved at spare dyre-
hold og køkken væk, vil resultere i at borgerne ikke møder op på aktivitetstilbuddet. Hvert 
enkelt individ har et mål med deres dag, de har noget vigtigt og givende at stå op til. San-
ser, ansvar, psykisk og fysisk sundhed vil ikke længere bestå i den pædagogiske praksis 
på MM og Skovly. Borgerne vil gradvist blive passive, inaktive og ensomme. Borgerne 
møder troligt op i deres arbejdstøj og er klar på dagens gøremål, så som at passe dyrene, 
hjælpe til i køkkenet eller knokle på brændepladsen. Det er ikke kun borgernes livskvalitet 
som bliver taget fra dem, også deres arbejdsidentitet - hvis de foreslåede besparelser 
vedtages. At tage livsglæden og fællesskabets værdi fra vores borgere vil være katastro-
falt. Dyreholdet giver noget, som ikke kan erstattes af andet. At bruge bl.a. hestene som 
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et pædagogisk hjælpemiddel formidler viden, ansvar og forståelse videre. Det er medvir-
kende til at igangsætte processer, så som udvikling af selvstændighed, sociale kompeten-
cer, ansvarsfølelse og indlevelse. Hesten bliver pædagogens redskab, når de teoretiske 
overvejelser for en aktivitet, omfatter hesten og arbejdet med den, som et middel til at 
opnå et mål. Serviceloven omfatter at tilbyde rådgivning, støtte, tilgodese de behov eller 
sociale problemer man møder, og forbedre livskvaliteten hos borgerne. Formålet med 
Serviceloven er beskrevet i §1. Stk. 2 lyder: ”Formålet med hjælpen efter denne lov er at 
fremme den enkeltes mulighed for at udvikle sig og for at klare sig selv eller at lette den 
daglige tilværelse og forbedre livskvaliteten.” I §81 præciseres det hvad voksne med et 
handicap skal tilbydes. På Marie Magdalene og Skovly er køkkenet ikke bare et køkken, 
dyrene er ikke bare dyr, og brændet er ikke bare brænde. Det er alt sammen midler til at 
opnå et mål, som imødekommer mange forskellige udfordringer og udviklingsniveauer i 
den daglige pædagogiske praksis i Ryomgård og Termestrup. Et mål om at opnå livskva-
litet og leveværdi. Aktiviteterne bidrager med ny viden, nye færdigheder og nye kompe-
tencer. Målet om livskvalitet vil blive udskiftet med omsorgssvigt, hvis besparelserne ved-
tages. 

14 28-06-
2023 

Wendy Justesen Hen-
ningsen 
(medarbejder) 

Beløbet, der er nævnt i kataloget, (220.000kr) er ca halvdelen af den samlede sum, der er 
på Driftkontoen i det samlede beskæftigelsestilbud på Aktivitetstilbud Skovly og Aktivitet-
stilbud Marie Magdalene (MM). Konsekvensen af at spare et så stort beløb vil være om-
siggribende. Syddjurs Kommune skriver i “Vision og udviklingsstrategi 2022-2034, Sam-
men om det gode liv” at kommunen vil arbejde på, at borgere med funktionsnedsættelser 
skal have muligheder for det gode liv på lige fod med alle andre borgere, samt at alle skal 
have oplevelser og aktiviteter for både krop og sjæl. At fjerne det omtalte beløb fra Aktivi-
tetstilbuddenes Driftkonto vil berøre og forringe muligheder for ovenstående og livsindhol-
det for mange af Syddjurs Kommunes svageste borgere. Borgere, der ikke selv kan søge 
andre steder hen, da de er afhængige af at være visiteret til deres beskæftigelse. For 
denne gruppes vedkommende visiterer Syddjurs Kommune udelukkende til eget tilbud; 
Skovly og MM og ikke til andre kommuners tilbud. Et evt halveret driftsbeløb vil ramme en 
borgergruppe i Syddjurs Kommune, der ikke selv har mulighed for at søge nyt arbejde el-
ler nyt livsindhold. En borgergruppe der ikke vokser sig ud af den situation, de er i. En 
borgergruppe der ikke har forældre, der kan oprette et alternativ til dét, der er i risiko for at 
skulle afvikles. En borgergruppe der ikke har mulighed for at realisere det mistede i deres 
privatsfære, da de også dér er afhængige af den hjælp, Syddjurs Kommune er villig til at 
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give gennem visitationen. Der er tale om en gruppe Syddjurs borgere som vil miste hele 
grundlaget for deres arbejdsidentitet. En identitet der er vokset frem gennem de seneste 
40 års pædagogiske arbejde, siden Aktivitetscenter Marie Magdalene blev etableret i 
1983. Mange af de borgere der beskæftiges på de 2 afdelinger Skovly og MM er i bræn-
deproduktion og/eller i forbindelse med dyreholdet. Enten ved direkte arbejdsdeltagelse 
eller i dét, der benævnes perifer deltagelse. Der er en klar emperi for at det er relevante 
arbejdsopgaver i forhold til at fremme fysisk og psykisk sundhed hvilket FN og WHO har 
som et af deres verdensmål! For de borgere, der er i direkte arbejdsdeltagelse, er der i 
manges tilfælde tale om en arbejdsidentitet, der er opbygget gennem flere årtier. En ned-
læggelse af deres arbejdsopgaver vil medføre et stort tab af identitet, betydningsfuldhed 
og ret til at være i livet. For de borgere, der er en del af arbejdsprocesserne i brændepro-
duktionen og dyreholdet, ligger også hele aspektet om at være noget for mennesker 
udenfor SYBA. Brændet leveres til private kunder og dyrene trækker borgere fra det om-
givende samfund til. Dyrene genererer fritidsjobs til unge fra lokalområdet i forbindelse 
med weekend-, ferie- og helligdagsfodringer. Gennem disse parametre synliggøres SY-
BAs borgergruppe. I forhold til havetraktorene, der indgår i opgaverne både ved dyrehol-
det og på brændepladsen, så er de en vigtig brik for især den mandlige del af borgergrup-
pens identitet. Det er deres eneste mulighed for at få udfyldt deres behov for at kunne 
mestre et motoriseret køretøj. Dette behov er ikke anderledes hos udviklingshæmmede 
end det er hos resten af især den mandlige del af befolkningen! Den perifere deltagelse 
inkluderer bl.a borgere med meget lavt udviklingsniveau, borgere med Autisme Spektrum 
Forstyrrelser og borgere, der er meget påvirket af deres senhjerneskade eller psykiatrisk 
diagnose. Disse borgere er deltagende med deres blotte tilstedeværelse og derigennem 
opleves det at være betydningsfuld. Denne gruppe får samtidig frisk luft, sansestimuli og 
socialt fællesskab. Det er vigtigt at understrege at dyrene og her især hestene på Skovly 
ikke er kæledyr, men dyr der udfylder en ikke ubetydelig sundhedsmæssig rolle. Gennem 
arbejdet med og omkring hestene ser vi borgere, der ellers ville være inaktive, være fy-
sisk aktive. Hestene ansporer til bevægelse (trække med hestene, fodre etc), at ride på 
hest er anerkendt fysioterapeutiskt træning, arbejdet generer ansvarsfølelse, dyrene er 
stemning stabiliserende og fremmer socialt fællesskab for bare at nævne nogle af para-
metrene. Udover de borgere, der er indskrevet på aktivitetstilbuddene, er både brænde-
produktionen og dyreholdet til glæde for STU eleverne og børnene, der frekventerer Af-
lastningshuset beliggende ved Skovly. Jeg mener, vi bruger det for nuværende tildelte be-
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løb konstruktivt på at løse en vigtig samfundsmæssig- og pædagogisk opgave. Erfaringer 
fra nedlukningerne under Covid-19 viser, at hvis denne gruppe af Syddjurs Kommunes 
borgere ikke har noget meningsfuldt og interessant at stå op til, vil vi komme til at opleve 
en gruppe medmennesker, der går i stå fysisk, psykisk og socialt. Mange fik under Covid-
19 nedlukningerne større behov for pædagogisk støtte for at kunne holde livet ud, nogle 
tog voldsomt på, andre tabte sig uhensigtmæssigt meget, flere fik fysiske skavanker de 
fortsat kæmper med, og socialt har der været et stort pædagogisk opsamlingsarbejde. 
”Mangfoldigheden længe leve”, sagde H.K.H Prinsesse Benedicte, da hun var på Skovly i 
forbindelse med at Syddjurs Kommune havde tildelt Skovly Innovationsprisen i 2011 
netop på baggrund af en væsentlig del af dyreholdet, nemlig Hesteprojektet og nu er det i 
fare for at blive afviklet af samme kommune.... At halvere driftmidlerne og dermed fratage 
nogle af de mest sårbare medborgere deres hverdag er uetisk og bliver en dyr løsning på 
den lange bane.  

15 28-06-
2023 

Wendy Justesen Hen-
ningsen 
(medarbejder) 

Nedlægning af køkkenet på Aktivitetstilbuddene Marie Magdalene (og Skovly) vil betyde 
en betydelig merudgift for frokost, drikkevarer og frugt for brugerne af tilbuddet. Borgere i 
Syddjurs Kommune, der i forvejen hører blandt dem med lavest indkomst. Det løsnings-
forslag der er skitseret er ufleksibelt i forhold til at kunne levere med dags varsel hvilket er 
højst uhensigtmæssigt da netop brugergruppen på aktivitetstilbuddene kan have mange 
udfordringer med at have et stabilt fremmøde. Det alternativ der kan forudses, at bruger-
gruppen vil vælge, er af meget tvivlsomt ernæringsrigtigt indhold (kopnudler, kager, hvidt 
brød og lign) eller en tidsmæssig bekostelig ekstra arbejdsopgave for personalet på døg-
nafdelingerne, hvis der skal laves madpakker. Køkkenet kender brugerne og ved, at der 
er brugere, der har udfordringer med at synke, konsistensen af maden og lign og dette ta-
ges der hensyn til i den daglige madlavning, når den laves på stedet. En anden del af 
køkkenets berettigelse ligger i at brugerne ser maden blive lavet af de kendte køkkenme-
darbejdere og ikke mindst af de af deres kammerater, der er med i madlavningen - så får 
man mod på at smage og på at spise "det grønne" også! For brugerne er et integreret 
køkken lig med medbestemmelse af menuen, stimuli af lugtesans og ikke mindst læring 
om madlavning, fødevarekendskab og hygiejne. Køkkenet er et centralt samlingspunkt i 
hverdagen og køkkenmedarbejderne er en del af den pædagogiske opgaveløsning for 
nogle af Syddjurs Kommunes svageste borgere, der ikke har et reelt valg om selv at 
kunne lave et alternativ! 
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16 28-06-

2023 
Nadja Kuhr Mikkelsen  
(medarbejder) 

Kommentar til Omstillings- og reduktionskataloget Vedr omorganisering af aktivitets- og 
samværstilbud på handicapområdet (SYBA). Samt lukning af køkkenet på Maria Made-
lene. At lægge så store besparelser ned over hovedet på den mest sårbare gruppe i vo-
res samfund, kan ikke undgå at ramme hårdt, er meningsløst og få store menneskelige 
og samfundsmæssige konsekvenser. Aktivitets og beskæftigelse tilbuddet på Skovly i 
Termestrup og i Maria Madelene er et aktivitetstilbud og en beskyttet beskæftigelse, hvor 
de mennesker som arbejder i beskæftigelsen modtager et lille løntilskud fra kommunen, 
et symbolsk beløb som giver en arbejdsidentitet for det enkelte menneske. Ellers er de vi-
siteret til at indgå i vores fællesskab og meningsfulde aktiviteter. Med hver enkelt en lov-
pligtig pædagogisk handleplan, som opfylder et mål for dette menneske. Ikke bare en 
menneskelig opbevaring. Syddjurs Kommune skriver i “Vision og udviklingsstrategi 2022-
2034, Sammen om det gode liv” at kommunen vil arbejde på at borgere med funktions-
nedsættelser skal have muligheder for det gode liv på lige fod med alle andre borgere, 
samt at alle skal have oplevelser og aktiviteter for både krop og sjæl. Der er tale om den 
svageste og mest sårbare brugergruppe i vores samfund, som ikke har ressourcerne og 
mulighed for, selv at opsøge eller vælge en anden arbejdsplads eller indgå i fritidsaktivite-
ter på lige fod med den resterende del af samfundet. Heste/dyreholdet er ikke bare et dy-
rehold, det er et pædagogiske redskab til, målrette at kunne arbejde med berøring, san-
semotorisk og stemnings regulerende, fysisk træning og øvelse i at kunne give omsorg. 
Samt en arbejdsidentitet som dyrepasser. Vores brændehold på begge matrikler giver en 
arbejdsidentitet som ”rigtigt ”at gå på arbejde. At arbejde fysisk med træet, tage kursuser i 
de forskellige maskiner, stå med motorsav, kløve træet, håndtere den store rundsav, sor-
terer træet i de rigtige størrelser, kører træet på havetraktorer i tipvogne, for at det bliver 
stablet, og så kørt ud i den lille lastbil eller traktor til private og solgt. Træet bliver desuden 
solgt til det lokale byggemarked xl- byg. Så giver en indtægt til driftskontoen og en stolt-
hed ved brugerne, at samarbejde med xl- byg. Køkkenet på Maria Madelene er ikke bare 
et køkken, det er en arbejdsplads for nogle af vores brugere, som er med til at lave ma-
den på forskellige niveauer. Det er også et sted, de kan komme i praktik for at lære at 
lave mad. Dette er også en praktikplads for vores STU tilbud. Køkkenet favner mange af 
vores forskellige målgrupper, selv dem som har en fysisk funktionsnedsættelse er med på 
deres måde. Køkkenet laver en bred vifte af sundt og velnærede som er vigtigt netop for 
vores målgrupper. Da de ikke alle selvstændigt kan lave en sund madpakke, eller bliver 
fristet af et usundt alternativt. Som ofte kan støtte op om et usundt madmisbrug. At ved-
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tage de omtalte spareforslag ved netop disse arbejdsfunktioner fra Aktivitetstilbuddene vil 
berøre og forringe muligheder og livsindhold for mange af Syddjurs Kommunes svageste 
borgere. Borgere der ikke selv kan søge andre steder hen, da de er afhængige af at være 
visiteret til deres beskæftigelse. For denne gruppes vedkommende visiterer Syddjurs 
Kommune udelukkende til eget tilbud; Skovly og MM og ikke til andre kommuners tilbud. 
At forringe vores aktivitets og beskæftigelses tilbud yderligere vil ikke gavne visitationen 
fremadrettet til vores tilbud og derfor kan blive en øget udgift fremadrettet for kommunen. 

17 29-06-
2023 

Sysser Vinberg Hansen 
(medarbejder) 

Dyreholdet på Skovly Har lige fået en sommer hilsen fra Borgmesteren med en oprids-
ning af Syddjurs vision og udviklingsstrategi - at vi medarbejdere og borgere er sammen 
om at skabe det gode liv. Dette står i dyb kontrast til forslaget om at nedlægge dyreholdet 
på Aktivitets tilbuddet Skovly. Skovly er netop et sted hvor det gode liv skabes. Her spiller 
dyrene en kæmpe rolle. Dyr har en helt særlig betydning for mennesker med diverse 
funktionsnedsættelser og udfordringer generelt. Alle borgere på Skovly har en særlig op-
gave alt efter deres funktionsniveau. Dyrene bliver det bindeled mange har brug for, for at 
opleve at de har en betydning og en rolle. Dyrene er disse borgeres ilt i en verden der er 
meget udfordret. Det vil være katastrofalt og på længere sigt også blive dyrt at fjerne dy-
rene. Hvor kan denne gruppe borgere gå hen efterfølgende og finde en egen menneske-
lig værdi?  

18 29-06-
2023 

Jon Christian Thomsen  
(medarbejder) 

Med fjernelsen af brændelevering og dyrehold, demonteres muligheden for udviklingen 
og dyrkelsen af en reel arbejdsidentitet, for mange af kommunens udviklingshæmmede 
borgere. Det er en dyr pris at betale for nogle af kommunens svageste borgere. 

19 29-06-
2023 

Anja Enevold Christen-
sen 
(medarbejder) 

Høringssvar i forhold til forslaget om lukning af køkkenet på Marie Magdalene - Syddjurs 
Bo- og Aktivitetstilbud, som en del af Omstillings- og reduktionskataloget, 2023. Nr. 16-R-
8 Det er med stor ærgrelse, at vi noterer os, at køkkenet på Marie Magdalene, der dagligt 
bespiser 111 borgere til frokost, er foreslået til lukning som en del af Omstillings- og re-
duktionskataloget, 2023. Følgende argumenter for bevarelse af køkkenet på Marie Mag-
dalene beror på en sammenligning med mad leveret fra Køkken Syddjurs Madservice, lo-
kaliseret i Rønde, i det tilfælde at køkkenet på Marie Magdalene lukkes. Argumenterne for 
bevarelse af køkkenet hentes også fra ’Overordnet mad og måltidspolitik’ som Syddjurs 
Kommune offentlig gjorde i 2018, og som i vores forståelse fortsat er gældende. Denne 
politik er henvendt til alle borgere samt fagprofessionelle i kommunen. Skulle nogen være 
i tvivl om ovennævnte er her et link: overordnet-mad-og-maaltidspolitik.pdf (syddjurs.dk) 
For god ordens skyld finder vi det nødvendigt at gøre opmærksom på, hvilke borgere der 
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er tilknyttet Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud, da argumenterne for en bevarelse af køkke-
net på Marie Magdalene udelukkende beror på deres hensyn. Borgerne er karakteriseret 
ved varierende grader af funktionsnedsættelser med mere eller mindre betydelige kogni-
tive begrænsninger. De kan have specielle krav/ønsker til den mad, de indtager, hvilket 
bunder i deres handicap og funktionsnedsættelser og spiser ikke maden, hvis deres øn-
sker ikke er imødekommet. Dette påvirker i høj grad valg af mad og drikke, og forståelsen 
af sunde valg og vaner. Kerneopgaven i Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud er at understøtte 
borgerens udviklingspotentiale og selvstændighed via forløsning af borgerens potentiale, 
økonomisk ansvarlighed og kompetenceudvikling. Her mener vi, at køkkenet på Marie 
Magdalene har en væsentlig rolle. MADEN Maden fra køkkenet på Marie Magdalene la-
ves fra bunden af friske råvarer, der følger de officielle kostråd fra Fødevarestyrelsen. 
Retterne kan både være kolde, lune og varme og serveres potionsanrettet. Alt i alt en va-
rieret kost, hvor 60% består af økologiske råvarer. Køkken Syddjurs kan lave en special 
aftale omkring frokostordning til borgerne på Aktivitetstilbuddet, som både kan bestå af 
kolde, lune og varme retter. I modsætning til køkkenet på Marie Magdalene er kun 30% af 
råvarerne økologiske. Altså en forringelse og imod kommunens egen vision og mål på 
området. INDIVIDUELLE HENSYN OG SUNDHED Køkkenet på Marie Magdalene tilby-
der en energirigtig kost, der forebygger overvægt. Her er portionsstørrelserne en væsent-
lig ting. Køkkenet følger Syddjurs Kommunes officielle madpolitik med fokus på gode, 
sunde og nemme valg. Køkken Syddjurs betinger sig, at borgere, der skal være med i en 
frokostordning, skal modtage frokost 20 dage om måneden, hvilket i praksis vil sige alle 
dage, de kommer i aktivitetstilbuddet. Mange borgere har specielle ønsker og spiser ikke 
maden, hvis deres ønsker ikke er imødekommet. Det kan f.eks. være ønsker om ingen 
kerner i brød, ingen ost, ingen æg. Køkken Syddjurs kan ikke imødekomme sådanne indi-
viduelle ønsker, og der vil være risiko for, at mange borgere ikke spiser den mad, der bli-
ver leveret af Køkken Syddjurs. Borgeren har, med Køkkenet på Marie Magdalene, mulig-
hed for medbestemmelse og kan afgive ønsker ift. fremtidige retter. Køkken Syddjurs kan 
kun efterkomme lægediagnosticeret allergi og lægeordineret specialbehov for mad. Hvis 
borgerne ikke spiser maden, køber de muligvis selv noget andet mad, som ikke på 
samme måde vil være energirigtig, og der er derfor en risiko for, at borgeren bliver over-
vægtig eller for manges vedkommende yderligere overvægtige. De nævnte konsekvenser 
går stik imod Syddjurs Kommunes madpolitik, hvor man ønsker at forebygge livsstilsrela-
terede sygdomme, udligne ulighed i sundheden, forebygge overvægt og tage ansvar for, 
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at gode og sunde valg er nemt tilgængelige. MADSPILD OG ØKONOMISK ANSVARLIG-
HED Frokosten fra køkkenet på Marie Magdalene kan bestilles/afbestilles fra dag til dag, 
hvilket reducerer madspild og dermed følger Syddjurs Kommunes madpolitik, og er godt 
for miljøet. Med Køkken Syddjurs er der ingen mulighed for afbestilling med kort varsel. 
Der er derfor risiko for et betydeligt madspild. Madspild er ikke økonomisk ansvarlighed. 
Denne løsning vil give mindre fleksibilitet, da maden ikke kan ændres med kort varsel. 
Altså et forringet serviceniveau for borgeren. Borgeren kan med det nuværende tilbud 
være med i et varierende antal dage om ugen. Med Køkken Syddjurs vil borgere, der ikke 
er i aktivitetstilbuddet 20 dage om måneden have mulighed for at være med. De borgere, 
der ikke er med i frokostordningen fra Køkken Syddjurs, skal på de dage, de kommer i ak-
tivitetstilbuddet selv sørge for mad, og spiser altså en anden mad end alle andre. Dette vil 
modarbejde det fællesskab, man ønsker at skabe i aktivitetstilbuddet og er imod kommu-
nens egen politik. PÆDAGOGISK PERSONALE SKAL VARETAGE OPGAVER INDEN 
FOR ERNÆRING Med udgangspunkt i de tilknyttede borgere, som nu selv skal sørge for 
deres egen frokost, er det nærlæggende at tænke, at denne opgave i mange tilfælde vil 
tilfalde det pædagogiske personale i Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud. Dette personale er 
for det første ikke uddannet indenfor ernæring og for det andet ikke på nuværende tids-
punkt normeret til at sørge for mad til 111 borgere. Det vil således kræve en opnormering 
af det pædagogiske personale, hvorved en besparelse forsvinder i det samlede budget. 
IMOD KOMMUNENS MADPOLITIK Lukning af køkkenet går imod kommunes madpolitik, 
hvori der står; ”Syddjurs Kommune vil prioritere mad og måltidkultur højt i de kommunale 
institutioner… tage afsæt i borgernes behov og ønsker til maden og gøre det muligt for 
borgerne at deltage i planlægningen og aktiviteter i relation til måltidet.” VARIATION Der 
er i Køkkenet på Marie Magdalene mulighed for at bestille/få diæter fra dag til dag ifm. at 
borger bliver ramt at sygdom og har brug for f.eks. blød kost eller special kost. Den mad, 
der produceres i køkkenet på Marie Magdalene, udfordrer borgerne på en tilpasset måde, 
da der er mulighed for smagsprøver, prøve alternativer til kød mm. Hvis en borger har ud-
fordringer med at indtage mad, er der mulighed for at prøvesmage maden. Ovenstående 
vil ikke være en mulighed med Køkken Syddjurs. Altså et forringet serviceniveau for bor-
geren. AKTIVITETSDELEN EN DEL AF AKTIVITETSTILBUDDET Køkkenet er en del af 
Aktivitetstilbuddet i Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud, idet der på ugentlig basis deltager 5-
10 borgere i arbejdet i køkkenet. Disse borgere betragter opgaverne i køkkenet som de-
res arbejde, hvilket bidrager til deres selvforståelse, identitet, følelsen af at høre til et sted 
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og mulighed for at have en meningsfuld hverdag. BORGENRE VARETAGER I DAG OP-
GAVER SOM: - Tilberedning af mad - Borddækning - Oprydning - Ordne vasketøj Bor-
gerne skal i tilfælde af lukning af køkkenet beskæftiges med andet. Dette betyder et 
større pres på de andre aktivitetstilbud og muligt behov for opnormering, hvorved en be-
sparelse forsvinder. Lukning af køkkenet påvirker kerneopgaven i Syddjurs Bo- og Aktivi-
tetstilbud direkte, da det vil være en reduktion af personale, der har direkte kontakt med 
borgerne. OPLÆRING AF BORGERE I MADLAVNING De deltagende borgere oplæres 
af Køkkenet på Marie Magdalene i madlavning, køkkenhygiejne mm. af uddannet perso-
nale med henblik på at kunne klare sig i eget hjem. Med Køkken Syddjurs vil det ikke 
være en mulighed for borgerne at deltage i madlavningen. Altså et forringet serviceniveau 
for borgeren, samt manglende mulighed for forløsning af borgerens potentiale. Desuden 
er det stik imod kommunens udmeldte madpolitik, som pointerer at maddannelse er en 
livslang proces, der skal kvalificere kompetencer mht. valg af mad, viden om mad og 
evne til at lave mad. FLEKSIBILITET Køkkenet på Mare Magdalene laver mad til ture ud 
af huset, som kan bestilles fra dag til dag. Dette giver personalet i SYBA en stor fleksibili-
tet, der kommer borgerne til gode. En service som Køkken Syddjurs ikke kan tilbyde – og 
dermed en væsentlig forringelse af serviceniveauet for borgeren. PRAKTIK Køkkenet på 
Marie Magdalene står for tilberedningen af maden. Opvask, rengøring af omgivelser, ovn, 
køleskab mm. Varetages i dag også af køkkenet på Marie Magdalene. Lukkes køkkenet 
skal det pædagogiske personale tilberede/varme maden. Dette kræver egenkontrol og til-
syn fra Fødevarestyrelsen på de matrikler, hvor maden tilberedes. Varetagelsen af denne 
opgaver kræver personaletimer, som vil blive taget fra kerneopgaven. Altså forringet ser-
viceniveauet for borgeren. KØKKENET SOM SAMLINGSSTED Køkkenet på Marie Mag-
dalene har i dag en funktion, der rækker langt ud over at producere måltider. Køkkenet 
fungerer som et samlingssted for de 62 borgere, der har sin daglige gang i Aktivitetstil-
buddet på Marie Magdalene. Køkkenet er bemandet fra kl. 8-14, og det er derfor muligt at 
træffe personale i køkkenet i hele aktivitetstilbuddets åbningstid. Borgere, der møder ind 
før kl. 9, hvor Aktivitetstilbuddet starter, kommer forbi køkkenet, hvor der er mulighed for 
at få en kort sludder med køkkenpersonalet. Køkkenet er altså et sted med masser af 
nærvær og omsorg. Køkkenet på Marie Magdalene udgør ligesom i mange private hjem 
et naturligt samlingssted og bidrager i høj grad til at skabe et fællesskab og en hyggelig 
hjemlig atmosfære. Det er vores indtryk, at borgerne har en positiv oplevelse af at komme 
i køkkenet og nyder godt af det fællesskab, som køkkenet er med til at skabe. Det kan 
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være med til at give et meningsfuldt liv og forebygge ensomhed. Dette følger igen kom-
munes madpolitik, hvor det nævnes, at måltidet er et væsentligt omdrejningspunkt i tilvæ-
relsen og har stor betydning for fællesskab og netværksdannelse. Lukning af køkkenet på 
Marie Magdalene, mener vi, går imod Syddjurs Kommunes vision og udviklingsstrategi 
’Sammen om det gode liv’. Det går også imod den målsætning som Social- og Beskæfti-
gelsesområdet har udarbejdet omkring fællesskaber. Lukning af køkkenet på Marie Mag-
dalene går desuden imod kommunes vision om et godt spisemiljø, med fokus på fælles-
skab, medinddragelse og ejerskab omkring måltidet, som det er beskrevet i tidligere 
nævnte madpolitik fra 2018. ØKONOMI Med køkkenet på Marie Magdalene kan maden 
bestilles med dags varsel, og borgeren betaler derfor kun for den mad de spiser, hvilket 
giver en stor økonomisk ansvarlighed. DET NUVÆRENDE TILBUD INDEHOLDER: - 
Frokost hver dag - Kaffe/the/mælk/frugt/saft/kakao - Sodavand 1 gang om ugen - Kage 1 
gang om måneden For alt dette betaler borgerne 35 kr. pr. dag. Med Køkken Syddjurs er 
der risiko for betydeligt madspild og ikke økonomisk ansvarlighed. KØKKEN SYDDJURS 
TILBUD INDEHOLDER: - Frokost hver dag For alt dette betaler borgerne 40 kr. pr. dag. 
Altså et forringet tilbud og serviceniveau for borgeren. Borgere der i forvejen ikke har 
store råderum rent økonomisk, vil blive yderligere økonomisk presset, hvilket ikke er ud-
tryk for økonomisk ansvarlighed på borgerens vegne. OPSUMMERING For at opsum-
mere ønsker vi at påpege, at lukningen af køkkenet på Marie Magdalene kan føre til: - 
Øget forekomst af overvægt hos borgerne - Øget madspild - Mindre brug af økologiske 
råvarer - Er et dyrere tilbud til borgerne - Flere opgaver vil tilfalde andet personalet, der 
må gå fra kerneopgaven - Indebærer reduktion i de medarbejdere, der er tættest på bor-
gerne i det daglige pædagogiske arbejde Alt i alt bliver serviceniveauet i væsentlig grad 
forringet for borgeren, og man går i flere tilfælde imod den politik, Syddjurs Kommune har 
meldt ud. Med mindre Køkken Syddjurs kan tilbyde en frokostordning til 111 borgere på 
daglig basis med deres eksisterende personale, vil der være behov for en opnormering i 
Køkken Syddjurs, hvorved en besparelse vil udeblive i Syddjurs Kommunes samlede 
budget. Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud fungerer som HJEM OG ARBEJDSPLADS FOR 
DE BORGERE, der er tilknyttet. Borgerne kan blive tilknyttet, fra de er fyldt 18 år og vil 
formentlig blive i dette tilbud i mange år. Med andre ord lever de deres liv og arbejdsliv 
her. Udover at producere frisklavet mad hverdag bidrager køkkenet på Marie Magdalene 
til, at Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud på Marie Magdalene virker mindre institutionspræ-
get og mere hjemligt, hvilket er vigtigt for alle mennesker og dermed også for vores bor-
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gere. Det er vores store håb, at vi har fået tydeliggjort, hvilken betydning køkkenet på Ma-
rie Magdalene har og dermed, hvilke konsekvenser en lukning vil have. Vi er selvfølgelig 
åbne for kommentarer og spørgsmål til ovenstående, og stiller os gerne til rådighed for 
uddybning. Med venlig hilsen Ernæringsassistent, Anja Christensen og Anne Kathrine 
Dahl Sørensen 

20 29-06-
2023 

Sysser Vinberg Hansen 
(medarbejder) 

Nedlæggelse af Køkken M.M Forslaget om at nedlægge Køkkenet på MM vil have konse-
kvenser for rigtig mange borgere der har deres gang i kantinen. Duften af mad lavet fra 
bunden bringer glæde og smil frem hos alle på trods af diverse funktionsudfordringer. 
Flere har deres besyv med til madlavningen og føler sig inkluderet i en aktivitet på trods 
af at de er på side linjen. At nedlægge køkkenet vil være som at nedlægge en del af hjer-
tet i Aktivitetstilbuddet 

21 29-06-
2023 

Mette Lyngby Andersen 
(medarbejder) 

Kommentar til Omstillings- og reduktionskataloget Pkt. 16 – R - 7 Skovly har eksisteret si-
den 1985, og både Skovly og At.MM er produkter af den historiske udvikling der skete op 
igennem 70érne og 80érne: Det socialpolitiske fokus blev rettet mod normalisering af 
mennesker med udviklingshæmning,- midlet var integration, dvs. udflytning fra de store 
centralinstitutioner til mindre boenheder med dertilhørende aktivitetscentre i hjemkommu-
nerne. Brugerne af Skovly og At.MM er født og opvokset i en landkommune. De spejler 
sig i det liv, der leves på landet og i mindre byer, med natur, dyr, haver, maskiner, rigtigt 
arbejde mm. De har en tydelig identitet som ex. arbejdsmænd i arbejdstøj og sikkerheds-
sko,- som heste”piger”, dyrepassere, pedeller, smede, husmødre, fyrpassere og lign. Alle 
disse identiteter, funktioner og arbejdsopgaver er opbygget, finjusteret og tilpasset over 
mange år. Således er der, her hos os, skabt en plads til alle! Og vi rummer alle! FN´s 
Handicapkonvention har til formål at fremme, beskytte og sikre muligheden for, at alle 
personer med handicap fuldt ud kan nyde alle menneskerettigheder og grundlæggende 
frihedsrettigheder, samt at fremme respekten for deres naturlige værdighed. Vores mål-
gruppe er totalt afhængige af, at vi som pædagoger støtter dem og hjælper dem i deres 
valg. At vi hjælper dem til at udvikle deres potentiale, til at leve et værdigt liv med arbejds-
identitet og sociale fællesskaber. Vi har allerede mærket krisen i form af nedskæringer på 
personaleantallet med 6 på dagtilbuddet. Og dog forsøger vi at leve op til vores forpligtel-
ser. Hvis forslaget om at bortskære yderligere, nemlig halvdelen af dagtilbuddets aktivi-
tetsbudget, bliver vedtaget, kan vi ikke længere understøtte brugernes identitet. Hvor er 
værdigheden henne i dette? Jeg har aldrig oplevet noget så slemt i mine 30 år som pæ-
dagog på At. MM og Skovly. Som jeg ser det, bliver vi banket tilbage til tiden før 
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1980érne, hvor nøgleordet var opbevaring. Hvis jeg føler, at det bliver for træls (på godt 
jysk) at blive på Skovly,- ”Hvis jeg ikke kan lide lugten i bageriet”, som man siger, kan jeg 
jo vælge at søge andet arbejde. Det kan denne borgergruppe ikke. De må finde sig i 
Stanken! Mette Lyngby Andersen Skovly  

22 29-06-
2023 

Medarbejdere på Lan-
ternen, SYBA 
(medarbejder) 

Bemærkninger fra medarbejdere til omstillings- og reduktionskatalog. Vores bemærknin-
ger vi gerne vil ytre os om omhandler 16-R-7, 16-R-8 og 16-R-9. Vi tager udgangspunkt i 
konsekvenser for vores borgere og indvirkninger på personalets/vores arbejdsmiljø. Om-
organisering af aktivitets- og samværstilbud: Konskvenser. - Ift dyr på Skovly. For borger-
gruppen der kommer på Skovly kan det have store konsekvenser, hvis ”hesteprojektet” 
og andet dyrehold nedlægges. Ved nedlæggelse af hestehold og andet dyrehold vil bor-
gerne miste vigtige sansemotoriske oplevelser i form af nærvær og berøring. Arbejdet 
med og omkring bl.a. hestene bidrager til og styrker stimuli af kroppens fysik, balance og 
sind. Det kan være svært at erstatte de givtige oplevelser/ aktiviteter som dyrehold gør for 
vores borgergruppe som i forvejen kan have det svært med social og fysisk kontakt til an-
dre mennesker. Lukning af køkken på MM (MM’s ”hjerte” og samlingssted): Konsekven-
ser. - Meromkostning påføres borgere ved en højere kostpris. - Hyggen/sammenholdet 
ved at spise ens mad sammen forsvinder – en madpakkeordning vil medføre at flere bor-
gere vælger en anden løsning. Reduktion i ledelsen på Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud 
(SYBA): Konsekvenser. - Det er vores opfattelse, at det er den eneste besparelse, der 
umiddelbart ikke har konsekvenser for vores borgere. At ledelsesspændet øges, bør blot 
være en konsekvens af de besparelser organisationen pålægges af kommunen.  

23 29-06-
2023 

Handicaprådet Der er i alt syv sager til høring. Handicaprådet skal indledningsvist beklage, at det er nød-
vendigt at reducere servicen på grund af økonomiske vanskeligheder.Handicaprådet vil 
hermed indtrængende anmode byrådsmedlemmerne om at drage omsorg for, at man af-
holder sig fra at vedtage nedskæringer på områder, hvor de borgere det rammer, reelt 
ikke har noget egentligt frit valg. Det vil give et meget stærkt tilbageskridt for disse meget 
sårbare borgere, og vi i Handicaprådet finder det ikke rimeligt at disse rammes ekstra 
hårdt. Målet er jo lighed i sundhed. 
videre, jævnfør planforslaget til sundheds- og ældrepolitik. 
Det skurrer i ørerne, at man vil fratage personer den indsats, som man selv har vurderet, 
er nødvendig, 
når man vil beslutte ikke at tilbyde hjælp af behandlingsmæssig karakter. 
Det må være således, at det behov man har set og reageret på, ikke bare bliver væk! Der 
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kan være 
sket betydelige ændringer, så det kræver en individuel vurdering. Handicaprådet vil se 
med meget stor 
beklagelse på, at dette tilbud bortfalder. Borgerne har jo stadigvæk behovet, og hvis der 
ikke er et 
egentligt frit valg, er det ikke ok at fjerne muligheden. Det skaber en ulighed i sundhed. 

24 29-06-
2023 

Handicaprådet Der er i alt syv sager til høring. Handicaprådet skal indledningsvist beklage, at det er nød-
vendigt at 
reducere servicen på grund af økonomiske vanskeligheder. 
Handicaprådet vil hermed indtrængende anmode byrådsmedlemmerne om at drage om-
sorg for, at man 
afholder sig fra at vedtage nedskæringer på områder, hvor de borgere det rammer, reelt 
ikke har noget 
egentligt frit valg. Det vil give et meget stærkt tilbageskridt for disse meget sårbare bor-
gere, og vi i 
Handicaprådet finder det ikke rimeligt at disse rammes ekstra hårdt. Målet er jo lighed i 
sundhed med 
videre, jævnfør planforslaget til sundheds- og ældrepolitik. 
Det er for Handicaprådet ikke gennemtænkt at lukke køkkenet på Marie Magdalene. Det 
er et gode, for 
beboerne at deltage i produktionen af mad. Det er godt for alle, at det man foretager sig 
kan anvendes. 
Handicaprådet ønsker en beregning af, hvad konsekvensen for forslaget vil være, hvis 
der som 
foreslået opkræves eksempelvis 10 kr. mere per måltid, men produktionen bevares på 
Marie 
Magdalene. 
Vi ser gerne, at produktionen forbliver på Marie Magdalene, navnlig under henvisning til 
de 
menneskelige forhold, men det vil også være i tråd med den fremlagte Sundheds- og æl-
drepolitik. 
Handicaprådet håber på, at vi bliver hørt igen, når de ønskede oplysninger med videre er 
tilvejebragt. 
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25 29-06-

2023 
Handicaprådet Der er i alt syv sager til høring. Handicaprådet skal indledningsvist beklage, at det er nød-

vendigt at 
reducere servicen på grund af økonomiske vanskeligheder. 
Handicaprådet vil hermed indtrængende anmode byrådsmedlemmerne om at drage om-
sorg for, at man 
afholder sig fra at vedtage nedskæringer på områder, hvor de borgere det rammer, reelt 
ikke har noget 
egentligt frit valg. Det vil give et meget stærkt tilbageskridt for disse meget sårbare bor-
gere, og vi i 
Handicaprådet finder det ikke rimeligt at disse rammes ekstra hårdt. Målet er jo lighed i 
sundhed med 
videre, jævnfør planforslaget til sundheds- og ældrepolitik. 
Handicaprådet mener, at der skal et omfattende oplysningsarbejde i gang i forbindelse 
med en eventuel 
nedlægning af akut- og rådighedstelefonen. Det er vigtigt, at målgrupperne får klar be-
sked om, hvortil 
henvendelse kan rettes. 
Kunne det tænkes, at der kunne etableres et samarbejde med de nævnte alternativer? 
Der ses ikke at være nogen normeringsmæssige konsekvenser af forslaget. 
Vi ønsker tilbuddet opretholdt indtil vi er sikre på, at der er et alternativt tilbud der funge-
rer. De nævnte 
alternativer findes jo allerede i dag, så det er svært at se meningen med forslaget, bortset 
fra den 
anslåede besparelse. 
Behovet bliver jo ikke væk, men flyttes og betales af andre kasser. 

26 29-06-
2023 

Handicaprådet Der er i alt syv sager til høring. Handicaprådet skal indledningsvist beklage, at det er nød-
vendigt at 
reducere servicen på grund af økonomiske vanskeligheder. 
Handicaprådet vil hermed indtrængende anmode byrådsmedlemmerne om at drage om-
sorg for, at man 
afholder sig fra at vedtage nedskæringer på områder, hvor de borgere det rammer, reelt 
ikke har noget 
egentligt frit valg. Det vil give et meget stærkt tilbageskridt for disse meget sårbare bor-



Side 22 af 82 
 

Nr. Dato Navn Kommentar 
gere, og vi i 
Handicaprådet finder det ikke rimeligt at disse rammes ekstra hårdt. Målet er jo lighed i 
sundhed med 
videre, jævnfør planforslaget til sundheds- og ældrepolitik. 
Der er i forslaget ikke redegjort for, hvad den manglende støtte og tilstedeværelsen af 
støtteperson på 
det socialpsykiatriske botilbud Mølletorvet har af mulige konsekvenser. ”Regnearket” pas-
ser, men 
konsekvenserne for de implicerede, der ikke længere bor i et botilbud, er ikke beskrevet 
eller klarlagt. 
Grundlaget for at afgive et høringssvar er derfor ikke til stede. Handicaprådet beder om at 
få skitseret 
konsekvenserne eller mulige konsekvenser af besparelsen forinden høringssvar kan afgi-
ves. 
Handicaprådet håber på, at vi bliver hørt igen, når de ønskede oplysninger med videre er 
tilvejebragt. 

27 29-06-
2023 

Handicaprådet Der er i alt syv sager til høring. Handicaprådet skal indledningsvist beklage, at det er nød-
vendigt at 
reducere servicen på grund af økonomiske vanskeligheder. 
Handicaprådet vil hermed indtrængende anmode byrådsmedlemmerne om at drage om-
sorg for, at man 
afholder sig fra at vedtage nedskæringer på områder, hvor de borgere det rammer, reelt 
ikke har noget 
egentligt frit valg. Det vil give et meget stærkt tilbageskridt for disse meget sårbare bor-
gere, og vi i 
Handicaprådet finder det ikke rimeligt at disse rammes ekstra hårdt. Målet er jo lighed i 
sundhed med 
videre, jævnfør planforslaget til sundheds- og ældrepolitik. 
Handicaprådet finder, at det er et meget indgribende tiltag, der er tale om i forslaget om at 
omorganisere aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet. 
Målgrupperne er nok ikke helt de samme i de to tilbud. Det vil ikke være menneskeligt an-
svarligt at 
fratage disse mennesker deres identitet, sådan som det beskrives i oplægget. De trives 
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ved arbejdet 
med træ og dyr. 
Vi foreslår, at forslaget helt udgår, da dets konsekvenser menneskeligt set ikke er i orden, 
jævnfør den 
foreslåede Sundheds- og ældrepolitiks målsætning. 

28 29-06-
2023 

Handicaprådet Der er i alt syv sager til høring. Handicaprådet skal indledningsvist beklage, at det er nød-
vendigt at 
reducere servicen på grund af økonomiske vanskeligheder. 
Handicaprådet vil hermed indtrængende anmode byrådsmedlemmerne om at drage om-
sorg for, at man 
afholder sig fra at vedtage nedskæringer på områder, hvor de borgere det rammer, reelt 
ikke har noget 
egentligt frit valg. Det vil give et meget stærkt tilbageskridt for disse meget sårbare bor-
gere, og vi i 
Handicaprådet finder det ikke rimeligt at disse rammes ekstra hårdt. Målet er jo lighed i 
sundhed med 
videre, jævnfør planforslaget til sundheds- og ældrepolitik. 
Der er her tale om en stor reduktion i forhold til aktivitets- og samværstilbud i Midtpunktet. 
Der savnes 
en konsekvensberegning over hvilken indflydelse dette har på målgruppen, og hvorfor det 
er mindre 
vigtigt for personer med tilknytning til arbejdsmarkedet (Er vel et tilbud med såvel forebyg-
gelsestiltag, 
som mestringsevne og andre tiltag i forslaget til Sundheds- og ældrepolitikken). 
Handicaprådet håber på, at vi bliver hørt igen, når de ønskede oplysninger med videre er 
tilvejebragt. 

29 29-06-
2023 

Handicaprådet Der er i alt syv sager til høring. Handicaprådet skal indledningsvist beklage, at det er nød-
vendigt at 
reducere servicen på grund af økonomiske vanskeligheder. 
Handicaprådet vil hermed indtrængende anmode byrådsmedlemmerne om at drage om-
sorg for, at man 
afholder sig fra at vedtage nedskæringer på områder, hvor de borgere det rammer, reelt 
ikke har noget 
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egentligt frit valg. Det vil give et meget stærkt tilbageskridt for disse meget sårbare bor-
gere, og vi i 
Handicaprådet finder det ikke rimeligt at disse rammes ekstra hårdt. Målet er jo lighed i 
sundhed med 
videre, jævnfør planforslaget til sundheds- og ældrepolitik. 
Hvis det er korrekt, at der er overkapacitet på nuværende tidspunkt, skal dette selvfølgelig 
reguleres, 
men med den klausul, at hvis behovet øges, så skal det også gå den anden vej. 
Vi mangler perspektiv på, hvorfor de to botilbud Lille Eje og Vestergård overhovedet skal 
lægges 
sammen. Er tilbuddene ens? Eller er det udelukkende for at opnå besparelsen at de læg-
ges sammen? 
Hvad er konsekvenserne for brugerne og deres pårørende, ud over det, der er skitseret i 
en 
overgangsperiode? Hvor lang ér overgangsperioden? 
Det er en forudsætning for høringssvar på så vitalt et område, at præmisserne er klare. 
Det er de ikke 
her, så vi mangler oplysninger før høringssvar kan afgives mere detaljeret end det lader 
sig gøre nu. 
Handicaprådet håber på, at vi bliver hørt igen, når de ønskede oplysninger med videre er 
tilvejebragt. 

30 30-06-
2023 

Cecilie og Sarah 
(medarbejder) 

På AT Skovly er der en gruppe, som særligt henvender sig til mennesker med autis-
mespektrumsforstyrrelser og denne gruppe benytter sig mere perifert af dyrene og bræn-
depladsen, end de som er visiteret konkret til disse tilbud. Når det er sagt, er det selv i 
denne gruppe en stor del af arbejdsidentiteten at være en del af ”det store hele” på Sko-
vly. Vi er ”et fælles”. Når vi har dyr på Skovly, er det ”et fælles tredje”, hvor man som en-
keltindivid bliver en del af et større fællesskab. Det store fællesskab omkring dyreholdet 
og brændeproduktionen gælder ikke kun for brugere af AT Skovly. Brugere fra AT MM ta-
ger busturen til AT Skovly og skaber her relationer på tværs af aktivitetstilbuddene. Når 
der kommer brugere på AT Skovly fra AT MM, er dette for bl.a. at skabe fællesskab og 
værne om det samvær det skaber at mødes på tværs. Aktivitetstilbuddene skal ses som 
en samlet enhed og ikke to separate tilbud. Tidligere mødtes vi på tværs om aktiviteterne 
”boccia” og ”svømning”. Grundet besparelser er disse aktiviteter taget fra brugerne. He-
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stene er noget nær den eneste aktivitet som giver mulighed for at mødes på tværs i dag-
ligdagen. Jo flere fælles aktiviteter der bliver lukket ned, des mere besværliggør det 
denne vigtige følelse af samhørighed. Når vi, i gruppen for mennesker med autismespek-
trumsforstyrrelser, to gange om dagen går en tur på matriklen, er det ”ikke bare en gåtur”. 
Særligt grundet dyreholdet og brændeproduktionen, er der altid liv rundt omkring på AT 
Skovly. Dyrene på AT Skovly betyder ikke bare at der er ridning et par gange i løbet af 
ugen, det skaber arbejde og livskvalitet for mange brugere hver dag i ugen, da dyrene 
skal passes og værnes om. Når vi går tur, er der er altid et ansigt at møde, et andet men-
neske der smiler til én, siger hej og endda indleder en samtale. Dette kan måske lyde 
som en banal ageren for mange, men for vores brugergruppe er det ikke naturligt at 
skabe kontakt til andre mennesker. De sociale kompetencer og evnen til at kommunikere 
med andre er meget nedsat, hvilket gør det svært at indgå i sociale sammenhænge. For 
mange er dyrene et andet levende væsen som man kan knytte sig til. Det kan være svært 
at knytte sig til andre mennesker, men dyrene skaber et anderledes tillidsskabende rum. 
En bruger af AT Skovly observerer dagligt dyrene og holder øje med at de trives. Med dy-
rene som ”et fælles tredje” kan brugeren skabe kontakt og relation til den ansvarlige pæ-
dagog for dyreholdet. En kontakt han ellers ikke ville have taget initiativ til. En anden bru-
ger som har kaninerne som det primære fokusområde, føles stort ansvar omkring dette. 
Dette giver hende muligheden for at kunne tage sig af et andet levende væsen. Når 
denne lufter kaninerne, motiverer dette brugere af denne gruppe til at komme ud og være 
sociale, med kaninen som det fælles tredje. Fjerner man Skovlys DNA - dyrene og ned-
lægger dyreholdet på AT Skovly, er hele Skovlys fundament skrøbeligt. Dyreholdet er det 
bærende element for at Skovly kan eksistere, det er bl.a. det der gør Skovly attraktivt. 
Hvis der ikke er et godt fundament på Skovly, kommer der ikke ansøgere til Skovly. Hvis 
Syddjurs kommune ikke har et tilbud der er attraktivt for borgerne, resulterer det i at bor-
gere finder bedre tilbud i andre kommuner, hvilket medfører en endnu større udgift for 
Syddjurs Kommune. 

31 30-06-
2023 

Pernille Rou Krabbe og 
Mona Hjarsø 
(medarbejder) 

Syddjurs Kommune d. 30.06.23 Høringssvar ift. de foreslået kommende besparelser for 
det kommende budget. Skovly Socialcenteret er dybt bekymret over, at man vil fjerne dy-
rene fra Skovly, brændeværkstedet samt kantinen på MM. Der er tale om vores mest sår-
bare borgere i Syddjurs Kommune. Værestedet og aktivitetstilbud for de udsatte er afgø-
rende for deres hverdag og livskvalitet, som er med til at give dem en vej ud af ensomhed 
og være en del af et fællesskab, som de kan være i. der er i aktivitetsstederne at bor-
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gerne anvender deres fleste vågne timer og derfor er det vigtigt der er et indhold som gi-
ver mening. Alle finder ikke mening i at strikke og lave perleplader. Nogle har behov for at 
lave noget nyttigt. Disse borgere siger ikke fra eller til. Og hvilke tilbud kan vi efterhånden 
tilbyde denne målgruppe som myndighed? Med venlig hilsen Socialcentret  

32 30-06-
2023 

Anne-Grete Nielsen på 
vegne af medarbejdere 
i Midtpunktet, CSR. 
(medarbejder) 

Høringssvar fra medarbejdere i Midtpunktet, CSR – til Omstillings- og reduktions-
kataloget til budget 2024, Syddjurs Kommune 16-R-3 
 
I det følgende tager vi udelukkende udgangspunkt i de to fremrykkede emner, der vedrø-
rer Midtpunktet, fra CSR, fra Omstillings- og reduktionskataloget, som Direktionen og So-
cial- og Beskæftigelsesudvalget har fremlagt.  
 

1. Reduktion af personaleressourcer, svarende til 3 årsværk, i alt 1.365,000 
kroner. 

De pædagogiske tiltag bliver udfordret – vi frygter, at den faglige kvalitet og viden går 
tabt, hvis der afskediges 3 årsværk. Der er i øjeblikket ansat 8 årsværk i Midtpunktet. 
De 6,2 årsværk er pædagogisk personale, 1,3 årsværk er chauffører og køkkenmed-
arbejder, 0,5 årsværk er afdelingsleder. Med det øgede krav om dokumentation, er vi 
bekymrede for hvor mange personaleressourcer går fra den direkte kontakt med bor-
gerne. Borgerne får mindre støtte og ringere mulighed for at bryde isolation, samt ud-
vikle deres sociale kompetencer og hermed selvstændighed.  
I denne sammenhæng er det vigtigt at påpege, at Midtpunktet tidligere er blevet frem-
hævet af Socialstyrelsen for vores høje faglige kvalitetsarbejde med recoveryoriente-
ret rehabilitering. En nedskæring af personaleressourcer vil medføre en nedsættelse 
af kvaliteten af, og muligheden for, denne indsats. 
Midtpunktet har, i de seneste trivselsmålinger, ligget højt i forhold til godt arbejdsmiljø. 
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2.  Reduktion til en lokalitet i Byens Hus, Rønde 

Ved at samle Midtpunktet i en lokalitet, Byens Hus i Rønde, betyder det at rammerne 
for udendørs aktiviteter forsvinder, og at muligheden for brugerstyrede aktiviteter om-
kring indretning og udsmykning af rummene, forringes.  
Det vil ligeledes blive en stor udfordring at rumme den meget brede målgruppe på en 
lokalitet, da de fysiske rammer i forvejen ikke er tilstrækkelige. Vores borgere har me-
get forskellige behov for støtte og har brug for en hverdag med struktur og forudsige-
lighed, for at forebygge konflikter og utryghed. Byens Hus er heller ikke optimalt ind-
rettet til borgere med fysisk funktionsnedsættelse (opbevaring af hjælpemidler).  
I forhold til at mestre eget liv, giver borgerne udtryk for, at de netop er i stand til dette, 
fordi de har et sikkerhedsnet i tilbuddet. 
Flere borgere samlet på en lokalitet vil forringe trivslen for borgere og personale, da 
støjniveauet øges væsentligt. 
 
3. Intet tilbud om aftenåbning 

Næsten halvdelen af borgerne i Alpedalen, vil miste deres tilbud, da de er i forskellige 
former for beskæftigelse om formiddagen, eller da de, på grund af deres psykiske til-
stand, ikke kan fungere før over middag. De vil dermed ikke få dækket deres sociale 
behov, og vi kan se på vores indvisiteringer, at det overordnede mål er at bryde isola-
tion og kunne indgå i sociale sammenhænge. De har brug for pædagogisk støtte til at 
kunne udvikle sociale kompetencer/social mestring. 
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4. Aktiviteter reduceres – konsekvenser 

Ved færre aktivitetstilbud, forringes udsatte borgeres mulighed for meningsfulde prak-
sisfællesskaber, da mange af borgerne har brug for pædagogisk støtte i form af kon-
krete anvisninger, guidning, vejledning og støtte for at kunne begå sig i fællesska-
berne. 
Mange borgere har behov for struktur og forudsigelighed i aktiviteterne, da det hjæl-
per dem med at holde fokus og koncentration, så de er i stand til at indgå i fællesska-
berne. Aktiviteterne kan være med til at ”forstyrre” de kaotiske og angstprægede tan-
kemønstre, og en psykotisk adfærd. Dette forudsætter en pædagogisk facilitering.  
Der er evidens for, at kunst, kultur og meningsfulde aktiviteter, har en forebyggende 
effekt på medicinforbrug, indlæggelser og yderligere social isolation. 
 
5. Borgernes højere grad af initiativ og facilitering af aktiviteter 

Der vil være risiko for større, uløselige konflikter blandt borgerne, da mange har brug 
for pædagogisk støtte for at kunne mestre at indgå i sociale sammenhænge. 
Ved brugerstyrede aktiviteter, vil der kunne opstå hierarki, hvor det er de stærkeste 
borgere, der kommer til at bestemme, og hermed sætte dagsordenen. Dette kan be-
tyde, at de svageste borgere trækker sig fra tilbuddet, og hermed bliver yderligere iso-
leret. Flere borgere har givet udtryk for, at de ikke har mod på at komme når der ikke 
er tilstrækkeligt personale. Vi har enkelte gange forsøgt os med personalefri åbnings-
tid. Kun 3-5 borgere ud af 64, har benyttet sig af tilbuddet. 
Meningsfulde fællesskaber, der er pædagogisk understøttede, giver bedre trivsel, 
længere levetid, og er befordrende for borgernes recoveryproces.  
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33 30-06-
2023 

Kirsten Pedersen  
(borger) 

I må have mig meget undskyldt, men nu kommer jeg med et surt opstød 
Jeg er pårørende til en som bor på Marie Magdalene. Efter hvad jeg kan se, så kan der 
spares 65000 ved at lukke køkkenet og ændre på aktivitets tilbud på Skovly og Marie 
Magdalene. Det mener jeg er pebernødder i forhold til hvad brugerne mister af livskvalitet. 
Husk det er mennesker og ikke en eller anden potteplante, hvor jorden skiftes 

34 30-06-
2023 

Martin Kusk 
(borger) 

Høringssvar. 
 
Angående foreslået lukning af værestedet Midtpunktet, Alpedalen 14 i Hornslet. 
Som det fremgår af Omstillings og Reduktionskatalog til budget 2024. Er det foreslået at 
der skal nedlægges 3 fuldtids stillinger (årsværk) inden for Center for Social Rehabilite-
ring (CSR) 
Og at Midtpunktet, Alpedalen 14 i Hornslet skal sammenlægges med Midtpunktet Byens 
hus i Rønde. 
 
Vi er 18 brugere i Alpedalen, hvor af kun ganske få har mulighed for at fortsætte i Rønde. 
Blandt andet fremgår det af forslaget, vil 7 brugere ikke have mulighed for at blive over-
flyttet, da de har flexjob eller skånejob i dagtimerne. Da det er foreslået at aften åbningen 
torsdag, vil blive nedlagt i forbindelse med sammenlægning. 
 
Det fremgår samtidig at tilbuddet vil være mere baseret på brugerstyrede aktiviteter. I Al-
pedalen har vi blandet andet mulighed for at, hjælpe med at lave eftermiddags mad om 
mandagen, hvor der er åbent fra kl 9 til 17. Igen vil det ikke være muligt for 7 brugere at 
komme i Rønde. Selv går jeg til guitar i 30 til 45 minutter hver mandag. Om torsdagen er 
der også mulighed for at hjælpe med madlavningen. 
 
Vi 18 borgere er selvfølgelig meget kede af og frustrede over at Alpedalen måske skal 
nedlægges. Flere af brugerne har kendt hinanden i over 20 år da de har været med siden 
værestedet blev kaldt Under Uret, som også lå i Hornslet. Flere af brugerne lægger også 
vægt på at de bor i Hornslet og har nem adgang til Alpedalen. 
 
Jeg er selv bipolar og har en emotionel ustabil personligheds forstyrrelse, hvilket gør at 
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jeg blandt andet har det svært ved større forsamlinger pga angst/social angst. Det bety-
der at jeg ikke vil have mulighed for at tage bussen til Rønde. Da jeg startede i Midtpunk-
tet, i november 2019, startede jeg i Rønde, og måtte selv komme frem og tilbage. Det re-
sulterede i at jeg tit var nødt til at aflyse, da jeg fik angst anfald, jeg har sågar været nødt 
til at gå fra enten Rønde eller et sted på strækningen Rønde, Hornslet, fordi jeg ikke 
kunne klare at tage bussen, med for mange mennesker. Der vil muligvis være mulighed 
for at jeg vil kunne blive hentet i Hornslet og blive kørt tilbage. Men det vil for mig betyde 
at jeg ikke bare kan gå hjem, hvis jeg pludselig får det dårligt, eller ikke kan tage mere i 
hovedet, da der jo er flere brugere tilknyttet Rønde, er det noget jeg vil være utrolig utryg 
ved. 
 
Da jeg startede i Rønde, følte jeg aldrig at jeg passede ind, da flere brugere der er noget 
ældre end mig, og jeg følte ikke at jeg blev taget godt imod af brugerne. I januar 2020 
startede jeg i Hornslet, hvor jeg straks følte at jeg passede ind, både aldersmæssigt og 
socialt. 
 
Personalet i Alpedalen betyder også meget for mig, der er altid mulighed for at få en sam-
tale eller en skulder at græde ud ved. Derfor har jeg også svært ved at forestille mig, 
hvordan det vil gå hvis jeg pludselig mister 3 af dem, pga nedskæringer. 
Jeg har været på førtidspension siden 2012. Jeg kommer i Alpedalen 3 gange om ugen, 
og jeg har det at stå op til i hverdagen. Da jeg ikke har mulighed for at passe et arbejde, 
ikke engang et skånejob, føler jeg at jeg vil miste hele mit sociale netværk. Alpedalen er 
samtidig det sted hvor jeg har alle mine venner. Jeg har kun lidt familie i og omkring 
Hornslet. Jeg er bange for at min kontakt med de andre brugere, som jeg har igennem 
det at vi kommer i Alpedalen, vil løbe lidt ud i sandet, hvis vi ikke ses på et regelmæssigt 
basis. Jeg er bange for at jeg vil kunne få en længere og større depression, hvis jeg mi-
ster at kunne komme i Alpedalen. 
 
Jeg har haft samtaler med 14 brugere, for at høre deres meninger om en evt lukning af 
Alpedalen. Jeg vil nu komme med et uddrag af den enkeltes udsagn. Jeg har selvfølgelig 
fået lov af den enkelte bruger, til at bruge dem i dette høringssvar.  
 



Side 31 af 82 
 

Nr. Dato Navn Kommentar 
Borger A siger.  
At han er bange for at miste kontakten til hans venner og til store dele af hans sociale net-
værk. Han vil ikke have mulighed for at begynde i Rønde, da han har arbejde de fleste 
formiddage, han vil dog have mulighed for at komme der om mandagen. Men det ønsker 
han ikke, da langt de fleste som han kender igennem Alpedalen ikke vil kunne flyttes med 
over. Han føler at han vil miste de trygge rammer som han har nu i Alpedalen. Borger A 
har kendt personalet og flere af brugerne i over 20 år, han startede i værestedet Under 
Uret tilbage i 2004. 
 
Borger B siger. 
At han har været med fra da det var Under Uret, hvor han startede i 2003, han har derfor 
kendt flere af brugerne siden da. Han startede med også at have bostøtte som kunne 
hjælpe med dagligdags ting herunder post. Efter at han ikke har bostøtte mere, har Alpe-
dalen været stedet hvor han kan få lidt hjælp, enten fra personalet eller en af de andre 
brugere. Hans familie bor langt fra Hornslet og derfor er Alpedalen det sted hvor han har 
sit sociale netværk. Han beskriver det selv som et netværk, både af personalet og bru-
gere, der altid er klar til at hjælpe ham. Han er også bange for at mange af venskaberne 
vil løbe ud i sandet, når han ikke vil have den samme kontakt med vennerne. Han har 
været med til at sætte Alpedalen i stand, har blandt andet været med til at male og bygge 
brændeskur. Han føler at han har været med til at gøre det til vores eget sted. Forskellige 
aktiviteter er allerede blevet skåret væk, i forbindelse med tidligere besparelser og om-
lægning af Alpedalen, han har blandt andet været en aktiv resurse for det tidligere teater-
hold, hvor han altid var klar til at indtage en rolle.  
 
Borger C siger. 
At hun vil være ærgerlig over hvis Alpedalen lukker, hun er også bange for at miste det 
sociale og kontakten med vennerne. Hun har ikke det store netværk udenfor Alpedalen. 
Borger C hjælper med at lave eftermiddags mad hver mandag eftermiddag, hun er i for-
vejen ked af at madlavnings holdet mandag aften er blevet skåret væk, efter de ændrede 
åbningstimer om mandagen. Borger C kommer pt i Rønde om fredagen, og vil muligvis 
fortsætte med det, hvis det kører som nu. Men hun regner ikke med at hun ellers vil 
komme i Rønde, da de fleste andre fra Alpedalen ikke vil flytte med over.  
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Borger D siger.  
Borger D har muskelsvind og bor på et bosted i Hornslet. Han fortæller at han startede 
Under Uret og har været med I 22 år. Han er bange for ikke at passe så godt ind i Rønde. 
Alpedalen er Borger D ’s mulighed for at komme lidt ud og for at være social. Borger D er 
i forvejen ramt af de tidligere nedskæringer på åbningstiden, Borger D var flittig medlem 
af teatergruppen, hvor han har haft flere roller. Han overvejer at give Rønde en chance, 
men frygter at der vil være et højere lyd niveau, da der jo er flere brugere. Borger D nyder 
også haven i Alpedalen, hvor han kan være med til hygge omkring bålet, og spille forskel-
lige udendørs spil.  
 
Borger E siger. 
Han er bange for at miste kontakten til sine venner, han har ikke det store sociale liv og 
venskaber udenfor Alpedalen. Han startede også Under Uret og har derfor kendt nogle af 
brugerne i over 20 år, også fra hans tid i PGU, hvoraf flere at dem fra den tid også kom-
mer i Alpedalen. Han vil ikke kunne starte i Rønde, da han er bange for at der er flere bru-
gere og måske et højere støj niveau, han har det bedst med en lille flok brugere og at det 
er i trygge og vandte rammer, flere fra personalet han han også kendt i over 20 år. Han 
har igennem Alpedalen fået flere gode venner, hvor han er glad for at flere kommer i hans 
hjem, og derfor har noget socialt udenfor Alpedalen.  
 
Borger F siger. 
At hun er bange for at miste kontakter og venner hvis Alpedalen lukker. Efter at hun har 
mistet sin bostøtte, bruger hun meget personalet til at få vendt tingene med, og har også 
de andre brugere, hvis hun har en dårlig dag. Hun er med i indretnings gruppen og har 
været med til at sætte Alpedalen i stand, hun har blandt andet været med til at male, ta-
petsere, lavet brændeskur og været med til at indrette det nye kreative rum, hun er lige nu 
i gang med at lave et ude køkken, men mener ikke at hun vil være med til at færdiggøre 
det, da det jo ikke er sikkert at Alpedalen vil forblive åben. Hun vil også savne de 4 årlige 
ture ud af huset. Hun er bange for at hendes rytmer og vaner vil forsvinde, og at det vil re-
sultere i at hun får det værre. Hun var ødelagt og meget ked af det da meldingen om den 
mulige nedlukningen kom frem.  
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Borger G siger. 
At han fik det meget dårligt efter at informationen om den mulige lukning kom frem, samti-
dig blev han meget sur over, at det netop er dette sted, hvor der måske skal spares. Han 
er bange for at det vil blive for meget at starte i Rønde, .en vil dog give det en kort 
chance. Han er meget glad for at komme i Alpedalen og er glad for de trygge omgivelser 
og velkendte relationer til brugere og personale. Han startede også Under Uret og har 
derfor kendt flere fra personalet og brugere i over 20 år, han har lige siden været meget 
glad for at komme i Alpedalen 3 gange om ugen. Han er glad for at det i Alpedalen er mu-
ligt for ham at kunne gå lidt ind for sig selv, hvor han kan se lidt tv. Han er også glad for 
muligheden for at komme på en eller flere af de 4 ture ud af huset, og været glad for at, 
hvis det bliver for meget at rumme, at han kan melde fra igen.  
 
Borger H siger. 
Hun siger at hun er glad for at have Alpedalen som et sted hvor hun kommer lidt væk 
hjemmefra. Hun har muskelsvind og bor på bosted, så Alpedalen er et fristed, hvor hun 
også har mange af sine venner. Hun er ked af at der i forvejen er blevet skåret i åbningsti-
den og at nogle aktiviteter er væk, blandt andet så var hun glad for at kunne være med i 
teatergruppen. Borger H er åben for at starte i Rønde, men er bange for at der er for 
mange mennesker, og er ked af at mange af de nuværende brugere i Alpedalen ikke vil 
flytte med over. Hun er sur over og ked af at nogle, som hun har kendt i flere år, fra per-
sonalet skal fyres. Hun er gal over at der skal spares og at Alpedalen måske skal lukke.  
 
Borger I siger. 
Hun er meget ked af at Alpedalen måske skal lukke. Hun mener at Alpedalen har været 
med til at redde hendes liv. Blandt andet efter en samtale med Randi fra personalet, drop-
pede hun hendes planer for selvmord. Hun har førhen haft mange selvmords tanker, men 
det har Alpedalen hjulpet hende med, hun har også tidligere været meget selvskadende, 
det har hun heller ikke været siden hun startede i Alpedalen. Hun bor ikke i Hornslet og er 
afhængige af flexkørsel for at komme i Alpedalen, i den forbindelse er hun bange for at 
miste sine venner i Hornslet. Da hun ikke kan tage offentlig transport, pga angst, vil hun 
være afhængig af at kæresten vil kunne køre hende. Hun er pt i Rønde om tirsdagen, 
men der føler hun ikke det samme fællesskab, da der ofte er mange ældre brugere.  
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Borger J siger. 
At han kommer i Alpedalen efter tabet af hans kone, da han føler et stort savn, som Alpe-
dalen hjælper ham til at få lidt på afstand de timer han er der. Han kommer også for at 
være sammen med vennerne og for at have noget socialt i hans hverdag, han kommer 2 
gange om ugen, og det betyder meget for ham. Han er ikke interesseret i at starte i 
Rønde og han har heller ikke muligt for det, da han har arbejde om formiddagen. Han vil 
dog heller ikke være interesseret i at skulle køre frem og tilbage til Rønde.  
 
Borger K siger. 
At hun syntes at det er for dårligt at vi måske skal væk fra Alpedalen, efter det store ar-
bejde vi har haft med at i stand sætte den, malet og tapetsere. Hun har været med siden 
det var Under Uret og har derfor kendt personale og nogle brugere i 25 år. Hun er glad for 
at hun kan spise aftensmad om torsdagen. Hun er ikke interesseret i at begynde i Rønde.  
 
Borger L siger. 
Han har brug for Alpedalen for at komme ud blandt venner og er glad for det sociale net-
værk han har opbygget. Han er glad for at komme lidt væk hjemmefra, og få hans para-
noia og depression lidt i baggrunden, mens han er i Alpedalen. Han er bange for at det 
netværk han har opbygget igennem årene vil forsvinde, hvis han skal starte i Rønde og at 
der ikke vil være mange fra Alpedalen der vil flytte med over. Han er ikke sikker på at han 
vil begynde i Rønde, da han har det svært ved for mange mennesker, han er også bange 
for tilgængeligheden til Rønde og er bange for ikke at passe ind.  
 
Borger M siger. 
At han er bange for at miste vennerne og de sociale relationer han har opbygget i Alpeda-
len. Han har kendt mange af brugerne i over 20 år, også fra hans tid i PGU. Han er bange 
for at det bliver sværere at holde kontakten til vennerne, når han ikke kommer i Alpedalen 
og ser dem jævnligt. Han vil ikke have mulighed for at komme til Rønde, da han har fle-
xjob om formiddagen, først på eftermiddagen. Han er glad for at der er aften åbning om 
torsdagen, hvor han kan komme, er glad for at kunne få lidt aftensmad. Han er i forvejen 
ked af at aften åbningen om mandagen er blevet sparet væk, da det også var en dag hvor 
han var glad for at komme. Han var også glad for hans mulighed for at være med i teater-
gruppen, som også er væk om mandagen.  
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Borger N siger. 
At hun vil være træt af det hvis Alpedalen skal lukke, fordi hun vil miste det sociale i det, 
og hun er bange for at miste man af hendes venner. Hun er også ked af at der allerede er 
ændret åbningstider om mandagen, hvor hun var glad for at være medlem af teatergrup-
pen, hvor hun har haft mange roller. 
 
Det var de 14 udtalelser jeg har samlet igennem den sidste uge, efter at vi var blevet in-
formeret. Generelt har der været store frustrationer omkring en mulig lukning og mange 
har haft det både fysisk og psykisk efter at det kom frem. Mange syntes at der er meget 
lang tid til vi får det endelige svar på om Alpedalen skal lukke. 
I forvejen ser vi ikke frem til en sommerferie lukning i uge 29 og 30, hvor vi ikke har mulig-
hed for at have kontakt til personalet omkring vores bekymringer, og for at støtte hinan-
den i værestedet, når vi mødes der. 
 
Jeg håber at dette giver jer et indblik i hvad Alpedalen betyder for os og at for mange vil 
det være katastrofalt, hvis det sker. Mange vil komme til at miste indhold i hverdagen, og 
miste mange relationer. Håber at dette vil være med til at i vil holde Alpedalen kørende 
som nu. Det vil benytte alt for os. Jeg vedhæfter høringssvaret i denne mail.  
 
Med venlig hilsen.  
Martin kusk og Brugere i Alpedalen.   

35 30-06-
2023 

Anne-Grete Nielsen på 
vegne af LokalMED, 
CSR) 
(medarbejder) 

Høringssvar Indsendt af medarbejdersiden i MED for CSR (Center for Social Reha-
bilitering)  
Midtpunktet (16-R-3) 
I forbindelse med det nye ydelseskatalog og en nedsat kvalitetsstandard for Bostøtten er 
der igangsat en revurdering, hvilket har medført nedsat støtte for et antal borgere. En be-
grundelse kan være, at borgeren har et aktivitetstilbud i Midtpunktet, men hvis dette tilbud 
reduceres, vil det bevirke, at borgeren igen har brug for mere bostøtte. Dette er en dyrere 
foranstaltning. 
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I Syddjurs Kommune skal vi tilbyde et §104 tilbud og i øjeblikket er Midtpunktet det eneste 
sted som tilbyder dette til normaltbegavede i den brede målgruppe med autisme, erhver-
vet hjerneskade, sindslidelsser, fysiske handicap mm. 
I hele CSR arbejder vi ud fra en Recoveryorienteret Rehabiliterende tilgang, hvor Midt-
punktet understøtter borgerens udviklingpotentiale, så borgeren bliver så selvstændig 
som mulig og forebygger hermed isolation, ensomhed og sociale problemer. 
Vi forudser at denne besparelse blot giver forhøjede udgifter på andre områder.  

36 30-06-
2023 

Tine Olsen, Thomas 
Jørgensen, Irina Kartin, 
på vegne af medarbej-
derne på Mølletorvet, 
CSR 
(medarbejder) 

Konsekvenserne for at man vil ændre Mølletorvet til at overgå til bostøtten, vil være at der 
ikke er personale til stede på Mølletorvet i tidsrummet 08:00 til 21:00, og vil for borgerne 
give: Utryghed, usikkerhed ift. at de er psykisk ustabile, og vil have sværere ved at løse 
konflikter som kan ende med vold og trusler indbyrdes eller med borgere udenfor Mølle-
torvet. Der er eksempler på at der har været vold og trusler imellem beboerne, hvor per-
sonalet har kunne reagere hurtigt, så det ikke eskalerede yderligere. Der er en væsentlig 
risiko for at flere af de mest sårbare beboer på Mølletorvet vil blive tabt og man vil miste 
det gode arbejde der gennem lang tid har været på Mølletorvet (Som socialtilsynet har gi-
vet stor anerkendelse for), eller begynde at isolere sig igen ift. de gode relationer perso-
nalet har til dem. Mølletorvet har en historik med at der har været mange stoffer på ste-
det, og da vi pt har en borger der opsøger disse miljøer, vil vi fremover ikke have mulig-
hed for at være på forkant med at denne kommer i massivt misbrug. Pt. rummer Mølletor-
vet borgere med bla svær psykisk sygdom, behandlingsdom, for personfarlig kriminalitet, 
som med mulige ændringer af Mølletorvet til bostøtte fremfor bosted, kan fjerne mulighe-
derne for at observere at der kan ske medicinsvigt, eller igen personfarlig kriminalitet. I til-
fælde, at borgere skal tilbydes andre form for bolig, evt. ud for kommunale grænse vil be-
tyder øget udgift for kommunen. På Mølletorvet har vi ved struktur båret af personalet fået 
opbygget et godt fællesskab, med fælleskaffe om eftermiddagen, fællesspisning hver an-
den torsdag og morgenmad i weekenderne, hvor en borger har taget ejerskab på at bage 
hver weekend. Borgere på Mølletorvet ikke tilknyttet nogen form på aktivitets og samværs 
tilbudt, på nær en borger som er tilknyttet Midtpunktet. Derfor er det meget vigtig at 
samvær i Fælleshuset blive ved at fungere. Samtlige borgere er bekymret for utrygheden 
ved at personale ikke længere er fast på Mølletorvet i weekenderne. Vores erfaring viser, 
at det ikke behøver være lange vagter i weekender, dog er det brug for at borgere har 
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mulighed for at møde personalet på alle ugens dage, så de massive udfordringer kan ta-
ges i god tid, så de meget sårbare beboere fastholdes i deres udvikling. Det er personalet 
på Mølletorvet som bærer strukturen for borgene. Vi, som personale på Mølletorvet for-
udse, at reducering af støtte vil betyde flere og læge varende indlæggelser, væsentlig 
øget risiko for vold og kriminalitet, dette vil også påvirke lokalt samfund negativt. Persona-
let på Mølletorvet ønsker at være med til sparer på botilbuddets budget med følgende for-
slag: - Ledig bolig på Mølletorvet sendes i udbud, fx tilbydes til borger fra andre kommu-
ner - Personale fra Mølletorvet vil indgå i bostøtte, fx levere bostøtte udenfor Mølletorvet, 
til borgere som kan profetere, er en fast team af bostøtter  

37 01-07-
2023 

Zsuzsanna Etches 
(borger)  

Det er yderst beklageligt, at der er flere forslag om at spare så voldsomt på handicapom-
rådet. Hele socialområdet og særligt handicapområdet har været under stort pres i mange 
år, og det burde være muligt at finde penge andre steder end hos de allermest sårbare 
borgere i kommunen, som oftest ikke selv kan råbe op om deres sag. Udover det almene 
menneskelige i at behandle de svageste med omsorg og respekt, er det også en utrolig ri-
sikofyldt økonomisk prioritering at spare på netop denne gruppe: de er allerede udsatte, 
og derfor er der stor risiko for at de udvikler flere, endnu mere komplicerede og endnu 
mere omkostningsfulde problematikker, hvis deres behov ikke bliver mødt.  
 
Særligt forslaget om at "omorganisere" aktivitetstilbuddene på Skovly og Marie Magda-
lene virker yderst problematisk. Her er tale om en forholdsvis stor gruppe sårbare bor-
gere, som har stort behov for kontinuitet, forudsigelighed og stabilitet som forudsætning 
for trivsel. Mange borgere i denne gruppe ville med sikkerhed opleve en meget stor om-
væltning i deres liv, hvis deres vante, meningsgivende aktiviteter ophører, og der er der-
med også risiko for alvorlige sundhedsmæssige og sociale reaktioner, som kan give øko-
nomisk bagslag. Der må også forventes en stor belastning på personalet som skal hånd-
tere disse reaktioner hos borgerne - og det kan medføre øget stress, sygefravær, opsigel-
ser mm. Disse økonomiske risici fremgår overhovedet ikke af præsentationen af forslaget.  
 
Derudover, som det også står i forslaget, ville der skulle etableres nye aktiviteter til bor-
gerne - hvilket jo heller ikke er gratis. Der står ikke noget konkret om, hvilke aktiviteter der 
ville kunne erstatte de nuværende, men det kan tage flere år for en sårbar borger i mål-
gruppen at blive tryg ved en ny aktivitet, og i den tid ville borgeren også have behov for 
ekstra støtte. Så der ville næppe være en tilsvarende økonomisk besparelse, på trods af 
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en voldsom serviceforringelse.  
 
Desuden mener jeg at det er faktuelt forkert når der står at "forslaget ikke har konsekven-
ser for andre bevillings- og udvalgsområder". Aflastningshuset Skovly (for børn og unge 
med handicap) ligger på samme matrikel som bo- og aktivitetstilbuddet Skovly, og aflast-
ningshuset hører nu til familieområdet. Aflastningshuset benytter sig i høj grad af dyrene 
samt omgivelserne, i deres pædagogiske aktiviteter med børnene. Som mor til et barn til-
knyttet aflastningstilbuddet kan jeg sige med sikkerhed at det ville påvirke Aflastningshu-
set negativt, hvis dyrene og aktiviteterne omkring huset forsvandt. Børn og unge på af-
lastningshuset ville opleve mange af de samme negative reaktioner som de voksne bru-
gere af aktivitetstilbuddet. Derfor har forslaget naturligvis også konsekvenser for familie-
området. 
 
En hurtig beregning viser, at 220,000 kr for 111 borgere betyder under 2000 kr per borger 
per år. Det er værd at reflektere over, hvor utrolig billigt det er i forhold til de andre om-
kostninger forbundet med målgruppen, og i forhold til den livskvalitet, som disse aktivite-
ter giver målgruppen. Man ville f.eks. have svært ved at finde et enkelt hjælpemiddel, der 
er billigere end de 2000 kr. Jeg håber I kan finde de forholdsvis få penge et mindre indgri-
bende sted.  
 
Venlig hilsen 
Zsuzsanna Etches 

38 04-07-
2023 

Bente Jensen Mor til 
Borger O 
(borger) 

Mor til Borger O, som går på Skovly. Hvordan skal man fortælle dem omkring de bespa-
relser, som kommunen vil have. Jeg synes ikke det er en god ide at spare på de aktivite-
ter, da jeg kommer tit, på Skovly, og der møder jeg meget glæde fortælling på, at de skal 
ned til hestene og bruge deres kræfter. Det er også en glædelig at se hvad de laver nede 
hestene, der bliver arbejde hårdt. De går turer med og rider med hestene, strigler og gøre 
dem i stand og det elsker de, og man kan se at de stråler af glæde, og lavet rigtigt godt 
stykke arbejde både for hestene og dem selv. De foder hestene søger for at fordrer tro er 
rene, og de er mega gode til det, der bliver gået meget frem og tilbage med hestene. He-
stene elsker de unge mennesker, og nyder at gå rundt mellem dem. Hestene og de unge 
elsker at komme ud og rører sig sammen. Det er gode aktiviteter for de unge mennesker, 
og rigtig gode opgaver de har, de er rigtig gode til at sørger for at tingene er i orden. Hvad 
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skal de unge mennesker lave i deres hver dag, hvis hestene ikke er der, da der ellers ikke 
er nogen aktiviteter tilbage da i også har taget svømning, bliver det svært at se en hver-
dag på Skovly. Eller skal de bare sidde inde og ikke kan lave noget som helst. Der kom-
mer ikke noget tilbage, hvordan skal man få en hverdag på Skovly til at gå med, da de 
unge mennesker ikke må noget som helst. Der skal vel også spare på Marie Magdalene, 
så det ikke bare er på Skovly. Man kunne godt spare middagsturen på Skovly, da jeg skal 
noget med Annette, har jeg fået af vide jeg selv skal sørge at hun kommer til det hun skal. 
Måtte have min gamle far til at køre, da jeg blev tunget til at tage kørekort. Er man på 
Skovly er det fra 9.00 til 14.30, kan man ikke klare dette, så må dem der ikke kan holde til 
at være der mere end til middag, må de sørge dem der kommer fra andre steder at de 
kan komme og henter dem og bringe dem hjem, ellers må de blive hjemme. Jeg håber at 
hestene bliver på Skovly, og de aktiviteter de har nede ved hestene. Hvis de ikke havde 
hestene er der mange der bliver fortykke, og det koster også mange pengene. Håber at i 
kan finde nogle andre besparelser, fx middagstur på Skovly, og se jeres egne stillinger i 
gennem om der ikke er nogle besparelser, så det ikke skal gå ud over de handicappet 
hele tiden. VH Bente Jensen Mor og Far Niels Anker Jensen.  

39 04-07-
2023 

Louise Jensen søster til 
Borger O 
(borger) 

Skovly heste. Jeg er søster til Borger O, som går på Skovly. Jeg synes det er forkert, at 
skulle spare på hestene, som alle er glade for. De er dernede hverdag, og får deres mo-
tion, og de går og nyder det. Min søster Borger O elsker at gå med hestene, og snakker 
meget med hestene. Hvis i tager Hestene fra Skovly fra de unge mennesker, får de ikke 
deres hverdag til at fungerer. Skal de bare sidde og kigge uden de får deres motion nede 
ved hestene, så er der ikke noget som hedder Skovly mere. De unge mennesker kan ikke 
gå hjemme, for hvad skal de lave, og det er svært at fortælle dem hvis hestene ikke er der 
mere. Tænk lige på det. Sker der noget var det en god ide at i selv fortæller de unge men-
nesker hvad der skal ske, da det ikke er pædagogernes opgave at fortælle de unge men-
nesker, det. Det er jeres opgave som politikker. Mange af de unge mennesker, der går på 
Skovly tænker meget på hvad der skal ske, det er jeres opgave at prøve at hjælpe dem 
og støtte dem, i stedet for at modarbejde dem. Vil det ikke være bedre at spare middags-
turen på Skovly. Luk køkkenet på Marie Magdalene, så må de have madpakker med på 
Skovly og Marie Magdalene. I skriver at der 5-10 deltager i køkkenet, luk køkkenet, da det 
ikke kan passe at det bare er Skovly, der skal spare en masse, og det er for dårligt at i 
har taget svømningen fra dem, da der ikke kommer nye aktiviteter til dem. Derfor synes 
jeg også at Marie Magdalene, skal også spare masse. Ps. der kommer flere bruger på 
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Skovly, tager i hestene, er der ikke flere aktiviter , Hvordan skal Pædagogerne får det til 
at fungerer, så de unge mennesker kan få en hverdag. se om i ikke kan spare på jeres 
egne stillinger. Lad hestene blive på Skovly, det er et dejligt og fantastik sted. Vh Louise 
Jensen 

40 04-07-
2023 

Borger O (borger) Kære politikker Jeg hedder Borger O, som er bruger ude på Skovly. Jeg kan ikke skrive 
selv, jeg har bedt min mor, som er min værge, om at skrive dette til jer. Jeg har et ønske, 
om at hestene må blive på Skovly. Det hjælper mig med at få noget motion ved at komme 
ned til hestene, og kæler med dem, og gå med hestene. Det hjælper mig utroligt meget 
for at få en bedre og god dag. Det hjælper mig og de andre med at få en god dag. Det er 
en god oplevelse og god kontakt med andre mennesker. Hestene trøster mig, og vi har 
nogle gode timer sammen med hestene. Vh Borger O 

41 05-07-
2023 

Gitte Schoppe 
(borger) 

Til Syddjurs Kommune 
  
Høringssvar ang. omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet. 
  
At fjerne dyrehold og brændeværkstedet på Skovly vil være som at tage musikken ud af 
en koncert! 
  
I en koncert har hvert eneste instrument sin plads og vigtighed i musikken, præcis sådan 
er det også på Skovly. Lad mig fortælle lidt om hvad I kan opleve, hvis I tager jeg tid til at 
besøge Skovly og være en del af aktiviteterne her. 
  
Du er betydningsfuld, selv i en kørestol eller som blind. 
På Skovly har hver en borger et arbejde at passe. Nogen et meget lille stykke arbejde, 
andre et større, men alle har en opgave. Kan du holde et tov og trække en hest, selv om 
du sidder i kørestol, ja så bliver det dit arbejde. Kan du strile en hest, selv om du er blind, 
ja så har du også et arbejde. Sådan er alle de forskellige opgaver omkring det at passe 
dyr og ordne træ delt ud. Alle har et arbejde at stå op til og møde ind til hver dag. Alle har 
et ansvar og er betydningsfulde. At have et arbejde, som giver mening er med til at højne 
livskvaliteten. En livskvalitet, som for disse borgere, i forvejen er meget indskrænket. De 
borgere I finder her, kan ikke bare gå et andet sted hen og finde sig et nyt arbejde, som 
du og jeg. Så hvad gør de, hvis I lukker denne aktivitet? 
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Du er en del af fællesskabet og din indsats gør en forskel. 
På Skovly er hver en borger en del af et større fællesskab. Uanset om du er 19 eller 49 
år, uanset om du fungere som en på 7 eller 17 år, uanset om du sidder i kørestol eller er 
fysisk mobil, ja så er du en del af holdet. Et hold, hvor alle hygger sig med hinanden og 
giver plads til hinanden, trods div. udfordringer. Et hold, hvor der bliver lagt mærke til hvis 
du mangeler, er syg eller ikke dukker op en dag. Hvor går dissse borgere hen og føler sig 
set og hørt, hvis ikke på Skovly? 
  
Tag jer tid til et besøg på Skovly, sæt jer på hesterampen og slå antennerne ud. Der vil 
ikke gå længe før smil vil komme frem på jeres læber. I vil se hvordan alle hjælper hinan-
den, ja faktisk kan man blive helt rørt over dette. De har hver i sær deres udfordringer, 
men på trods af dette hjælper de hinanden op på hesten, trækker hinanden, finder en 
hjelm til hinanden osv. I vil høre en summen af snak med og uden tydelig sprog. En hu-
mor og masser af grin, for der er altid noget af grine af og nogen at grine med i denne 
flok. Og så vil I opleve en stolthed hos hver en borger over at få lov til at hjælpe til, være 
en del af noget vigtigt og endnu større stolthed over at mestre en opgave og få ros for 
dette. Hvor ellers får disse borgere sådan en oplevelser at værdighed? 
  
Vælger I at fjerne dyrehold og brændeværksted på Skovly og tage musikken ud af kon-
certen, hvad er så tilbage - en tom scene! 
En tom scene som skal fyldes ud med noget andet, men hvad? Perleplader og fjernsyn 
måske. Det skal jo helst ikke koste noget og jo da helt sikkert koste væsentlig mindre end 
det nuværende tilbud, for ellers giver det jo ikke mening af skære det væk. Så hvilken mu-
sik forestiller I jer der skal spille på den scene frem over? 
  
Som borger i Syddjurs Kommune og mor til en borger på Skovly, forstår jeg simpelthen 
ikke jeres prioriteringer. I forslår her at sparre et aktivitetstilbud værk fra de borgere der 
har allermindst i forvejen. Dem med de færreste muligheder, dem der ikke bare går et an-
det sted hen, dem der ikke bare får et nyt arbejde eller finder ind i et nyt fællesskab. Det 
er her I vælger at ville skærer i budgettet, men det er jo også det nemmeste, for her råber 
ingen op. Jeg håber det vil blive med en rigtig grim smag i munden, at I drikker jeres næ-
ste kop kaffe på et af de mange flotte kulturtilbud vi har i denne kommune. Tilbud hvor 
kommunen har lagt mange penge på bordet. Når I sidder der og nyder kunsten og musik-
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ken, håber jeg at jeres tanke går til de borgere fra Skovly som ikke længere spiller med i 
orkestret, hvis I vælger at fjerne dette tilbud.  
  
Jeg har fuld forståelse for at vi i Syddjurs Kommune skal sparre, men at tage fra dem der 
har mindst og dem der på ingen måde kan tale deres egen sag eller råbe op, det gør mig 
flov på min kommunes vegne. Hvor fattigt et liv vil vi tilbyde dem der i forvejen ikke har 
meget? 
  
Mvh Gitte Schoppe, mor til en glad pige på Skovly 

42 06-07-
2023 

Helle-Lars 
(borger) 

Så skete det endnu engang at syddjurs kommune fattes penge. Det er der så kommet di-
verse forslag frem over, som for nogens vedkommende skal træde i kraft allerede fra li 
om få måneder 
Og ja, det er de aller svageste/sårbare der endnu engang skal stå for skud, Handicapom-
rådet, dagtilbuddene, botilbuddene for de aller svageste i vores kommune, for ikke at 
tænke på ældreomsorgen hvor der fornylig blev sløjfet en masse stillinger 
Hvor er det Trist med  sådan en gang amatør politikere, der ikke kan gennemskue virke-
ligheden og i afmagt over egne evner beslutter den slags ting. 
For dagtilbud Skovly+ M.M dagtilbud/bosted, foreslår i at fjerne 220000 kr fra deres drifts 
økonomi. Det er halvdelen af deres budget. I forvejen er der det sidste år  
skåret med 30 procent at nomineringen af ansatte+ aktiviteter som svømning og musik er 
skåret væk grundet besparelser. 
 
I forsøger i byrådet at skaffe nye tilflyttere til kommunen fra Århus og andre omegnskom-
muner specielt børnefamilier jagter i 
med nye Børnehaver, vuggestuer, skole til Millioner i specielt Hornslet, så ny tilflyttere kan 
betale deres skat og lægge penge i den slunkne kasse 
Hvordan skal det ikke ende når i ikke engang kan ta jer af de sårbare i vores kommune. 
Og ja, de her unge, voksne, ældre med hver deres forskelligheder har også ret til et liv, 
med respekt, omsorg , tillid ,udfordringer, en dagligdag de er trykke ved. 
noget at stå op til.  
Det har de nu, på trods af de besparelser de allerede har været igennem det seneste år, 
bla pga et utroligt engageret personale.  
I oplægget til de nye besparelser er der intet forslag til nye tiltag der skal erstatte de eksi-
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sterende, der er foreslået nedlagt. 
 
Træ/Brænde afdelingen+ Heste/dyre stedet.  De 2 væsentlige dele af  skovly dagtilbud . 
Så Hvad havde i tænkt der skal stå i stedet, noget der er gratis formoder jeg ?  
Gå ture,? jammen det gør de i forvejen. Gi os noget mening kære byråd med dette syge 
besparelses forslag 
 
Køkkenet på MM har i også valgt at nedlægge, det koster vist 1½ stilling, hvor er det trist, 
der var en del brugere "der deltog i madlavningen, det er en del af deres hverdag" 
det gav ansvar, selvtillid, mod, tro på sig selv, / Og sørme om i ikke har fundet et andet 
madtilbud fra ekstern leverandør 
Godt nok 10 kr dyrere per måltid, meeen så er man os bundet til at købe alle hverdage i 
måneden, Det blir så ca 200 kr dyrere om måneden 
for hver tilmeldt borger. Gad så vide om deres Inkomst også stiger fra kommunen, med 
samme beløb ? ellers ku det godt bli lidt op af bakke økonomisk 
 
Tror, Kære byråd i skal tænke jer rigtig godt om før i godkender jeres spareforslag 
 
 
Mvh Pårørende til Borger på dagtilbud Skovly 

43 07-07-
2023 

Merete Stadsbjerg 
Kruse 
(medarbejder) 

Høringssvar vedr. sag nr 16078623 omorganisering af aktivitets og samværstilbud på 
handicapområdet. 
 
I forbindelse med tanken om at nedlægge dyrehold på Aktivitetstilbuddet Skovly, Vil jeg 
gøre opmærksom på, at Syddjurs Kommunes aflastningstilbud for børn i alderen 0-18 år 
med særlige behov er nabo til aAktivitetstilbuddet. Der er børn som er i tilbuddet i op til 14 
dage pr mdr.  
Vi har 2 gynger og en sandkasse. Der er fra kommunens side ikke afsat penge til hverken 
legeplads eller aktiviteter i kommunens tilbud.  
Det har derfor en stor betydning for flere af vores børn, at der kan tilbydes gåture, hvor 
der er et mål for vores børn. En stor del af dette er at komme rundt ved fårene for at se 
hvor mange lam er der nu kommet og hvordan har de det, at klappe kaninerne og give 
dem mælkebøtter, at overvinde sig selv til at røre ved og klappe en hest.  
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Mange af disse børn har pga deres udfordringer svært ved at aflæse og forstå hvordan 
man er i samvær med andre, dette styrkes på en rigtig god måde i samvær med dyr. 
Samt at det er børn som ofte ikke har anden mulig for at have eller være i kontakt med 
kæledyr.  Jeg tænker at man skal genoverveje hvilken betydning denne nedlæggelse vil 
have og hvad eksempelvis Aflastningshuset men også selve Aktivitetstilbuddet vil kunne 
sætte i stedet.  

44 07-07-
2023 

Gitte Schoppe 
(borger) 

Høringssvaret er identisk med høringssvar 41. 

45 07-07-
2023 

Gitte Schoppe 
(borger) 

Til Syddjurs Kommune 
Høringssvar ang. lukning af køkkenet på Marie Magdalene (MM) 
  
At lukke køkkenet på MM vil være som at fjerne hjertet i familien! 
  
Køkkenet er ofte samlingspunktet i familien, det er her den skønne duft af mad kommer 
fra, det er her man kan være sammen om at lave noget på kryds af kompetenceniveau. 
Hygge om det lækre i livet, smagen og den gode oplevelse med mad, drikke, snack og 
kager. Vores sanser stimuleres og der skabes lyst til lækker sund mad. 
Alt dette samtidig med at køkkenet på MM også er en plads for borgere som ikke har mu-
lighed for at gå hjem i eget køkken og kokkerere, for dette er jo deres køkken. Dette er jo 
deres hjem. 
  
Hvem vil leve i et hjem uden et køkken, ikke mange. Hvem vil nøjes med mad fra et stor-
køkken/industrikøkken hele deres liv, ikke mange. Ikke en duft af flæskesteg til jul, ikke en 
duft af kage til fødselsdagen, nej alt dette vil være væk hvis I lukke køkkenet på MM. 
Måltiderne der i dag kommer fra det eksterne storkøkken er ikke noget de fleste ønsker at 
spise til hver eneste måltid resten af deres liv, men det er sådan det bliver hvis I fjerne 
køkkenet fra MM. Aldrig kan man have et ønske om noget bestemt at spise, aldrig kan 
man ønske sin livret. Bor man på MM, må man bare spise det der bliver serveret, hvis I 
lukke køkkenet. Lidt kedeligt, tror jeg de fleste vil syntes. 
  
Trist, at vi ikke føler os i stand til at prioritere den sunde mad og det samvær det giver at 
lave den på MM 
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Vh Gitte Schoppe, mor til en pige på MM 

46 07-07-
2023 

Gitte Schoppe 
(borger) 

Høringssvaret er identisk med høringssvar 41. 

47 07-07-
2023 

Kirsten Ross Andersen 
på vegne af medarbej-
derne i LokalMED, 
SYBA. 

På vegne af medarbejderne på Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud fremsender Lokal MED 
hermed høringssvar vedr. nedenstående forslag fra omstillings- og reduktionskataloget: 
 
- Lukning af køkken på Marie Magdalene – Forslag 16-R-8 
- Sammenlægning af botilbuddene Lille Eje og Vestergård til voksne med varig nedsat 
psykisk funktionsevne – Forslag 16-R-6 
- Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet – Forslag 16-R-7 
- Nedlæggelse af akut- og rådighedstelefon – Forslag 16-R-10 
 
På vegne af MED 
 
Høringssvar i forhold til fremskudte forslag fra omstillings- og reduktionskataloget 
vedr. socialområdet 
På vegne af medarbejderne på Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud vil Lokal MED gerne 
knytte følgende kommentar til nedenstående forslag: 
 
 

- Lukning af køkken på Marie Magdalene – Forslag 16-R-8 
MED støtter op omkring køkkenets høringssvar – se vedlagte bilag (også tidligere frem-
sendt). Lukning af køkkenet vil være en væsentlig forringelse af arbejdsmiljøet samt 
fjerne fokus og tid fra kerneopgaven med borgerne. I det, det pædagogiske personale 
skal varetage en masse praktiske opgaver i forbindelse med måltiderne. 
Derudover vil vi opfordre til, at man fremfor at lukke køkkenet – forsat nytænker og udvik-
ler køkkenet. 
 

- Sammenlægning af botilbuddene Lille Eje og Vestergård til voksne med varig 
nedsat psykisk funktionsevne – Forslag 16-R-6 
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På vegne af medarbejderne er det ikke en ønskesituation at sammenlægge de to afdelin-
ger – men afdelingerne er velforberedt og klar til de forandringsprocesser, som de står 
overfor. 
 

- Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet – Forslag 
16-R-7 Aktivitetstilbuddet har allerede været igennem en stor omstrukturering og 
reduktion, hvor man har nytænkt aktiviteterne og fundet nye veje til at varetage 
kerneopgaverne. Store ændringer som at nedlægge dyre- og brændeholdet vil 
medføre utryghed hos vores borgere – og kræve større ressourcer for at vare-
tage vores kerneopgave. Det frygtes, at fleres års arbejde med fokus på konflikt-
håndtering og menneskelig udadreagerende adfærd vil gå tabt, hvilket i høj grad 
vil påvirke medarbejdernes arbejdsmiljø og -vilkår. 

 
- Nedlæggelse af akut- og rådighedstelefon – Forslag 16-R-10 

Igennem de ca. 1½ år, hvor akut- og rådighedstelefon har været tilknyttet Lille Eje og Ve-
stergård, har man oplevet, at tilbuddet ikke bliver benyttet som forventet. I forbindelse 
med en eventuel sammenlægning af Lille Eje og Vestergård vurderes det, at en fjernelse 
af akut- og rådighedstelefonen vil være en hjælp for processen. 
 
Se i øvrigt vedlagte  bilag ” 47 - Bilag til Høringssvar vedr. lukning af køkkenet på Marie 
Magdalene” 

48 14-07-
2023 

Sidsel Malling Laursen, 
på vegne af borgere i 
aktivitetstilbuddet, 
SYBA 
(borger) 

Se høringssvarets fulde ordlyd i vedlagte bilag ” 48  - MED høringssvar vedr. fremskudte 
forslag på socialområdet” 

49 19-07-
2023 

Martin Kusk 
(borger) 

Høringssvaret er identisk med høringssvar 34. 

50 20-07-
2023 

Malene og Morten Kap-
per 
(borger) 

Kære Syddjurs Kommune 📍 
 
En klog mand sagde engang at “ et samfund skal kendes på den måde vi behandler vore 
svageste “. 
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Det må man sandelig sig I sætter en fed tyk streg under, i den mest negative betydning ..  
Sidder med ængstelse og afsky, og kigger på det sparekatalog, I aktuelt har sendt i hø-
ring for kommende budget, og de besparelser der er opsat og fremskyndet til behandling 
på handicapområdet.  
Har nær også fået aftenkaffen i den gale hals, da udvalgsformand Jan Aude for social og 
beskæftigelsesudvalget toner frem på TV2 Østjylland, med udtalelser om at “alle må 
stramme livremme ind”, og der “ikke er nogen nedre grænse for hvad vi tilbyder de handi-
cappede “ . 
Jeg ved ikke hvor du Jan spænder livremmen ind ??? , men at fjerne dyrene fra Skovly, 
brændeværkstedet og madlavning, ved jeg er helt forkert og helt urimelig.  
Vi har med en gruppe borgere hvis livsnerve I fjerner med dette forslag . 
Væresteder og aktivitetstilbud for udsatte borgere er afgørende for deres hverdag og 
livskvalitet. Disse steder og aktiviteter udgør en mulig vej ind til fællesskab og normalitet, 
og måske en vej ud af ensomhed og isolation. Det fjerner I med dette forslag. Men det 
skal erstattes af andet skriver I ?? Fortæl mig så lige hvad det er ??  
Der er i forvejen sparet svømning væk for disse brugere, ligesom Sølund festival er redu-
ceret til en egenbetalt 1-dags tur, for at nævne noget. 
Jeg minder om at disse borgere ikke har fritvalgs ordninger og muligheder for at shoppe 
rundt i tilbud, som andre mennesker. De har Skovly !!! og hvad der tilbydes her .. I ved li-
geså godt som jeg, at kommunen er forpligtet til at gives borgerne et beskæftigelsestilbud 
.  
Det piner mig at se den ringe agtelse for disse borgeres autonomi og krav på livsindhold .  
At man vælger at gå efter mindste nævneren igen og igen, og udtalelser som “ at der ikke 
er nogen nedre grænse for hvad, vi til yder de handicappede” ryster mig ærlig talt.  
 
Til gengæld kan jeg se, kulturen i Ebeltoft forgyldes udover alle grænser .. med forhøjet 
tilskud i millionklassen til glasmuseet, maltfabrikken m.fl., fordi det er godt for turismen .. 
Undskyld, men kan I virkelig se jer selv i øjnene . 
 
Denne gruppe mennesker siger ikke fra, eller protesterer og skriver lange læserbreve, for 
at gøre opmærksom på den ulighed I praktiserer - der er sikkert heller ikke mange stem-
mer i dem til kommunevalget .. så STOP OG TÆNK JER OM !  
I gør mange fortræd her, hvis eneste og vigtigste ting i hverdagen, er at komme ud og gå 
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en tur med hestene, snakke med dyrene eller være betydningsfuld fordi man yder et 
stykke brændearbejde i værkstedet . 
 
Det er blevet tydeligt igennem mine seneste opslag på Facebook, at mange mennesker 
heldigvis deler bekymringen for disse medborgeres trivsel og hverdag . 
Videoer som også sendes til jer i høringssvar er i skrivende stund set af mere end 17 tu-
sinde, hvilket vidner om stor opmærksomhed .  
 
 
Mvh en bekymret mor og far til ung på skovly 
 
Malene og Morten kapper 

51 22-07-
2023 

Helene Lintrup Peder-
sen  
(borger) 

Det nærmer sig hastigt en ren opbevaring 🙄 
 
Hvor langt er der til de tider, hvor man bare gemmer mennesker væk på institutioner, når 
de ikke lige passer i den rigtige kasse. 
Eller har for stort behov for andres hjælp og barmhjertighed 🤔 
 
Hvor mange går gennem livet uden nogensinde at have brug for andres hjælp. 
 
Hvad er det for en retning samfundet går i i forhold til de mennesker, der reelt ikke selv er 
herre over deres tilværelse. 
 
Med en socialforvaltning, der i tiltagende grad fungerer som et selvgenererende system. 
 
Hvor mange ressourcer bliver spildt på utallige klagesager, hvor handicappede og andre 
udsatte borgere eller deres pårørende må kæmpe for hver eneste lille basale rettighed og 
en bare minimalt anstændig tilværelse. 
 
Var det måske mere reelt at spare lidt der istedet. Og give plads til bare en smule med-
menneskelighed 🧐 
 



Side 49 af 82 
 

Nr. Dato Navn Kommentar 
Det er usselt og pinligt for en kommune og et velfærdssamfund at fjerne grundlaget for 
bare en smule selvstændig livskvalitet fra de handicappede og psykisk syge.  
 
Dårlig forvaltning at spare en lille sjat penge for at lappe et stort hul i den kommunale 
kasse.  
Pinligt og uartigt i en grad, så et anstændigt menneske må skamme sig over at medvirke 
til det.  
 
Mvh. Helene Lintrup Pedersen  
Søster til bruger på Skovly 
Læge og tiltagende desillusioneret borger i Syddjurs kommune 

52 22-07-
2023 

Martin Kapper 
(borger) 

Har lige et hurtigt indspark til sparekataloget i syddjurs.  
 
Hver dag kører hundredevis af mennesker forbi fantastiske Skovly, men få af disse men-
nesker holder ind. De mennesker der holder ind gør det fordi at deres hverdag hører til 
her, deres virke som mennesker og deres mening med tilværelsen findes her. Brugerne 
af Skovly beder ikke om meget. Og tager du derud, vil du hurtigt se at der ikke er tale om 
overflod af kommunale midler, men derimod en unik pædagogisk forståelse for brugernes 
behov og ønsker. De har ikke meget, men det de har er unikt.  
Men nu vil man tage det fra dem. Og for hvad? For 220.000 kr… Det som vores tidligere 
statsminister ville omregne til ca. 110 par sko og det uden medregnet inflation siden udta-
lelsen, eller for at holde os på sporet og i samme budgetkatalog lidt over 11% af det fore-
slåede årlige støtte til maltfabrikken… Tænk jer nu venligst om… Disse mennesker lever 
og ånder for disse dyr og for deres arbejde i brændeværkstedet.  
Og for os som pårørende til brugere på Skovly, kan det siges, at vi skal lede længe efter 
noget så livsbekræftende, som at høre om hvor stolte brugerne er over hvad de udretter 
både i brændestedet og med at passe dyrene. Det er deres liv, det er deres job og det er 
deres passion. Det her må ikke ske.  
Der er brug for en stemme for de som ikke kan forsvare sig selv! Så lad indsigelserne om-
kring dette spareforslag vælte ind og lad det fantastiske sted Skovly bestå lige så unikt og 
fantastisk som det er. 
Hilsen en bekymret lillebror og en mindst ligeså bekymret håndboldtræner for flere af 
Skovlys brugere. 



Side 50 af 82 
 

Nr. Dato Navn Kommentar 
53 23-07-

2023 
Ole Kragelund 
(borger) 

De 18 nuværende brugere af kommunens socialpsykiatriske tilbud i Alpedalen 14 i Horns-
let bør nu få en klokkeklar melding fra et flertal i byrådet. Meldingen/byrådsbeslutningen 
bør bl.a. indeholde følgende elementer: 
 
1) Værestedets nuværende lokaler og udendørs faciliteter i den tidligere børnehave beva-
res og videreudvikles i de kommende måneder og år - i samspil med brugerrådet og ejen-
dommens ejer, den private boligorganisation DjursBo. 
 
2) Den nuværende personale-normering på 3 kommunale fuldtids-medarbejdere bevares. 
Der kan kun indsættes vikarer i særlige tilfælde, og da kun efter skriftlig godkendelse fra 
en af  kommunens direktører eller chefer - dette for at øge trygheden hos alle væreste-
dets brugere. 
 
3) Nye brugere optages i væresteds-tilbuddet efter skriftlig beslutning af en kommunal 
chef eller direktør. Det samme gælder, hvis en bruger skønnes at have behov for nogle 
måneders pause fra tilbuddet, uanset baggrund for de tre faste medarbejderes skøn. 
 
4) Hver enkelt bruger skal til enhver tid kunne tale fortroligt med en af husets medarbej-
dere - også om fx medicin-indtag, privatøkonomi, ensomhed, osv. 
 
5) Hver enkelt bruger bør have ret til at anmode en af de faste medarbejdere om at 
ledsage sig til samtaler/konsultationer hos fx egen læge eller på Region Midtjyllands psy-
kiatriske center i Rønde. 
 
6) Værestedet i Alpedalen 14 bør fra nu af ses som en del af byrådets/kommunens nye 
"Sundheds- og ældrepolitik 2023-2026". Herom kan alle nu (siden 22. juni, da politikken 
blev lagt online til offentlig høring) læse på kommunens hjemmeside: 
"Politikken indeholder seks fokus-områder .....  
1. Lige muligheder for et sundt og aktivt liv.  
2. Mental sundhed og høj trivsel i alle aldre".  
3. Sammenhæng, tryghed og høj kvalitet i forbindelse med sygdom. 
4. Stærke fællesskaber modvirker ensomhed. 
5. Pårørende og netværk. 
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6. Livskvalitet, selvbestemmelse og en værdig afslutning på livet." 
 
Citat slut fra syddjurs.dk. Bemærk ikke mindst fokus-område nr. 2 - herunder at byrådets 
sundhedspolitik gælder "alle aldre", altså også aldersgruppen "yngre voksne", som mig 
bekendt omfatter langt de fleste af værestedets nuværende brugere. 
 
7) En af de tre faste medarbejdere bør - sammen med 2-3 medlemmer af brugerrådet i 
Alpedalen 14 - mindst hvert halve år inviteres til dialog-møde i byrådets udvalg for Sund-
hed og Ældre (og desuden eventuelt i byrådets udvalg for Social og Beskæftigelse). 
 
8) Alle byrådsmedlemmer forpligtes til at læse/genlæse det høringssvar, som er indsendt 
til kommunen af en af "Midtpunktet"s brugere, Martin Kusk. Læs herunder Martins refera-
ter af hans samtaler med 13 andre brugere, som har godkendt på den måde at bidrage til 
høringssvaret med fuldt navn, altså som en slags vidneudsagn. 
 
9) Alle byrådsmedlemmer opfordres til at læse/genlæse lokalredaktør Lars Norman 
Thomsens glimrende reportage fra Alpedalen 14 i Adresseavisen/lokalavisen.dk onsdag 
5. juli - incl. et stærkt interview med førnævnte bruger, Martin Kusk. Og se TV2 Østjyl-
lands reportage fra Midtpunktet, bl.a. med Martin og en kvindelig bruger med selvskade-
udfordringer.  
 
10) Eftersom angst er en gennemgående udfordring for mange af brugerne på det soci-
alpsykiatriske værested, bør byrådet nu sende et klart signal til direktionen: disse Syd-
djurs-borgere skal ved de kommende års "sparekataloger" skånes for den truende "spa-
rekniv". Hvis byrådet ønsker at overveje reduktioner/besparelser/nedskæringer på Alpe-
dalen 14 - og andre psykiatri-tilbud - skal diverse brugere og deres pårørende inddrages i 
en dialog bag lukkede døre. Sådan at ingen brugere fremover skal føle sig nødsaget til at 
udlevere deres egne personfølsomme informationer offentligt - blot for at afværge en tru-
ende sparekniv mod deres værested som i disse 10 uger, 21.6.-30.8. 2023.... 
 
Med venlig hilsen, 
Ole Kragelund, 
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54 24-07-

2023 
Elly Sørensen, på 
vegne af borgere på 
Skovly og Marie Maga-
lene, SYBA 
(borger) 

Se høringssvarets fulde ordlyd i vedlagte bilag ” 54 - Underskrifter Skovly og MM” 

55 24-07-
2023 

Birthe Thomsen   
(borger) 

Jeg vil give en kommentar, og protestere mod nedlægning af hesteholdet, og brændehol-
det, på Skovly  
Jeg har en datter, som hver dag, tager glad afsted på arbejde på Skovly. 
Snakker om, med Tegn Til Tale, om hestene, hvad de hedder, at de fodrer dem, hvordan 
de gør dem klar til dagen, de går ikke tur med hunden, men med hesten, får ridetur, træk-
ker de andre brugere. 
En stor positiv motivation, som er nødvendig, ift bevægelse, og til det er hestene vigtige. 
Kan være svær at motivere til bevægelse, det betyder meget, at det er lystbetonet. 
Og en følge af manglende bevægelse, vil betyde et hurtigere tab af fysisk formåen. 
Pædagoger og forældre, til brugere på andre dagtilbud er "meget misundelige", og ønsker 
sig noget tilsvarende. 
Brugerne får og giver også meget følelsesmæssigt. Det giver også en daglig tilværelse, 
med en meningsfuld beskæftigelse, med indhold, en større livskvalitet, og sociale relatio-
ner. 
Er der tænkt på, at hvis hesteholdet bliver nedlagt, skal der andre tiltag til, såsom f.eks, 
vederlagsfri ride fysioterapi. 
Som er sat i bero, da der er heste på Skovly. 
Med brændeholdet er det de samme forhold, ift bevægelse, lyst til arbejdet, og lave noget 
som giver mening, køre ud til folk, stable træet, se folk bliver glade for det træ de kommer 
med. Og at der indbringer lidt penge.  
Ligeledes den påtænkte besparelse ift køkkenet på dagtilbuddet Marie Magdalene, det er 
også brugernes arbejde omkring maden som tages fra dem, hele processen med, at 
være med til at forberede maden og kunne servere. Og formentlig være med til at pakke 
bilen med mad som køres til Skovly til middagstid. 
En politikker udtaler i TV at : 
" Alle skal spænde livremmen ind, hvor spænder  "alle"  livremmen ind" 
"At der må læres at leve med savnet, hvor lærer  "alle"  at leve med savnet" 
Ift afsavn er deres liv jo fyldt med afsavn, ift såkaldt almindelig tilværelse. Kan ikke selv 
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være herre over deres tilværelse. 
Meget påfaldende at forslagene om besparelser der rammer de svageste borgere, inden-
for handicap og psykiatri hastes igennem før andre forslag. 
Det er nærmest pinligt, at kommunen fjerner et så grundlæggende tilbud, ift livskvalitet, 
for så lille en gevinst. 
Det må give et anstændigt menneske en dårlig smag i munden. 
 
Til sidst : Brugerne er jo desværre ikke i en situation, som gør at de kan søge "job" et an-
det sted, hvis de ikke er tilfredse med indholdet i deres tilbud.. 
 
Venlig hilsen 
Birthe Thomsen 
Mor til en datter, som er bruger på Skovly.  

56 25-07-
2023 

Vermund Søgaard-Sø-
rensen 
(borger) 

Høringssvar vedrørende Omstillings- og reduktionskataloget for det sociale område i Syd-
djurs Kommune. 
 
 
Min hustru og jeg er forældre til Borger P, som har boet på Maria Magdalene – i daglig 
tale MM – siden 2014. Det var dengang en velanskrevet institution med masser af aktivi-
teter og engagerede medarbejdere, hvilket den stadig er, men kvaliteten er for hastigt 
nedadgående, idet institutionen lider under vedvarende nedskæringer og besparelser. 
Det har således over de seneste 9 år været én lang glidebane i nedadgående retning, 
fordi medarbejdertimer til rådighed er blevet reduceret løbende. 
 
- Engang var der en årlig bingo-aften, som var et tilløbsstykke blandt beboerne og institu-
tionens satellitter samt pårørende. Reduktion i medarbejdertimer har gjort, at den aften nu 
er sparet væk. 
- Bemandingen i weekends er reduceret til én pædagog i tidsrummet 9-22 for 8 udvik-
lingshæmmede og svært handicappede borgere i bo-enheden. Det er svært at foretage 
sig noget som helst aktivt ud af huset. Det er ikke muligt at gennemføre fritidsaktiviteter. 
Min søn får ofte tiden til at gå med at sidde og rive gamle aviser i småstykker – det er, 
hvad det kan blive til. Lidt usselt. 
- Sommerferie eksisterer stort set ikke længere grundet reduktion af medarbejdertimer. 
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Enkelte dagsudflugter, måske, men ellers ikke ferie. 
- Den ugentlige rengøring blev pludselig ændret til hver anden ude, men der betales 
samme beløb for rengøring i servicepakken. Min søn bor nu i en snavset bolig. 
- Den ugentlige tur i svømmehallen blev pludselig sparet væk grundet et ”hul” i budgettet. 
- Der var engang, hvor borgeren havde en ”fridag” sammen med kontaktpersonen for div. 
indkøb m.m., men det ligger lidt tungt nu. 
 
Alle fritidsaktiviteter er hermed sparet væk. 
 
Ovenstående er blot nedskæringer foretaget i de seneste år, men med det såkaldte ”Om-
stillings- og reduktionskatalog” skal jeg da lige love for, at man for alvor forgriber sig på de 
daglige aktiviteter. En flot betegnelse, men en mere korrekt betegnelse vil være ”Nedlæg-
nings- og besparelseskatalog”. Ved en ”omstilling” forventer man vel en ændring til noget 
tilsvarende, men der er jo tale om nedlæggelser. 
 
At nedlægge køkkenet på MM vil være en katastrofe. Selvfølgelig kan mad fås andre ste-
der fra, men man skal huske, at køkkenets tilstedeværelse på MM genererer altså mange 
aktiviteter i form af småjobs i forbindelse med klargøring og madlavning. Disse borgere 
skal nu anvises anden aktivitet, som i forvejen er stærkt beskåret, og hvad så? 
Ifølge kataloget sparer man1,6 årsværk, men de manglende aktiviteter i køkkenet skal er-
stattes med andre aktiviteter, men de findes ikke, for medarbejderne i de andre aktiviteter 
har i forvejen hænderne fulde. Det er ren og skær regneark-øvelse. 
 
Nedlæggelse af akut- og rådighedstelefon, som er en telefonlinie til brug for psykisk syge 
og svage personer, der har brug for råd, hjælp og vejledning. Det fremgår ikke tydeligt, at 
der spares noget, så hvorfor nedlægge den?  
 
Brændeværkstedet og dyreholdet på Skovly skal nedlægges – det er jo selve kernen i 
den del af institutionen. Næste skridt er lukning, og det er måske den skjulte dagsorden. 
Man vil så etablere nye aktiviteter og ”genskabe den arbejdsidentitet, som borgerne har 
omkring arbejdet med dyrehold og brændeværksted”. Det lyder flot, men det er formuleret 
af folk, som ikke har forstand eller indsigt i, hvilke mennesker, der er tale om. Som udvik-
lingshæmmet lever man mentalt i en meget lille bitte verden. Det er de helt små ting, som 
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for os ”normale” er ligegyldige ting, der betyder rigtig meget, så en omstilling, lille såvel 
som stor, skaber utrolige frustrationer, ikke kun hos borgeren selv, men så sandelig også 
i forhold til forældre og pårørende. Man gør umådelig stor skade på den udviklingshæm-
medes tilværelse, hvis man tror, at man ”bare lige” kan genskabe en anden ”arbejdsiden-
titet”. 
 
Brændeværkstedet på MM, hvor min søn er beskæftiget, ”overlever” så i denne omgang, 
men jeg forventer, at det vil være indeholdt i næste sparerunde. 
 
Lilleeje og Vestergård sammenlægges – reduceres med 1 plads og der spares 0,8 med-
arbejder. Jamen det er da i god tråd med hele udviklingen – nedad og nedad. 
 
Man vil heller ikke tilbyde hjælp af behandlingsmæssig art. Hvor var det dog heldigt, at 
”nogen” havde læst i Serviceloven, at kommunen ”kan” tilbyde hjælp, men ikke nødven-
digvis ”skal”. Hold op, hvor er der tale om serviceforringelser – og så endda til nogle af 
samfundets svageste. Jeg ville skamme mig som politiker, for hvor er det hele dog koldt 
og kynisk. 
 
Mølletorvet nedlægges som botilbud – dog får borgerne lov til at blive boende, og så kan 
de jo passe sig selv. 
 
Det er meget iøjnefaldende, at de psykisk syge rammes af flere besparelser, og så i en tid 
hvor psykiatrien i Danmark er så misligholdt efter mere end 40 års besparelser, som den 
er. Med de senere års hændelser med drab og skyderier i erindring, så falder det helt ved 
siden af, at Syddjurs Kommune har ovennævnte nedskæringer i ærmet. Kommunens ker-
neopgave i velfærdssamfundet Danmark er at kanalisere velfærdssamfundets rettigheder 
helt ud til de allersvageste borgere, men det er desværre de yderste led, der hele tiden 
står for skud, når sparekniven skærer. 
 
Syddjurs kommune understøtter udviklingen, der går i retning af, at velfærdssamfundets 
goder i stigende grad rettes mod de raske og arbejdsduelige, mens den svageste lades i 
stikken. Hvad der i et budgetår spares vender aldrig tilbage i de efterfølgende budgetår – 
det er for evigt tabt. 
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Der er mange andre tabere i dette evindelige nedskæringscirkus. Tænk på medarbej-
derne – deres arbejdsvilkår forringes i takt med nedskæringerne, og det fører til, at dyg-
tige og engagerede pædagoger finder andre græsgange, for vilkårene bliver utålelige 
med de evindelige sparerunder, men det tæller åbenbart ikke i denne sammenhæng. Det 
bliver som på sygehusene, der ikke kan holde på deres sygeplejersker, for fremover vil 
færre pædagoger beskæftiges på institutionerne. 
 
Med venlig hilsen 
 
Vermund Søgaard-Sørensen 
Snedkervænget 21 
8543 Hornslet 

57 25-07-
2023 

Conni Marie Nielsen  
(borger) 

Jeg er borger på bofællesskabet Mølletorvet, Tendrup møllevej 152B. 
Jeg vil gerne give udtryk for hvad jeg føler og tænker ift. omlægning at Mølletorvet, og 
hvad det vil gøre for mig.  
Jeg er meget utryk for jeres beslutning om at lave Mølletorvet om til bostøtte. Vi har alle 
nogle udfordringer som eskalere fra tid til anden, jeg kan være, angst og bange for nogle 
beboer og jeg kan være angst og bange for mine egne handlinger, når det eskalere. Jeg 
har nogle traumerne med fra fortiden som kan trigges, af nogle af de andre beboer, speci-
elt det mandlige køn. Når der opstår konflikter kan jeg ikke håndtere situationerne og kan 
komme til at reagere med vold. Jeg tænker over hvad jeg gør, jeg skal bare have ved-
kommende på afstand, væk fra mig. Jeg har brug for at der er nogle her som kan dæmpe 
tingene, ved deres tilstedeværelse, og som kan ligge en dæmper på mig, så jeg ikke ta-
ger sagen i egen hånd. Med den plan I har for Mølletorvet, har jeg svært ved at se mig 
selv bo her mere. År tilbage blev Mølletorvet lavet om, der kom borger som krævede halv-
døgns opsyn, de borgere bor her stadig. Det var trygt med personale her, jeg var ikke så 
utryg, nu vil så fjerne halvdøgns personalet, trods der stadig opstår utrygheder blandt be-
boerne. Det syntes jeg er en dårlig ide, og især set fra min side af, for jeg syntes det er 
hårdt at være her ene kvinde. For mig har I fjernet mere og mere af min livskvalitet. 
Mvh 
Connie Nielsen 
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58 26-07-

2023 
Ole Kragelund 
(borger) 

Til Syddjurs Kommune/Byråd 
 
Bofællesskabet/botilbuddet på Tendrup Møllevej 150A-158B i Hornslet bør nu - ved byrå-
dsbeslutning den 30. august 2023 sikres følgende forbedringer: 
 
a) De tre nuværende medarbejderstillinger bevares, og en af medarbejderne i bofælleska-
bet udpeges til teamleder. Som udgangspunkt bør der ved medarbejder-sygdom ikke 
hentes vikar ind - dette i forventning om, at teamlederen i så fald aftaler midlertidige æn-
dringer i arbejdsplanen for de to ikke-sygemeldte medarbejdere, og på den måde øger 
trygheden for alle beboerne. 
 
b) Tomgangsleje skal søges undgået af hensyn til kommunens økonomi - derfor skal alle 
8 boliger som udgangspunkt være beboet med lejere, som selv - hver for sig - betaler sin 
egen husleje til ejeren/udlejeren, den private boligorganisation "DjursBO".  
 
c) Huslejen for det såkaldte fælleshus (Tendrup Møllevej 154) skal inden udgangen af 
2023 afklares - i en ny aftale mellem kommunen og DjursBO. Fx bør hver enkelt beboer 
fra 1.1.2024 have ret til at blive fritaget for at betale ekstra husleje for dette fælleslokale. 
Kommunen overtager i så fald denne huslejepost, svarende til kommunens hidtidige beta-
ling af tomgangsleje. 
 
d) Stop for yderligere "eksperimenter" med beboernes tryghed ved henvisning af nye be-
boere i bofællesskabet. Der henvises i den forbindelse til, at den nuværende teamleder 
overfor tilsynsmyndigheden har betegnet den nuværende praksis som et "eksperiment".  
 
e) Hver enkelt bofællesskabsbeboer skal sikres markant bedre tryghed i forhold til nabo-
huset, som kommunen byggede i 2020, og som er indrettet med fire små boliger med 
husnumrene Tendrup Møllevej 160, 162, 164 og 166. Med "tryghed" tænkes især på hu-
sets anvendelse som en slags såkaldte akutboliger, hvor personer kan bo uden navn på 
hverken de fire døre eller de fire postkasser ved husets parkeringsplads. Med "markant 
øget tryghed" for bofællesskabsbeboerne i nr. 150A-158B tænkes også på at undgå frem-
tidige voldelige angreb mod en eller flere af de midlertidige beboere i 160-166 - som det 
der fandt sted i februar 2023 (med brug af skydevåben). Det ny hus ligger immervæk blot 
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få meter fra bofællesskabet, så risiko for vildfarne kugler må skabe det modsatte af tryg-
hed..... Måske er dette også en af årsagerne til, at flere af bofællesskabets lejligheder ofte 
står ubeboede - og dermed overlader en stor tomgangsleje-regning til kommunen at be-
tale til DjursBO???? 
 
Med venlig hilsen, 
Ole Kragelund, Hornslet 
 
PS1: Dette høringssvar sendes i CC til alle 27 byrådsmedlemmer, Region Midtjyllands so-
cialtilsyn og kommunens Handicapråd, 
PS2: Tillad mig at citere lidt fra tilsynsmyndighedens årlige rapporter om "Mølletorvet" - 
her rapporten efter socialtilsynets besøg den 2. juni 2023. Citatet handler om de tre "års-
værk", som ifølge nedskæringsforslaget tænkes nedlagt: 
 
"Det er socialtilsynets vurdering, at tilbuddets medarbejdergruppe har relevante tværfag-
lige kompetencer samt viden om og indsigt i målgruppens problemstillinger og støttebe-
hov. Socialtilsynet vurderer, at medarbejderne møder borgerne med respekt for den en-
kelte borgers integritet og psykosociale funktionsniveau. Det er også socialtilsynets vur-
dering, at medarbejderne samarbejder i forhold til at sikre, at borgerne får den nødven-
dige støtte og hjælp, og møder borgerne med respekt for den enkeltes behov og forud-
sætninger." 
  
"De fastansatte medarbejdere besidder relevante grunduddannelser og har samlet set en 
bred erfaring med målgruppen og de problemstillinger, borgerne i tilbuddet er udfordret 
af." 
  
"Medarbejderne fortæller, at de fastansatte medarbejdere består af 2 pædagoger og 1 
SOSU-assistent. ..... de 3 fastansatte medarbejdere har stor erfaring med målgruppen og 
metoderne. Én medarbejder har lang erfaring fra psykiatri, mens en anden har lang erfa-
ring med borgere med udviklingshæmning." 

59 26-07-
2023 

Peter Vestergaard Kri-
stensen 
(borger) 

Kære byråd Jeg henvender mig i min egenskab af beboer på Mølletorvet Hornslet, efter 
at være blevet dybt foruroliget ved nyheden om at byrådet har aktuelle planer om bespa-
relser på syv socialpsykiatriske aktiviteter i kommunen, herunder Mølletorvet! Regeringen 
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har lovet 4,5 milliarder til psykiatrien over 10 år, og 17 millioner her og nu! Disse penge 
ved jeg ikke om er øremærket regionerne, og således sengepladser på de psykiatriske 
hospitaler? 
Men nu trykker skoen så i kommunerne (som den jo har gjort længe), og det går så 
(også) ud over både lokalpsykiatrien og altså de socialpsykiatriske aktiviteter!,  I det her 
tilfælde i syddjurs,- det er en farlig udvikling! 
I en tid hvor regeringen også har besluttet at forsvaret af landet skal udvides med 143 mil-
liarder kr. pga. en ydre trussel, forekommer det dumt og pardoksalt at man vender det 
blinde øje til noget som potentielt kan få karakter af en indre trussel! Denne kan nok være 
svær at sætte ansigt på, fordi der her er tale om adfærd med rod i diagnoser, som man,- 
som retssystemet længe har gjort,- nødvendigvis må adskille fra bevidst negativ/voldelig 
adfærd! - Affektive handlinger, med andre ord! -Jævnfør den tragiske hændelse i shop-
pingcenteret Fields i København!  
Det tragikomiske er så at både den ydre og den potentielt indre trussel, når alt kommer til 
alt udspringer af noget paranoia som jo er umiddelbart sammenlignelig! - Rent bortset fra 
om et militær, som mangler personale, overhovedet er i stand til at brænde 143 milliarder 
kr. af, på forsvaret mod en mand, som jo nok stritter en del på psykopati-skalaen (mang-
ler samvittighed), men jo helt åbentlys IKKE handler affektivt! - Så var vi formentlig alle 
sammen døde nu,- på en meningsløs måde!! Og måske udgør  paranoiaen truslen i sig 
selv?!?  
Iøvrigt koster det vel ikke 143 milliarder kr. fortsat at støtte Ukraine! - Brugte F16 fly kan 
vel osse høste et par skurvede russiske hoveder? (Ærgerligt vi ikke kan beholde dem, de 
larmer mindre end de nye!) Jeg er fra min dagligdag her på Mølletorvet vidende om at 
Randers Psykiatriske Hospital (hvor os med psykiatriske diagnoser her på stedet “hører 
til”) ser sig nødsaget til at udskrive patienter som stadig er psykotiske!! 
Jeg ved jo godt at man i de sidste mange år har prioriteret den lokalpsykiatriske ambu-
lante behandling, og jeg skal ikke kloge mig i om “man” så bare betragter det at udskrive 
personer med aktive psykoser som et nødvendigt onde, som man så formoder lokalpsyki-
atrien er gearet/klædt på til at håndtere!! 
Jeg synes det er det glade vanvid!!! 
- Og er det ikke os klienter den betegnelse helst skulle passe på?!? 
Og nu vil byrådet så føje spot til skade ved at skære ned på personalet,- den menneske-
lige kontakt, som er så uhyre vigtig, for at forebygge at vrangforestillinger og paranoia hos 
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den enkelte klient,- udvikler sig til udadreagerende adfærd/vold!! 
Kære byråd,- jeg synes i skylder alle i denne sag at træde i karakter og få jeres landspoli-
tiske kolleger til at forstå,at de er nødt til at udvide rammerne for den kommunale øko-
nomi! Fordi I ikke har råd til at bære/være medansvarlig for, konsekvenserne af tragisk af-
fektiv voldelig adfærd! 
Mvh Peter Vestergaard Kristensen 

60 28-07-
2023 

Jens Erik Emanuelsson 
(borger) 

Til 
 
Socialtilsyn Midt og Syddjurs kommune. 
  
Angående mulige nedlukninger af Botilbuddet Mølletorvet. 
  
Jeg skriver til jer da jeg er meget bekymret for hvordan mulige nedskæringer på Mølletor-
vet vil påvirke os som beboere. 
Flere beboere er bekymret for at komme i fælleshuset og generelt færdes på Mølletorvet 
når der ikke er personale, da flere af beboerne udviser meget truende adfærd og en ad-
færd der gør at vi andre ikke kan opholde os trygt i eget hjem eller fælles arealer. Der er 
beboere med meget store psykiske problemer, hvor der hos flere samtidig er alhohol og 
misbrug af stoffer som gør os nervøse og bange. 
  
Jeg er bekymret for hvordan man vil administrere de store udfordringer der helt sikkert vil 
blive med nogle af beboerne på Mølletorvet hvis der i fremtiden ikke er personale til at 
hjælpe dem med deres problemer, så vi andre kan føle os trygge. Vi er meget sårbare os 
der bor her, og er bekymrede for hvad vi skal gøre, når andre beboere begynder at skabe 
sig og råde og skrige på Mølletorvet, hvis der ikke er personale til at støtte når proble-
merne opstår. 
  
Jeg håber i kan se at det kan blive farligt at bo her med de store problemer nogle af bebo-
erne laver her på Mølletorvet, og vi har i forvejen svært ved at få politiet herud når der er 
alt for meget ballade, så jeg håber i har tænkt over at nogle af beboerne kan blive farlige 
for os andre, men også dem der bor i nærheden, når de bliver aggressive og truende. Po-
litiet er ofte af den opfattelse at personalet må hjælpe med de udfordringer der er med 
ballade på Mølletorvet. Det er vores og andres tryghed og sikkerhed der er i fare hvis i 
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lukker det ned. 
  
Det er især Borger Q og Borger R som p.t giver problemer for os andre beboere.  
 
vil i være så venlige at sende besked tilbage om at i har modtaget min mail. 
  
venlig hilsen 
  
Jens Erik Emanuelsson 

61 29-07-
2023 

Anitta Nowak 
(borger) 

vi som pårørende til en bruger af MM har nedenstående bekymringer til besparelserne.  
vores høringssvar at udfærdiget af mor og søster til brugeren Borger S. vi som familie er 
altid påvirket når der sker besparelse og ændringer i Borger S´ liv derfor vil vi gerne stille 
os til rådighed såfremt der er politikere eller andre interesserede der skulle have lyst til at 
høre om påvirkningerne af besparelserne og om at være bruger og pårørende i et system 
hvor dagligdagen er tilrettelagt ikke altid efter brugernes behov men efter økonomi og den 
sociale lovgivning.  
med venlig hilsen 
Bruger Borger S 
Mor Anni Laursen 
Søster Anitta Nowak  
 
Forslaget går på at lukke køkkenet på Marie Magdalene og i stedet indgå aftale med ek-
stern leverandør : vi finder at en lukning kan have uoverskuelige negative konsekvenser 
for brugerne på MM Da prisen på mad vil skulle sættes op i forhold til det nye forslag 
kunne man da overveje at sætte prisen op på maden i det nuværende aktivitetstilbud på 
Skovly og Marie Magdalene, for at imødegå en reducering af udgifterne. Det må også for-
ventes at der kommer en ekstra udgift til personale til de nye aktiviteter og evt. aktivitets 
udgifter, da produktion af mad indgår som en del af aktivitetstilbuddets aktiviteter og ind-
drager 5-10 borgere, hvilket vil reducere besparelsen på en lukning af køkkenet. 
 
 Presset på de øvrige aktiviteter på Marie Magdalene kan blive for meget for en stor del af 
brugerne hvis der bliver overbelægning i de enkelte aktiviteter. Køkkenet på Marie Mag-
dalene udgør desuden et naturligt samlingssted, hvorfor en nedlæggelse af køkkenet vil 
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påvirke både brugere og medarbejdere - vi er meget enige i denne udtalelse - det er i og 
omkring køkkenet der skabes relationer på tværs af holdene og træning i at mestre soci-
ale situationer. 
 
Vi som pårørende kan se og mærke hvor vigtigt det er med det fælles måltid der er på 
MM. Det social samvær og den social træning der er i forbindelse med indtagelse af mål-
tidet er en vigtig del af hverdagen for brugerne. Mange bor alene og vil således ikke op-
leve et fællesskab omkring det vi som danskere betegner som hygge, fællesskab og 
livskvalitet nemlig indtagelse af mad sammen med andre hvis denne mulighed fjernes, 
det skal også påpeges, at der også er brugere som ikke kan lave mad og/ eller som ikke 
får andre måltider end det købte på MM. 
 
Nogle har brug for special kost og vi frygter muligheden for dette vil forsvinde.  
 
Vi oplever vores bruger har stor glæde af personalet i køkkenet, de er en tilføjelse til den 
faste kontaktperson og ekstra tryghed ifb at være bruger på MM. vores bruger omtaler 
med stor glæde den mulighed der er for at gå i køkkenområdet og få en snak med perso-
nalet om livets udfordringer og finde lidt ro i en verden der kan virke stor og uoverskuelig 
og fyldt med mange mennesker og indtryk.  
Vi pårørende er enig med Enhedslisten i at konsekvenserne for brugerne ikke er tilstræk-
kelig belyst. vi finder også at der er bla. en  risiko for at måltidet helt fjernes eller prisen 
sættes yderlige op såfremt der ikke er tilmeldinger nok for den nye udbyder og hvordan 
skal dette så håndteres ??? og hvad med dem der ikke får andet mad end det på MM??? 
 
jeg Borger S er bruger på MM og her er mine kommentar til at i vil lukke vores køkken: "i 
må ikke lukke køkkenet - det er vores samle punkt, det er der hvor vi mødes om morge-
nen inden vi skal ud og arbejde. vi siger godmorgen til køkkenpersonalet, får et smil og 
god karma. og så hjælper vi nogen gange dem med at køre affald væk og andre ting, der 
er rart at kunne hjælpe og nogen gange kan vi komme i køkkenet og være med til lave 
maden det giver god træning i at lave mad selv. frokosten giver godt kammeratskab, vi 
snakker sammen med de andre og vi kan fortælle om vores dag. køkkenestedet er er når 
vi har fødselsdag og nogen skal fejres og sige tillykke til. " 
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Ift afvikling af dyrehold: for mange er kontakten med dyrene en tryg og sikker mulighed for 
at færdes ude i verden. dyreholdet giver brugerne mulighed for at lære at drage omsorg 
for andre, opleve kærligheden og båndet med dyrene. det styrker brugernes livskvalitet 
og deres sociale kompetencer.  
De får styrket både krop og sind når de rider. Kondition og balance bliver også forbedret. 
Ridning er en god kilde til motion.  
 
Brugerne oplever de gør en forskel, at de har et arbejde der er vigtigt og betydningsfuld. 
det skaber arbejdes identitet. såfremt denne mulighed bortfalder vil det kræve ressourcer 
og økonomi at skabe nye meningsfulde aktiviteter der kan tilgodese den gruppe af bru-
gere der beskæftiger sig med dyreholdet og alle de andre der nyder at hilse på dyrene 
når de er forbi Skovly.  
 
ift sammenlægning af brænde arbejdet finder vi det bekymrende, at det skal samles et 
sted da vi oplever det har stor værdi at der er to steder da brugerne i kortere og længere 
tid har kunnet skifte mellem det to steder når der har været behov for tid væk fra deres 
dagligdag / de andre brugere. såfremt denne mulighed forsvinder sammen med at der i 
sammenlægningen vil være flere brugere samlet i et hold vil det kunne have den konse-
kvens at der bliver flere konflikter, dårligere trivsel og større arbejde med omlægning af 
dagligdagen og arbejdsholdene. dette kan medføre at brugerne bliver utrygge og har brug 
for ekstra personale støtte, hvilket ikke fremme en besparelse på personale udgifter.   
Det er vigtigt vi husker at brugerne er myndige og har voksne rettigheder og voksent an-
svar for eget liv men virkeligheden er at en del af brugerne har en tilstand af forsinket eller 
begrænset udvikling af evner og funktionsniveau. dvs. de har udfordringer med kognitive, 
sproglige, motoriske og sociale evner og færdigheder. så voksne beslutninger og forholde 
til hverdagen skal de have hjælp til især i forbindelse med ændringer i deres liv.   
 
Jeg Borger S er bruger på MM og her er mine kommentar til at lægge brændeholdene 
sammen: " hvis i lægger bændeholdene sammen er der ikke plads til os alle i huset, så i 
skal bygge et nyt hus til os. og der vil være mange der kommer i kamp der vil blive mange 
små intriger i krogene. vi kommer til at stå i lag og når mange skal være der kan det blive 
svært at lave flugt veje hvis der sker noget med træet og det vælter. kammeratskabet vil 
blive splittet og vi skal til at lære nye ting det orker vi ikke - vores tryghed og base vil for-
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svinde. det bliver for stort og ikke rart at være i  " 
 
Bekymring for medarbejderne: vi kan have en bekymring for at der fjernes medarbejdere i 
aktivitetstilbuddet når der ikke, snare tværtimod fjernes opgaver. Det er det samme antal 
brugere der skal have en meningsfyldt hverdag med arbejdsidentitet , livskvalitet og soci-
alt samvær ( der er ikke andre tilbud til denne målgruppe i syddjurs kommune) med færre 
personaler. Der kan være risiko for at medarbejderne kan opleve en ubalance mellem 
ressourcer til løsning af opgaven og den faktiske opgave med de konsekvenser det kan 
medføre- stress, sygemeldinger, opsigelser og store udskiftninger i personalegruppen.  
 
ift lukning af akuttelefonen vil vi gerne påpege nødvendigheden i at brugerne trænes i at 
bruge andre muligligheder for hjælp og assistanse i det tidsrum de ikke kan henvendes 
sig fysisk til et personale i botilbud eller aktivitetstilbud.  

62 29-07-
2023 

Solveig Hansen 
(borger) 

Syv forslag til reduktioner af socialområdets udgifter i 2023 og fremover 
 
Jeg er meget berørt over de syv forslag og undres over, at disse voldsomt indgribende 
forslag til ændringer at sårbare borgeres liv og hverdag - ikke en selvvalgt del af deres 
hverdag - foreslås uden skelen til konsekvenser (ud over kommunale besparelser) 
 
I loven om social service fastslås, at det handler om livskvalitet, at sagsbehandling skal 
ske efter en konkret og individuel vurdering OG i samarbejde med borgeren (for nogens 
vedkommende nok nærmere eller også med deres netværk) 
Jeg citerer: 
 § 1. Formålet med denne lov er 1) at tilbyde rådgivning og støtte for at forebygge sociale 
problemer, 2) at tilbyde en række almene serviceydelser, der også kan have et forebyg-
gende sigte, og 3) at tilgodese behov, der følger af nedsat fysisk eller psykisk funktions-
evne eller særlige sociale problemer.  
Stk. 2. Formålet med hjælpen efter denne lov er at fremme den enkeltes mulighed for at 
klare sig selv eller at lette den daglige tilværelse og forbedre livskvaliteten.  
Stk. 3. Hjælpen efter denne lov bygger på den enkeltes ansvar for sig selv og sin familie. 
Hjælpen tilrettelægges på baggrund af en konkret og individuel vurdering af den enkelte 
persons behov og forudsætninger og i samarbejde med den enkelte. Afgørelse efter 
loven træffes på baggrund af faglige og økonomiske hensyn. 
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Det er mig en gåde, at man foreslår at fjerne vigtigt livsindhold på vores bosteder. Det er 
mig en gåde, at dette gøres ud fra simple skrivebordsøvelser.  
Det er mig en gåde, at de borgere, der er tildelt hjemmebehandling pludselig vurderes til 
at kunne klare adskillige forflytninger, af- og påklædningssituationer i turbulente omgivel-
ser, uhensigtsmæssig ekstra transport i al slags vejr osv - i stedet for at kunne hvile før og 
efter hjemmebehandlinger i rolige omgivelser.  
God forvaltningsskik er IKKE blot at varsle i god tid og SLET ikke på forhånd at have be-
sluttet at fremtidige ansøgninger kun vil blive besvaret med afslag. 
De øvrige forslag er lige så besynderlige i min optik. 
Jeg kender ikke meget til det psykiatriske område, men enhver ændring, der ikke opfattes 
som en forbedring, må nødvendigvis opfattes som det modsatte, og det har vi set og hørt 
mange eksempler på kan have fatale konsekvenser. 
 
At foreslå denne fremrykning - i stedet for at afvente budgetforhandlingerne - er et tiltag, 
der helt undgår en samlet behandling. Jeg er klar over at der skal spares, men jeg vil ind-
trængende anmode det samlede byråd tænke sig rigtig godt om, eventuelt forestille sig, 
de selv eller deres nærmeste kan blive ofre for disse urimelige omlægninger og henstiller 
til at de - nu og i al fremtid -  
tager § 1 i loven om social service ind under huden og lader fornuften råde 
 
Dette er formuleret på baggrund af drøftelser med andre fra handicaporganisationerne, 
hvor jeg sidder på flere fremtrædende poster. 
 
I håb om at blive hørt og forstået  
 
 
--  
Solveig Hansen 

63 30-07-
2023 

Lars Klit 
(borger) 

30.07.2023 
 
Høringssvar i forbindelse med ”Fremrykning af forslag i omstillings- og reduktionskatalo-
get vedrørende socialområdet” i Syddjurs kommune.  
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Jeg er nærmeste pårørende til en borger, som bor på boenheden Gransvinget i Ebeltoft 
og som er bruger af aktivitetscenter Marie Magdalene i Ryomgård herunder aktivitetscen-
ter Skovly.  
 
Overordnet set er der, så vidt jeg forstår, tale om at reducere aktivitetsområdets årlige 
drift fra ca. en halv million kroner til ca. en kvart million kroner. Der er knyttet ca. 100 bor-
gere til tilbuddene, som har åbent ca. 200 dage om året. Hvis forslagene gennemføres, 
betyder det, at dagtilbuddet fremadrettet driftes for 12 kroner og 50 øre pr borger pr dag. 
Det er rystende ringe og nærmest uanstændigt!  
Derfor: Find andre områder end dette til besparelser!   
 
I forvejen er dagtilbuddene på Marie Magdalene og Skovly gennem mange år reduceret til 
ukendelighed. De foreliggende forslag til besparelser nærmer sig det uanstændige, fordi 
de indebærer, at dyrehold, maskiner, køkkenarbejde med madproduktion til borgerne re-
duceres til ingenting.  
Hertil kommer at dagtilbuddet personalemæssigt reduceres med 1½ fuldtidsstilling.  
Det betyder, at det der er meningsskabende, identitetsdannende, base for sociale relatio-
ner, forebyggende i relation til fysiske og mentale udfordringer ikke længere er til stede.  
Hertil kommer, at de meget vigtige aktiviteter, der danner bro mellem de beskyttede værk-
steder og det omliggende samfund reduceres til nærmest ingen ting.  
 
Jeg har gennem mange år været leder af dag-og beskæftigelsestilbud i privat og offentligt 
regi. Det er min erfaring, at det er en indiskutabel kendsgerning, at involverende aktivite-
ter, som f.eks. madproduktion, er særdeles meningsfuldt for borgeren. Arbejdet er me-
ningsgivende, det er identitetsdannende, aktiviteterne i køkkenet danner ramme for soci-
ale relationer, køkkenet er observationsrum for medarbejderne i forhold til forebyggende 
indsats af både mental og fysisk karakter. Mange udfordringer omkring den enkelte bor-
ger tages i opløbet og forebyggende indsats igangsættes. Mange, og forventeligt store, 
udgifter forhindres og/eller begrænses.  
 
Det samme er gældende for brændeproduktion med salg af brænde, for teltudlejningen 
og lignende aktiviteter, hvor borgerne, sammen med personale, er i kontakt med det om-
givende samfund. Det vigtige, og enestående, for netop disse aktiviteter er, at de er kob-
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linger mellem de beskyttede værksteder/aktiviteter og det omliggende samfund. Det bety-
der, at borgeren i aktivitetstilbuddet ikke oplever sig isoleret, men som en del af hele sam-
fundet. Det giver livsglæde og livskvalitet, som er betydende elementer for at borgeren er 
selvhjulpen så lang tid som muligt og dermed ikke trækker på yderligere personaleresur-
ser. 
 
Tegne- og male aktiviteter, musiske aktiviteter og lignende former for beskæftigelse, er 
også gode aktiviteter for de borgere, som nyder godt af disse tilbud, men de har ofte den 
begrænsning, at de er isolerende i forhold til det omgivende samfund.  
 
De foreliggende besparelser vil i løbet af forholdsvis kort tid medføre, at det der spares på 
aktivitetstilbuddenes drift, på anden vis bliver til udgifter for Syddjurs kommune, jævnfør 
nedenstående eksempel: 
Min søn er bevilget rideterapi fordi det er forebyggende/stabiliserende i relation til udfor-
dringer med balance, smidighed og ben. Ridning, under kyndig vejledning, bedrer/fasthol-
der hans evne til at være selvhjulpen i så lang tid som muligt, antageligt flere år frem i ti-
den. Hans fysik og livskvalitet holdes vedlige således, at han er i stand til selvhjulpent at 
klæde sig på, bevæge sig forholdsvis frit og køre med offentlig transport.  
Hvis han ikke modtager det bevilgede tilbud, forværres ben- og balanceproblematikken 
hurtigt og markant, hvilket medfører, at han skal have personalehjælp til daglige ting og 
gøremål. Det er indlysende, at det ridetilbud han modtager på Skovly, er billigere end, 
hvis det skulle købes hos en privat rideterapeut. Det er lige så indlysende, at følgevirknin-
ger af forværring af hans bevægelighed, smidighed og balance – forringet livskvalitet – 
medfører øget personaleforbrug og dermed belastning af en i forvejen stram økonomi. 
 
Som samfund skal vi selvfølgelig give de af vores borgere, som er afhængige af andre, 
de nødvendige rammer og vilkår for, at også de bibeholder selvrespekt, værdighed og er 
selvhjulpne så længe som muligt. Som samfund har vi ikke råd til andet, og vi kan ikke 
være andet bekendt! 
 
Sluttelig to ting: 
Først:  
Socialområdets budget er ikke et nagelfast budget, det er alt andet lige et politisk betinget 
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budget, på lige fod med andre budgetter i Syddjurs kommune.  
Som politiker i Syddjurs kommune er det på tide at spørge sig selv – og andre – hvad vil 
Syddjurs kommune kendes på? At behandle de svagest stillede borgere, de som er af-
hængige af andre, ordentligt, anstændigt og med respekt og værdighed? Eller på, at det 
igen er denne gruppe borgere, som ikke kan agere uden hjælp fra andre, der skal ram-
mes af besparelser, som kunne bæres af andre og mere resursestærke områder?  
 
Unødige, uhensigtsmæssige, uværdige besparelser medfører på sigt udgifter, som fore-
byggende kunne være undgået med rettidig faglighed og respektfulde bevillinger! 
 
Og endelig: 
Syddjurs kommune indhenter høringssvar i sommerferieperioden! Med svarfrist den 
30.7.2023 i uge 30!  
Det ligner en tanke – jeg siger ikke, at det er det – men antal høringssvar vil antageligt 
ikke være det samme som, hvis man valgte et tidspunkt uden for de store ferieuger.   
 
De bedste sommerferiehilsner og i håb om, at I politikere i Syddjurs kommune er i besid-
delse af den nødvendig ordentlighed i forhold til en handicapgruppe, som ikke er i stand til 
at protestere.  
 
Med venlig hilsen 
Lars Kilt 

64 30-07-
2023 

Kirsten Mikkelsen 
(borger) 

 
Offentligt høringssvar vedr. Sagsnummer 23/16097 
Til Syddjurs Kommune 
I forbindelse med forslag om at lukke køkkenet på Marie Magdalene og omorganisering af 
aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet, vil jeg, som tidligere ansat på stedet, 
gerne give min mening til kende om det, da jeg synes, det er rystende, at det vurderes, at 
der kan træffes så vigtige beslutninger, inden konsekvenserne for borgerne tilsynela-
dende er tilstrækkeligt belyst. Jeg har på det seneste mødt flere af borgerne på området, 
og de er tydeligvis meget frustrerede og utrolig kede af det.  
I skriver i forslaget, at ved nedlæggelse af køkkenet skal der skabes nye aktiviteter for 
borgerne, hvilket kan øge presset på de øvrige aktiviteter på MM, og vedr. nedlæggelse 
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af dyrehold og brændeværksted på Skovly, skal der etableres nye aktiviteter, men hvad 
vil man så tilbyde fremover? - og hvad vil det i givet fald komme til at koste? - for det vil 
sandsynligvis komme til at betyde øgede udgifter, bl. a. også til flere medarbejdertimer. 
Samtidig mister borgerne deres naturlige samlingssted i køkkenet på MM, og i forslaget 
fremgår det ovenikøbet, at en nedlæggelse af køkkenet, vil påvirke både borgere og med-
arbejdere. Det kan der heller ikke være nogen tvivl om, for flere af borgerne har jo deres 
daglige arbejde her sammen med medarbejdere. Arbejde, som giver så meget mening for 
hver enkelt. De har noget at stå op til og de føler sig værdsat og betydningsfulde og på 
lige fod med alle andre.  
Hvis forslaget vedr. nedlæggelse af køkkenet gennemføres, som det er lagt op til, og 
frokosten fremover skal leveres af Køkken Syddjurs, vil borgerne skulle betale 10 kr. 
mere pr. måltid, og samtidig skal de forpligte sig til at købe ca. 20 måltider pr. måned. Det 
kan ikke være rimeligt at påføre den enkelte borger en væsentlig større udgift fremover, 
og da de i forvejen har et stramt budget, vil det blive et stort problem for mange af bru-
gerne. 
De planlagte besparelser vil det få stor betydning for borgerne, både vedr. merbetaling for 
frokosten og samtidig også en væsentlig forringelse af deres livskvalitet, hvis det arbejde, 
som giver dem så megen glæde, tryghed og mening i deres liv, vil blive sparet væk, inden 
konsekvenserne for borgerne tilsyneladende er tilstrækkeligt belyst. 
Besparelserne må kunne findes andre steder i budgettet, hvor det ikke rammer de handi-
cappede borgere, som i forvejen ikke har ret mange andre muligheder for at have et me-
ningsfyldt arbejde. 
 
Mvh 
Kirsten Mikkelsen 

65 30-07-
2023 

Ole Kragelund 
(borger) 

Til Syddjurs Kommune/Byråd 
 
Her på høringens sidste dag, 30. juli, sender jeg en sidste appel til støtte for de nuvæ-
rende 18 brugere af kommunens socialpsykiatriske aktivitets- og samværs-tilbud på Alpe-
dalen 14 i Hornslet: Jeg håber, at byrådet - senest på jeres byrådsmøde 30. august og 
gerne før - lægger den utrygheds-skabende sparekniv endegyldigt til side. Og altså ikke 
blot "udsætter" jeres doms-afsigelse til den 11. oktober, hvor resten af sparekataloget 
kommer til afstemning.... 
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Samtidig opfordres I - alle 27 folkevalgte plus jeres direktører og chefer på rådhuset - til at 
gå positivt og konstruktivt ind i en løbende udvikling af dette tryghedsskabende sted i de 
kommende måneder og år. Herunder vil I forhåbentlig holde nær kontakt med husets bru-
gerråd og brugernes pårørende - både de nuværende og fremtidige brugere.  
 
Mig bekendt er brugerne generelt positivt indstillet over for fremtidige ændringer/justerin-
ger af tilbuddets indhold - dog kun ændringer med plus-fortegn, ikke med fremtidige trus-
ler om lukning som i denne sommer (21. juni - 30. august). Ej heller nedskæringer eller 
trusler herom. Dette er ekstra vigtigt for denne gruppe medborgere, hvoraf mange i for-
vejen har store udfordringer med utryghed og angst.... 
 
Endelig opfordrer jeg byrådet til at lade alle 18 Syddjurs-borgere på Alpedalen 14 få gavn 
og glæde af dét beslutningsforslag, som I på jeres møde den 21. juni sendte ud i offentlig 
høring: "Forslag til Sundheds- og Ældrepolitik 2023-2026". Jeg citerer her fra side 6 ud af 
det 12 sider lange forslag: 
 
"Med fokus på mental sundhed er ambitionen, at alle børn, unge, voksne og seniorer skal 
opleve at være en del af et fællesskab. Det kan for eksempel være i daginstitutioner, sko-
ler, ungdomsuddannelser, på arbejdspladser, i kultur- og fritidslivet eller i seniorlivet.  
 
Mental sundhed er andet og mere end blot fravær af psykisk sygdom. Den mentale sund-
hed handler blandt andet om oplevelsen af at have det godt og at være overvejende glad 
og tilfreds med livet. Det handler også om at kunne klare dagligdags gøremål og udfor-
dringer, samt at indgå i og bidrage til sociale relationer og fællesskaber.  
 
Omfanget af udfordringer med dårlig mental sundhed, mistrivsel og ensomhed er sti-
gende for alle aldersgrupper.  
 
Derfor skal vi styrke trivsel, mestring, netværk, inklusion, fællesskaber i arbejdet med at 
højne den mentale sundhedstilstand. 
 
Vi tror på, at stærke fællesskaber os oplevelser med andre mennesker kan bidrage til 
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gode sociale relationer. Denne tilknytning og forpligtelse, fællesskaberne giver, er afgø-
rende for udviklingen af vores egen og andres mentale sundhed.  
 
...... Det betyder, at vi vil styrke mental sundhed og trivsel ved at: 
» Skabe helhedsorienterede løsninger i et tværgående samarbejde mellem foreninger, fri-
villige og borgere.  
» Sikre trivsel og social støtte ved at styrke rammerne for, at borgere i alle aldre kan 
komme til at opleve anerkendelse i stærke og sunde fællesskaber.  
» Sikre tidlige indsatser i de nærmiljøer, hvor børn og unge befinder sig, herunder indsat-
ser i skoler og institutioner og udvikling af kompetencer og viden.  
» Sikre socialt udsatte borgere med komplekse problemstillinger får den nødvendige 
hjælp fra det rigtige tilbud." 
 
Citat slut. Citatet stammer fra det 12-sider lange beslutningsforslag, som byrådet den 21. 
juni 2023 vedtog at sende ud i offentlig høring indtil 21. august 2023.Titlen er: "Forslag til 
ny Sundheds- og ældrepolitik i Syddjurs Kommune 2023-2026" (sagsnummer 22/54953). 
På side 2 skriver kommunen bl.a.: 
 
"Politikken indeholder seks fokusområder og en række dertil hørende målsætninger, som 
skal bidrage til at indfri ambitionerne: 
1. Lige muligheder for at leve et sundt og aktivt liv. 
2. Mental sundhed og høj trivsel i alle aldre. 
3. Sammenhæng, tryghed og høj kvalitet i forbindelse med sygdom. 
4. Stærke fællesskaber modvirker ensomhed. 
5. Pårørende og netværk. 
6. Livskvalitet, selvbestemmelse og en værdig afslutning på livet." 
 
Med venlig hilsen, 
Ole Kragelund 

66 30-07-
2023 

Susanne Damholt 
(borger) 

Høringssvar til Syddjurs Kommune vedr. Reduktion og omlægning af aktivitets- og 
samværstilbud i Midtpunktet 
 
Stop regnearkspolitikken - det rammer de udsatte borgere! 
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Som pårørende til en borger, er vi dybt bekymrede over Syddjurs Kommune forslag til 
“Reduktion og omlægning af aktivitets- og samværstilbud i Midtpunktet” 
Vores bror er gennem mange år kommet i Midtpunktet, Alpedalen 14, og har sammen 
med de øvrige brugere haft meget stor glæde, af det netværk, han her er en del af. Det 
giver livskvalitet og en følelse af, at høre til i et fællesskab. Desuden er det en støtte i det 
daglige, at man har et sted at være, hvor man bliver behandlet som ligeværdig. 
 
Vi oplever at Midtpunktet, Alpedalen 14 er en af de allervigtigste dele af vores brors 
dagligdag; og at Midtpunktet er afgørende for at han trives og har det godt. Udfra det, vi 
hører, er situationen den samme for de andre brugere af stedet. 
 
At lukke Alpedalen 14 vil få katastrofale konsekvenser for vores bror og de øvrige 17 
borgere, som bruger stedet. Brugerne af stedet har et fællesskab, som skærmer dem 
mod ensomhed, marginalisering og isolation. 
De mennesker som bruger Alpedalen 14 har betydelig nedsat fysisk eller psykisk 
funktionsevne og/eller særlige sociale problemer jfr. sagsfremstillingen. Det har 
betydning, at de har dette tilbud i nærmiljøet, da der er tale om borgere, der har 
vanskeligt ved at transportere sig selv. 
Hvordan forestiller man sig, at de skal komme til Hovedgaden i Rønde? De har ingen bil 
og kun enkelte vil kunne cykle eller tage en bus. Og hvordan passer det med de ændrede 
åbningstider? 
 
At lukke Alpedalen 14, vil måske spare nogle ressourcer på kort sigt, men hvad sker der 
på sigt, når konsekvenserne af lukningen slår igennem med øget ensomhed, 
marginalisering og isolation? Så kommer Syddjurs Kommune efter vores mening til at 
opleve et øget behov for vidtgående indsatser. Indsatser, der er dyre. Og som på 
nuværende tidspunkt løses i det netværk og det fællesskab, brugerne i Alpedalen 14 har. 
 
De borgere, som er i beskæftigelse, vil fremadrettet ikke kunne bruge tilbuddet, da der i 
forslaget ikke vil være en ugentlig aftenåbning. Det vil betyde, at borgere i beskæftigelse 
fremadrettet slet ikke vil have et tilbud! Hvad forestiller man sig? At borgerne fremadrettet 
kan klare sig selv? At behovet for hjælp forsvinder, hvis Alpedalen 14 lukker? 
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Vi har forståelse for, at Syddjurs Kommune skal spare, og det kan måske umiddelbart se 
ud som et let punkt at sløjfe i regnearket 
Men her har vi med mennesker at gøre. Mennesker, som ikke har det let i livet! 
Mennesker, der trods deres udfordringer, forsøger at få det bedste ud af tilværelsen. 
Mennesker, der ikke har ressourcer til at kæmpe imod. En lukning af deres livline i 
Alpedalen 14 er at træde på disse mennesker! Derfor råber vi pårørende vagt i gevær! 
Stop regnearkspolitikken og se de mennesker, det handler om! 
Bevar Midtpunktet, Alpedalen 14! 
 
Louise Jensen, Ålborggade 5, 2100 København Ø  
Mathias Jensen, Kronborggade 5, 2200 København N 
Laura Marie Brandt og Jonas Tolstrup Damholt, Åboulevarden 40, 3.th, 8700 Horsens 
Anne Rønne Jensen og Lars Rønne Sørensen, Drejøvej 4, 8600 Silkeborg 
Anne Marie og Ole Jensen, Tornholms Ager 51, 1. 2770 Kastrup  
Jonna og Per Albertsen, Prins Buris Vej 43 B, 7500 Holstebro  
Susanne og Ejner Damholt, Sorgenfri 55, 8740 Brædstrup  

67 30-07-
2023 

Ole Kragelund 
(borger) 

Til Syddjurs Kommune/Byråd 
 
Hermed en sidste appel til støtte for de nuværende brugere af kommunens aktivitets og 
samværstilbud på "Skovly" ved Termestrup og "Marie Magdalene"s køkken ved Ryom-
gård: Jeg håber, at byrådet - senest på jeres byrådsmøde 30. august og gerne før - læg-
ger den utrygheds-skabende sparekniv endegyldigt til side. Og altså ikke blot "udsætter" 
jeres doms-afsigelse til den 11. oktober, hvor resten af sparekataloget vel kommer til af-
stemning i byrådssalen.... 
 
Samtidig opfordres I - alle 27 folkevalgte plus jeres direktører og chefer på rådhuset - til at 
gå positivt og konstruktivt ind i en løbende udvikling af disse velfungerende og trygheds-
skabende aktivitets-steder ved Termestrup og Ryomgård i de kommende måneder og år. 
Herunder vil I forhåbentlig holde nær kontakt med brugerne og deres pårørende - både 
nuværende og fremtidige brugere. Og naturligvis de kommunalt ansatte medarbejdere, 
som I er arbejdsgivere for. 
 
Mig bekendt er brugerne generelt positivt indstillet over for fremtidige ændringer/justerin-
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ger af tilbuddets indhold - dog kun ændringer med plus-fortegn, altså forbedringer - ikke 
med fremtidige trusler om lukning som i denne sommer (21. juni - 30. august). Ej heller 
nedskæringer eller trusler herom. Dette er ekstra vigtigt for denne gruppe medborgere, 
fordi mange i forvejen har udfordringer med utryghed og angst.  
 
Så lad nu Skovly-borgerne beholde deres heste og andre husdyr - og deres brændepro-
duktion, m.m. Og lad de flittige og dygtige handicappede fortsætte deres arbejde i køkke-
net på Marie Magdalene - de bør ikke længere og aldrig mere trues med at blive udskiftet 
med kommunens eget køkken på plejehjemmet i Rønde! 
 
Endelig opfordrer jeg byrådet til at lade alle brugerne på "Skovly" og "Marie Magdalene" - 
incl. de ca. 48 beboere i bofællesskaberne på stedet - få gavn og glæde af dét beslut-
ningsforslag, som I på jeres møde den 21. juni sendte ud i offentlig høring: "Forslag til 
Sundheds- og Ældrepolitik 2023-2026". Jeg citerer her fra side 7 ud af det 12 sider lange 
forslag: 
 
"Med fokus på mental sundhed er ambitionen, at alle børn, unge, voksne og seniorer skal 
opleve at være en del af et fællesskab. Det kan for eksempel være i daginstitutioner, sko-
ler, ungdomsuddannelser, på arbejdspladser, i kultur- og fritidslivet eller i seniorlivet.  
 
Mental sundhed er andet og mere end blot fravær af psykisk sygdom. Den mentale sund-
hed handler blandt andet om oplevelsen af at have det godt og at være overvejende glad 
og tilfreds med livet. Det handler også om at kunne klare dagligdags gøremål og udfor-
dringer, samt at indgå i og bidrage til sociale relationer og fællesskaber.  
 
Omfanget af udfordringer med dårlig mental sundhed, mistrivsel og ensomhed er sti-
gende for alle aldersgrupper.  
 
Derfor skal vi styrke trivsel, mestring, netværk, inklusion, fællesskaber i arbejdet med at 
højne den mentale sundhedstilstand. 
 
Vi tror på, at stærke fællesskaber os oplevelser med andre mennesker kan bidrage til 
gode sociale relationer. Denne tilknytning og forpligtelse, fællesskaberne giver, er afgø-
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rende for udviklingen af vores egen og andres mentale sundhed.  
 
...... Det betyder, at vi vil styrke mental sundhed og trivsel ved at: 
» Skabe helhedsorienterede løsninger i et tværgående samarbejde mellem foreninger, fri-
villige og borgere.  
» Sikre trivsel og social støtte ved at styrke rammerne for, at borgere i alle aldre kan 
komme til at opleve anerkendelse i stærke og sunde fællesskaber.  
» Sikre tidlige indsatser i de nærmiljøer, hvor børn og unge befinder sig, herunder indsat-
ser i skoler og institutioner og udvikling af kompetencer og viden.  
» Sikre socialt udsatte borgere med komplekse problemstillinger får den nødvendige 
hjælp fra det rigtige tilbud." 
 
Citat slut. Citatet stammer fra det 12-sider lange beslutningsforslag, som byrådet den 21. 
juni 2023 vedtog at sende ud i offentlig høring indtil 21. august 2023.Titlen er: "Forslag til 
ny Sundheds- og ældrepolitik i Syddjurs Kommune 2023-2026" (sagsnummer 22/54953). 
På side 2 skriver kommunen bl.a.: 
 
"Politikken indeholder seks fokusområder og en række dertil hørende målsætninger, som 
skal bidrage til at indfri ambitionerne: 
1. Lige muligheder for at leve et sundt og aktivt liv. 
2. Mental sundhed og høj trivsel i alle aldre. 
3. Sammenhæng, tryghed og høj kvalitet i forbindelse med sygdom. 
4. Stærke fællesskaber modvirker ensomhed. 
5. Pårørende og netværk. 
6. Livskvalitet, selvbestemmelse og en værdig afslutning på livet." 
 
Med venlig hilsen, 
Ole Kragelund 

68 30-07-
2023 

Jeanet Pedersen 
(borger) 

Hej 
Tænker det er sørgeligt at det igen er de svageste i samfundet hvor der skal spares og 
det igen er en forringelse af livskvaliteten for de enkelte borgere som bliver berørt af disse 
reduceringer.  
Der er mange som kun kan klare sig fordi de har en genkendelig hverdag og der er ting at 
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glæde sig til fx hesteprogrammet på Skovly og ellers ikke vil røre sig og derfor på sigt 
komme til at koste kommunen flere penge, da disse borgere bliver dårligere og evt har 
behov for hjælp fra hjemmeplejen/sygeplejen!  
Omstruktureringen er ikke nødvendigvis lig flere penge og det er med til at ødelæggen 
glæden ved mange ting for disse mennesker.  
Synd man ikke prøver at spare pengene på de ikke bløde værdier og glæder!  
 
Det kunne jo evt være at der var nogle erhvervs  drivende i Syddjurs kommune som vil 
give nogle donationer til at bibeholde nogle af disse meget betydningsfulde ting.  
 
Hvis det ikke er psykisk syge eller handikappet, så er det ældreområdet der skal spares 
på! Det er ikke muligt at forsætte med at skære i disse ting, service niveauet i Syddjurs 
kommune er meget kritisabelt som det er pt.  
 
Vh Jeanet Pedersen 

69 30-07-
2023 

Lis og Per Sørensen 
(borger) 

                                                                                                                                                  
Ryomgård den 28-7-2023 
Høringssvar vedrørende besparelse på Marie Magdalene   
Først vil vi lige bemærke at vi ikke synes det er i orden og lave et høringssvar i juli må-
ned, lige midt i en ferie periode.  
Det er tale om en gruppe mennesker, der har delt deres daglig dag op i ’kasser’ i større 
eller mindre grad 
For mange af disse bruger vil de have svært ved at forstå deres ’kasser’ bliver ødelagt.  
Det vil for nogle af dem tage år at finde nye kasser, dette skyldes også at det er en 
gruppe mennesker, man ikke altid kan forklare hvorfor dette sker, da det ikke er alle der 
kan forstå hvad en besparelse er og hvorfor den skal til.  
Denne besparelse og ødelæggelse af brugernes kassesystem, vil betyde en forringelse af 
deres livskvalitet  
Køkkenet Marie Magdalene. 
Besparelsen med at lukke køkkenet på Marie Magdalene - har flere aspekter   
For det første er der er brugere, der bruger køkkenet som arbejdsplads, nogle dage om 
ugen. 
Hvilken aktivering skal de så tilbydes, vi som pårørende har svært ved at se, at der kan 
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være flere brugere i de indendørs faciliteter der i dag er på Marie Magdalene.  
Man kan ikke bare blive ved med fylde op til bristepunktet i de enkelte lokaler.  Man skal i 
den forbindelse også tænke på, at der er brugere der er mere følsomme overfor larm og 
uro.  Man kan derfor ikke sammenligne disse faciliteter, med en almindelig arbejdsplads. 
Det kræver særlige hensyn til indretningen, samt antallet af personer i de enkelte lokaler 
Den andel af besparelsen, vedrørende at få mad fra Køkken Syddjurs, hvor brugerne skal 
bestille og hæfte for 20 dage pr. måned - finder vi helt uacceptabelt – også med tanke på 
den prisstigning det vil give pr måned. 
Derudover mener vi at der i beskrivelsen af besparelsen mangler oplysninger om hvordan 
det skal fungere i praksis, samt om det vil være en løsning som alle brugere på aktivitets-
centeret skal være tilmelde, eller det vil være muligt at finde et alternativt, fx ved at få en 
madpakke med.  
Derudover mangler der også oplysninger om, hvad man vil gøre i de tilfælde hvor bru-
gerne skal have speciel kost. 
Der mangler generelt en del praktiske informationer til denne besparelse, så man kan 
finde ud af hvilke direkte konsekvenser det vil få for brugerne.   
Der er tale en gruppe mennesker der er mere skrøbelige, hvilket betyder at der er nogle 
af disse mennesker der har flere syge og fraværs dage en andre grundet fx for lavt im-
munforsvar., lægeundersøgelser mm.    
Der kan derfor være en del af denne gruppe mennesker, som er på aktivitetscenteret min-
dre end 20 dage om måneden.   
Dertil kommer at nogle jo også kan være væk på fx ferie udenfor de bestemte ferieperio-
der – hvilket kan betyde at de kun skal have frokost i fx 15 dage - og hvordan skal de 
kunne få det med mindre at de skal betale for 5 dage der ikke er behov for.  
Det kan da ikke være rigtig at de skal betale for frokost som de ikke bruger - det er en 
gruppe mennesker der ikke har for mange penge i forvejen til ekstra udgifter.  
Vi ved at hvis pensionister får mad fra Køkken Syddjurs, kan afbestille på dagen hvor 
kassen leveres uden beregning, hvis afbestillingen skyldes sygdom, indlæggelse eller an-
det. Hvis det skyldes andre årsager fx ferie kan der afbestilles op til 2 dage før levering 
uden beregning   
Kan det være rigtigt at der skal væres så stor forskel på om du får mad inden for ældre-
området eller socialområdet? 
Sammenlægning af teamleder stillinger.  
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Som pårørende synes vi at personalet (både pædagoger og teamledere) løber stærkt al-
lerede.  
Vi kan derfor være bekymret for, at teamlederne kan få svært ved at nå det hele, når de 
skal varetage flere opgaver. Vi frygter i den situation, at det kan være kontakten til bru-
gere og til os som pårørende, at det vil gå ud over.   Den daglige kontakt sker typisk igen-
nem det daglige personale, men der kan opstå situationer hvor det kan blive nødvendigt 
at have en kontakt til teamlederen.  Vi kan være bekymret for at dette kan betyde at det 
ikke vil være så nemt at få afklaret disse udfordringer som det er i dag.  Vi kan allerede 
mærke at de tidligere sammenlægninger af stillinger har fået betydning for det, da vi ople-
ver at der kan være længere svar tider.   
Vi er også bekymret for at mere arbejdspres, vil gå ud over mennesket bag, og vi frygter 
at det kan betyde en stigning i sygemeldinger – da personalet allerede har mere en rige-
ligt at se til. 
 
Med Venlig Hilsen  
Lis og Per Sørensen 

70 30-07-
2023 

Linda Klindrup (Fonden 
Ansminde) 
(borger) 

Se høringssvarets fulde ordlyd i vedlagte bilag ” 70 - Høringssvar vedr. sagsnr. 2316097 
Fremrykning af forslag i omstillings- og reduktionskataloget vedrørende socialområdet.” 

71 30-07-
2023 

Ginette Kattrup 
(borger) 

Høringssvar vedr. sagsnr. 23/16097 - Fremrykning af forslag i omstillings- og reduktions-
kataloget vedrørende socialområdet. 
 
 
Konsekvenserne af besparelsen på området er ganske enkelt ikke tilstrækkelig belyst, 
hvorfor det heller ikke er muligt at afgive et fyldestgørende høringssvar. 
 
Tiltagene rammer udsatte borgers hverdag, trivsel og udvikling. Der vil være borgere, 
som ikke har mulighed for aktivt at kunne afgive et høringssvar, hvorfor der som minimum 
bør inddrages en konsekvensberegning foretaget af fagfolk med kendskab til den enkelte 
borges behov. 
 
Jeg har en klar forventning om, at Syddjurs Kommune tilvejebringer og inddrager disse 
manglende konsekvensberegninger samtidig med, at der holdes fokus på rettighederne 
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for personer med handicap, INDEN der foretages en endelig afgørelse af tiltagene på 
handicapområdet. 
 
Med venlig hilsen 
 
Ginette Kattrup Havagervej 17 
8420 Knebel  

72 30-07-
2023 

Elly Sørensen 
(borger) 

Ved godt der skal spares penge, men kan det da ikke være muligt for sådan nogle folke-
valgte folk at finde en besparelse som ikke igen igen går ud over den mest sårbare be-
folkning i kommunen, en gruppe i kommunen som ikke kan ta til genmæle.... de kan kun 
endnu engang føle at i trækker tæppet væk under dem, vi som “ normale mennesker “ 
skal være omstillings parate hvilket vi også kan ha det svært med, har i da virkelig ikke 
hjertet med i det store lotteri. Denne målgruppe kan det ta flere måneder måske et helt år, 
at forstå hvad det er i har gang i. 
Syntes helt ærlig ikke i kan være det bekendt, men det er jo en målgruppe der er nem at 
skære i, de kan jo ikke ta til genmæle. 
Tænk jer nu godt om. Det skulle jo ikke gerne blive en SFO for voksne med et handicap, 
som man ikke ved hvordan man giver en værdig og indholdsrig hverdag. 
Mvh Elly Sørensen på vegne af mine 2 unge mennesker som begge bor og arbejder på 
M.M  

73 30-07-
2023 

Kristian Klit 
(borger) 

Se høringssvarets fulde ordlyd i vedlagte bilag ” 73 - Høringssvar fremrykkelse af bespa-
relser på handicapområdet i Syddjurs kommune.” 

74 30-07-
2023 

Lone og Claus Ander-
sen 
(borger) 

Kære Byråd 
 
Vi har med stor bekymring (og rædsel) læst jeres fremrykningsforslag og især forslagene 
om at nedlægge dyreholdet og brændeværkstedet på Skovly i Termestrup, og at lukke 
køkkenet på MM, som har ramt os i hjertet. I skal vide at brugerne af disse tilbud tilhører 
de absolut mest sårbare mennesker i vores samfund. De ligger ned fra de bliver født og 
kommer aldrig helt op at stå, altså, en vugge til grav situation. De er aldeles afhængige af 
de tilbud vi/I giver dem, i et anstændigt forsøg på at kompensere for deres funktionsned-
sættelser, og gi’ dem muligheden for en rimelig livskvalitet. Et af de tilbud er et aktivitets- 
og samværstilbud §104, som for mange af brugerne er det eneste tilbud de har fået bevil-
get, og det er deres eneste kontakt med omverdenen. Deres livskvalitet ligger I jeres 
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hænder, et stort ansvar, der på pga brugernes funktionsnedsættelser, kræver en skærpet 
forpligtelse til at tage de ”rigtige” beslutningerne på deres vegne. De kan ikke tale deres 
egen sag, så lyt til de pårørende, personaler, pædagoger, Handicapforeninger, men ikke 
mindst, lyt til jer selv. Vi er alle mennesker og skal tage svære beslutninger, men nogen 
beslutninger skal tages med det menneskelige i os, fordi det er det “rigtige”. 
 
Mange hilsner og tillid fra 
Lone og Claus Andersen, 
pårørende og talerør for alle brugerne på Skovly og MM Eskerodvej 76 

75 29-07-
2023 

Madeleine Johansen 
(borger) 

Kære politikere 
Nu er det vist på tide, at jeg kommer med et høringssvar til SB 16-R-7. Jeg er mor til en 
29 årig pige, som har brugt Skovly i mere end 10 år. Det har været hendes faste holde-
punkt i hendes hverdag. At have et godt sted at tage hen hver morgen, blive aktiveret, 
hygge med de andre brugere, som også er udviklingshæmmet, blive mødt af et dejligt, 
professionelt og imødekommende personale. Det hele føles ofte, som en stor familie. Min 
datter betragter Skovly, som sit arbejde. Og ved i hvad, uanset hvor godt begavet vi er 
som mennesker, så har vi alle brug for “at høre til et sted, at blive holdt af, at føle man er 
elsket og at mærke, man er et godt sted” og det er lige netop det, at Skovly kan. Igennem 
årene har Skovly og deres personale altid været gode til at tage imod nye brugere og de-
res pårørende. Vi oplever, at personalet altid har øjnene på brugerne og de fornemmer 
straks hvis der er brug for et ekstra kram eller en god snak. Det kan være stort som småt. 
Vigtigheden af dette er uerstatteligt. Prøv lige at sætte jer ind i vores sted og have et barn 
(ganske vist voksent på papiret), men absolut ikke i sind, væremåde og mangle de “nor-
male” menneskelige kompetencer. 
Min datter har brug for tryghed, omsorg, forudsigelighed, god balance i hverdagen. Alt 
sammen noget som Skovly kan mestre til perfektion. Har vi i grunden ikke, alle brug for 
dette? Denne tryghed giver jo også adgang til et godt fællesskab, venner og veninder. 
Måske endda en kæreste. Alt det gode, som brugerne oplever på Skovly, smitter jo auto-
matisk af på fritidsdelen. Netop fritidsdelen er jo knusende vigtig, fordi det letteste i ver-
den er jo, at blive ensom, hvis man ikke mødes i nogle fællesskaber mm. Vi ved om no-
gen, at tiden kan være lang, fra om eftermiddagen og til næste dag. Hvis ikke der er et 
fællesskab på kryds og tværs. Og lige netop det, har mange af vores udsatte borgere det 
jo rigtig svært med. At skabe et bånd på egen hånd, kan være meget svært. 
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At Syddjurs Kommune nu til vores skræk, vil lave besparelser på Skovly og Marie Magda-
lene er mig fuldstændig ubegribeligt. 
Vi oplevede et stort fællesskab torsdag den 29. juni 2023, da vi deltog i Skovlys sommer-
fest, for brugere og deres pårørende. Fantastisk arrangement hvor man virkelig mærker 
samhørighed, fælleskab, nærvær og et godt sammenhold blandt alle. Som pårørende bli-
ver man fuldstændig grebet af den gode stemning og atmosfære sådan en dag. Ja, man 
bliver faktisk helt vildt glad i låget. En del af spareplanen er jo Skovlys dyrehold og det må 
jeg sige, at jeg slet ikke kan forstå. Kære politikere, vi har op til flere gange, med egne 
øjne set, hvordan brugerne nyder at drage omsorg for Skovlys dyr. De er gode til at passe 
dyrene, det gælder strigling, fodring, udmugning og i særdeleshed daglig omsorg for dy-
rene. At opleve brugerne på en hesteryg, uanset om man er blind, fysisk- eller 
  
psykisk handicappet eller udviklingshæmmet, så gør det noget godt for sjælen. Specielt til 
sommerfesten så vi, hvordan brugerne omgås hestene og stolt viste dem frem og tilbød 
os alle en ridetur. Man skal jo også huske på, at en del af brugerne har et meget nært for-
hold til hestene. Det kan jo sammenlignes med, hvis i selv har en hund eller kat, som i er 
glade for. Forestil jer, at denne pludselig bliver taget fra jer. Det er også vigtigt at nævne, 
at alle Skovlys dyr har gode fysiske rammer, inde- som ude og alle dyrene stortrives. 
Kan læse os frem til, at spareplanen også gælder brændeværkstedet på Skovly og her 
må jeg bare sige, at man jo ikke bare kan erstatte godt fysisk arbejde med f.eks stillesid-
dende arbejde, såsom tegning, spil, maling, computer 
mm. Der er jo i forvejen en samfundstendens til, at især udviklingshæmmede er overvæg-
tige. At fratage dem denne fysiske aktivet, er simpelthen ikke i orden. Fysisk aktivet som 
brændeværkstedet giver enorm god træning, sans for samarbejde, ansvar, koncentration, 
koordination, at færdiggøre et projekt, som at kløve en brændestabel jo kan være. Bare 
alene det, at være i naturen og udføre et arbejde sammen er værdifuldt. I forvejen har 
både Marie Magdalene og Skovly jo tidligere gået til svømning en gang om ugen. Denne 
aktivitet har de jo også måttet spare væk, hvilket vi også syntes er ubegribeligt. 
Kære politikere, i må jo heller ikke glemme at ifølge Servicelovens §104, skal kommunal-
bestyrelsen tilbyde borgere et aktivitets- og samværstilbud. Dette tilbud er til personer 
som har en betydelig nedsat fysisk- eller psykisk funktionsevne eller med særlige sociale 
problemer til opretholdelse eller forbedring af personlige færdigheder eller livsvilkår. Så 
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forestil jer lige, at man i en årrække har passet dyrene på Skovly og at denne aktivitet 
pludselig bliver taget fra en og dyrene forsvinder. 
Brugerne knytter sig rigtig meget til de dyr, som de er med til at passe og i skal jo huske 
på, at det både betragtes som et arbejde og en aktivitet for brugerne og dette vil i fratage 
dem. 
De brugere som arbejder i brændeværkstedet, elsker jo at ordne træet og få sved på pan-
den og dette vil i også fratage disse brugere. 
Vi er som pårørende og brugere meget bekymret og bange for de konsekvenser disse 
spareforslag nu kan ende ud i. Vi er ligeledes bekymret for, hvad der skal erstatte disse 
gode aktiviteter. I skal huske på, at selv de svageste borgere har ret til aktivering. De har 
ret til medinddragelse og medindflydelse. Det i kære politikere har gang i nu, er jo at tage 
et arbejde fra brugerne, som de for det første er meget glade for, og for det andet er de jo 
også kompetente til det. Da det jo for mange, har været deres daglige gøremål i flere år. 
Mange af brugerne har desværre ikke forudsætningerne for selv at udtrykke deres frustra-
tioner og bekymringer for disse nedskæringer. 
  
Og er heller ikke i stand til selv, at lave et høringssvar. Deres kommunikationsfærdighe-
der står ikke i mål med, at kunne udtrykke sig tydeligt. I kan være ganske sikre på, at bru-
gerne og pårørende gerne vil have, at dagligdagen er uændret. Brugerne bryder sig slet 
ikke om forandringer og da slet ikke, af denne karakter. 
Jeg forventer at mit høringssvar bliver taget seriøst. Det skylder i simpelthen Skovly og 
Marie Magdalenes brugere. Jeg vedhæfter hermed 75 underskrifter fra brugere og pårø-
rende, som var tilstede ved Skovlys sommerfest. 
Og tro mig, da jeg gik rundt til hver og en, var der rigtig mange tilkendegivelser for, at i 
simpelthen er nødt til at fjerne disse besparelser. 
 
På brugere og pårørendes vegne Madeleine Johansen 

76 02-08-
2023 

Connie Ibsen 
(borger) 

Se høringssvarets fulde ordlyd i vedlagte bilag ” 76 - Husk lige dette inden der spares på 
aktivitets - og samværstilbud” 

 



Høringssvar i forhold til forslaget om lukning af køkkenet på Marie 
Magdalene - Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud, som en del af Omstillings- 
og reduktionskataloget, 2023. 
Det er med stor ærgrelse, at vi noterer os, at køkkenet på Marie Magdalene, der dagligt bespiser 111 
borgere til frokost, er foreslået til lukning som en del af Omstillings- og reduktionskataloget, 2023. 

Følgende argumenter for bevarelse af køkkenet på Marie Magdalene beror på en sammenligning med mad 
leveret fra Køkken Syddjurs Madservice, lokaliseret i Rønde, i det tilfælde at køkkenet på Marie Magdalene 
lukkes. 

Argumenterne for bevarelse af køkkenet hentes også fra ’Overordnet mad og måltidspolitik’ som Syddjurs 
Kommune offentlig gjorde i 2018, og som i vores forståelse fortsat er gældende. Denne politik er henvendt til 
alle borgere samt fagprofessionelle i kommunen. 

Skulle nogen være i tvivl om ovennævnte er her et link: overordnet-mad-og-maaltidspolitik.pdf (syddjurs.dk) 
 

For god ordens skyld finder vi det nødvendigt at gøre opmærksom på, hvilke borgere der er tilknyttet 
Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud, da argumenterne for en bevarelse af køkkenet på Marie Magdalene 
udelukkende beror på deres hensyn. 

Borgerne er karakteriseret ved varierende grader af funktionsnedsættelser med mere eller mindre betydelige 
kognitive begrænsninger. De kan have specielle krav/ønsker til den mad, de indtager, hvilket bunder i deres 
handicap og funktionsnedsættelser og spiser ikke maden, hvis deres ønsker ikke er imødekommet. Dette 
påvirker i høj grad valg af mad og drikke, og forståelsen af sunde valg og vaner. 

Kerneopgaven i Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud er at understøtte borgerens udviklingspotentiale og 
selvstændighed via forløsning af borgerens potentiale, økonomisk ansvarlighed og kompetenceudvikling. 
Her mener vi, at køkkenet på Marie Magdalene har en væsentlig rolle. 

 
 

 Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud Køkken Syddjurs 
Maden Mad lavet fra bunden af friske 

råvarer, der følger de officielle 
kostråd fra Fødevarestyrelsen. 

Maden serveres potionsanrettet. 

Retterne kan både være kolde, lune 
og varme. 

Alt i alt en varieret kost. 

Køkken Syddjurs kan lave special aftale 
omkring frokostordning, som både kan bestå i 
kolde, lune og varme retter. 

 Energirigtig kost der forebygger 
overvægt. 

 
Her er portionsstørrelserne en 
væsentlig ting. 

 
Følger Syddjurs Kommunes 
officielle madpolitik med fokus på 
gode, sunde og nemme valg. 

Køkken Syddjurs betinger sig, at borgere, der 
skal være med i en frokostordning, skal 
modtage frokost 20 dage om måneden, hvilket i 
praksis vil sige alle dage, de kommer i 
aktivitetstilbuddet. 

 
Mange borgere har specielle ønsker og spiser 
ikke maden, hvis deres ønsker ikke er 
imødekommet. Det kan f.eks. være ønsker om 
ingen kerner i brød, ingen ost, ingen æg. 
Køkken Syddjurs kan ikke imødekomme 
sådanne individuelle ønsker, og der vil være 
risiko for, at mange borgere ikke spiser den 
mad, der bliver leveret af Køkken Syddjurs. 

  Køkken Syddjurs kan kun efterkomme 
lægediagnosticeret allergi og lægeordineret 
specialbehov for mad. 

 
Hvis borgerne ikke spiser maden, køber de 
muligvis selv noget andet mad, som ikke på 
samme måde vil være energirigtig, og der er 
derfor en risiko for, at borgeren bliver 
overvægtig eller for manges vedkommende 
yderligere overvægtige. 

 
De nævnte konsekvenser går stik imod 
Syddjurs Kommunes madpolitik, hvor man 
ønsker at forebygge livsstilsrelaterede 
sygdomme, udligne ulighed i sundheden, 
forebygge overvægt og tage ansvar for, at gode 
og sunde valg er nemt tilgængelige. 

1 - Høringssvar i forhold til lukning af køkkenet på Marie Magdalene - Lokal MED SyBA



 60% økologi 30% økologi 
 
Altså en forringelse og imod kommunes egen 
vision og mål på området. 

 Frokosten fra køkkenet på Marie 
Magdalene kan bestilles/afbestilles 
fra dag til dag, hvilket reducerer 
madspild og dermed følger Syddjurs 
Kommunes madpolitik, og er godt 
for miljøet. 

Ingen mulighed for afbestilling med kort varsel. 

Der er derfor risiko for et betydelig madspild. 

Madspild er ikke økonomisk ansvarlighed. 

 Borgeren kan være med i et 
varierende antal dage om ugen. 

Borgeren der ikke er i aktivitetstilbuddet 20 
dage om måneden har ikke mulighed for at 
være med. 

 
De borgere, der ikke er med i frokostordningen 
fra Køkken Syddjurs, skal på de dage, de 
kommer i aktivitetstilbuddet selv sørge for mad, 
og spiser altså en anden mad end alle andre. 
Dette vil modarbejde det fællesskab, man 
ønsker at skabe i aktivitetstilbuddet og er imod 
kommunens egen politik. 

 
Med udgangspunkt i de tilknyttede borgere, 
som nu selv skal sørge for deres egen frokost, 
er det nærlæggende at tænke, at denne 
opgave i mange tilfælde vil tilfalde det 
pædagogiske personale i Syddjurs Bo- og 
Aktivitetstilbud. Dette personale er for det første 
ikke uddannet indenfor ernæring og for det 
andet ikke på nuværende tidspunkt normeret til 
at sørge for mad til 111 borgere. Det vil således 
kræve en opnormering af det pædagogisk 
personale, hvorved en besparelse forsvinder i 
det samlede budget. 

 Borgeren har medbestemmelse og 
kan afgive ønsker ift. fremtidige 
retter 

Lukning af køkkenet går imod kommunes 
madpolitik, hvori der står: 

 
’Syddjurs Kommune vil prioritere mad og 
måltidkultur højt i de kommunale institutioner… 
tage afsæt i borgernes behov og ønsker til 

  maden og gøre det muligt for borgerne at 
deltage i planlægningen og aktiviteter i relation 
til måltidet.’ 

 Der er mulighed for at bestille/få 
diæter fra dag til dag ifm. at borger 
bliver ramt at sygdom og har brug 
for f.eks. blød kost eller special kost 

Mindre fleksibilitet, da maden ikke kan ændres 
med kort varsel. 

 
Altså et forringet serviceniveau for borgeren 

 Den mad, der produceres i køkkenet 
på Marie Magdalene, udfordrer 
borgerne på en tilpasset måde, da 
der er mulighed for smagsprøver, 
prøve alternativer til kød mm. 

 
Hvis en borger har udfordringer med 
at indtage mad, er der mulighed for 
at prøvesmage maden 

Dette vil ikke være en mulighed. 
 
Altså et forringet serviceniveau for borgeren 



Aktivitetsdelen: Køkkenet er en del af 
aktivitetstilbuddet i Syddjurs Bo- og 
Aktivitetstilbud, idet der på ugentlig 
basis deltager 5-10 borgere i 
arbejdet i køkkenet. Disse borgere 
betragter opgaverne i køkkenet som 
deres arbejde, hvilket bidrager til 
deres selvforståelse, identitet, 
følelsen af at høre til et sted og 
mulighed for at have en meningsfuld 
hverdag. 
Borgerne varetager i dag opgaver 
som: 

- Tilberedning af mad 
- Borddækning 
- Oprydning 
- Ordne vasketøj 

Disse borgere skal i tilfælde af lukning af 
køkkenet, beskæftiges med andet. Dette 
betyder et større pres på de andre 
aktivitetstilbud og mulig behov for opnormering, 
hvorved en besparelse forsvinder. 

 
Lukning af køkkenet påvirker kerneopgaven i 
Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud direkte, da det 
vil være en reduktion af personale, der har 
direkte kontakt med borgerne. 

 De deltagende borgere oplæres i 
madlavning, køkken hygiejne mm. 
af uddannet personale mhp. at 
kunne klare sig i eget hjem 

Dette vil ikke være en mulighed. 
 
Altså et forringet serviceniveau for borgeren, 
samt manglende mulighed for forløsning af 
borgerens potentiale. 

 
Desuden er det stik imod kommunes udmeldte 
madpolitik, som pointerer at maddannelse er en 
livslang proces, der skal kvalificere 
kompetencer mht. valg af mad, viden om mad 
og evne til at lave mad. 

 Der laves mad til ture ud af huset, 
som kan bestilles fra dag til dag. 
Dette giver personalet i SYBA en 
stor fleksibilitet, der kommer 
borgerne til gode. 

Væsentlig forringelse af serviceniveauet for 
borgeren. 

Praktik: Tilberedning af maden Pædagogisk personale skal tilberede/varme 
maden. 
Dette kræver egen kontrol og tilsyn fra 
Fødevarestyrelsen på de matrikler, hvor maden 
tilberedes. 
Varetagelsen af denne opgaver kræver 
personale timer, som vil blive taget fra 
kerneopgaven. 

   
Altså forringet serviceniveauet for borgeren. 

 Opvask, rengøring af omgivelser, 
ovn, køleskab mm. varetages i dag 
af køkkenet på Marie Magdalene 

Det pædagogiske personale skal varetage 
denne opgave, hvilket vil reducere i timerne til 
kerneopgaven. 



Køkkenet som 
samlingssted 

Køkkenet på Marie Magdalene har i 
dag en funktion, der rækker langt ud 
over at producere måltider. 
Køkkenet fungerer som et 
samlingssted for de 62 borgere der 
har sin daglige gang i 
Aktivitetstilbuddet på Marie 
Magdalene. 

 
Køkkenet er bemandet fra kl. 8-14, 
og det er derfor muligt at træffe 
personale i køkkenet i hele 
aktivitetstilbuddets åbningstid. 

 
Borgere, der møder ind før kl. 9, 
hvor Aktivitetstilbuddet starter, 
kommer forbi køkkenet, hvor der er 
mulighed for at få en kort sludder 
med køkkenpersonalet. 
Køkkenet er altså et sted med 
masser af nærvær og omsorg. 

 
Køkkenet på Marie Magdalene 
udgør ligesom i mange private hjem 
et naturligt samlingssted og bidrager 
i høj grad til at skabe et fællesskab 
og en hyggelig hjemlig atmosfære. 

 
Det er vores indtryk, at borgerne har 
en positiv oplevelse af at komme i 
køkkenet og nyder godt af det 
fællesskab, som køkkenet er med til 
at skabe. Det kan være med til at 
give et meningsfuldt liv og 
forebygge ensomhed. 

 
Dette følger igen kommunes 
madpolitik, hvor det nævnes at 
måltidet er et væsentligt 
omdrejningspunkt i tilværelsen og 
har stor betydning for fællesskab og 
netværksdannelse. 

Lukning af køkkenet på Marie Magdalene, 
mener vi, går imod Syddjurs Kommunes vision 
og udviklingsstrategi ’Sammen om det gode liv’. 

 
Det går også imod den målsætning som Social- 
og Beskæftigelsesområdet har udarbejdet 
omkring fællesskaber. 

 
Lukning af køkkenet på Marie Magdalene går 
desuden imod kommunes vision om et godt 
spisemiljø, med fokus på fællesskab, 
medinddragelse og ejerskab omkring måltidet, 
som det er beskrevet i tidligere nævnte 
madpolitik fra 2018. 

Økonomi Mad kan bestilles med dags varsel, 
og borgeren betaler derfor kun for 
den mad de spiser. 

 
Stor økonomisk ansvarlighed. 

Risiko for betydelig madspild og ikke 
økonomisk ansvarlighed. 

 Indeholdt i de 35 kr. der i dag 
betales: 
Frokost hver dag 
Kaffe/the/mælk/frugt/saft/cacao 
Sodavand 1 gang om ugen 

Indeholdt i de 40 kr. borgeren fremadrettet skal 
betale: 
Frokost hver dag 

 
Altså et forringet serviceniveau for borgeren. 

 Kage 1 gang om måneden  
Borgere der i forvejen ikke har stor råderum 
rent økonomisk, vil blive yderligere økonomisk 
presset, hvilket ikke er udtryk for økonomisk 
ansvarlighed på borgerens vegne 

 
 

For at opsummere ønsker vi at påpege, at lukningen af køkkenet på Marie Magdalene kan føre til: 



- Øget forekomst af overvægt hos borgerne 
- Øget madspild 
- Mindre brug af økologiske råvarer 
- Er et dyrere tilbud til borgerne 
- Flere opgaver vil tilfalde andet personalet, der må gå fra kerneopgaven 
- Indebærer reduktion i de medarbejdere, der er tættest på borgerne i det daglige pædagogiske 

arbejde 

Alt i alt bliver serviceniveauet i væsentlig grad forringet for borgeren, og man går i flere tilfælde imod den 
politik, Syddjurs Kommune har meldt ud. 

Med mindre Køkken Syddjurs kan tilbyde en frokostordning til 111 borgere på daglig basis med deres 
eksisterende personale, vil der være behov for en opnormering i Køkken Syddjurs, hvorved en besparelse vil 
udeblive i Syddjurs Kommunes samlede budget. 

Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud fungerer som hjem og arbejdsplads for de borgere, der er tilknyttet. Borgerne 
kan blive tilknyttet fra de er fyldt 18 år og vil formentlig blive i dette tilbud i mange år. Med andre ord lever de 
deres liv og arbejdsliv her. Udover at lave frisklavet mad hverdag bidrager køkkenet på Marie Magdalene til, 
at Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud på Marie Magdalene virker mindre institutionspræget og mere hjemligt, 
hvilket er vigtigt for alle mennesker og dermed også for vores borgere. 

Det er vores store håb, at vi har fået tydeliggjort, hvilken betydning køkkenet på Marie Magdalene har og 
dermed, hvilke konsekvenser en lukning vil have. 

 
 

Med venlig hilsen 
 

Lokal MED – Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud 
 
 

Vi er selvfølgelig åbne for kommentarer og spørgsmål til ovenstående, og stiller os gerne til rådighed for 
uddybning. Kontakt: 

Ernæringsassistent, Anja Christensen 

Anne Kathrine Dahl Sørensen 



Høringssvar i forhold til forslaget om lukning af køkkenet på Marie 
Magdalene - Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud, som en del af Omstillings- 
og reduktionskataloget, 2023. 
Det er med stor ærgrelse, at vi noterer os, at køkkenet på Marie Magdalene, der dagligt bespiser 111 
borgere til frokost, er foreslået til lukning som en del af Omstillings- og reduktionskataloget, 2023. 

Følgende argumenter for bevarelse af køkkenet på Marie Magdalene beror på en sammenligning med mad 
leveret fra Køkken Syddjurs Madservice, lokaliseret i Rønde, i det tilfælde at køkkenet på Marie Magdalene 
lukkes. 

Argumenterne for bevarelse af køkkenet hentes også fra ’Overordnet mad og måltidspolitik’ som Syddjurs 
Kommune offentlig gjorde i 2018, og som i vores forståelse fortsat er gældende. Denne politik er henvendt til 
alle borgere samt fagprofessionelle i kommunen. 

Skulle nogen være i tvivl om ovennævnte er her et link: overordnet-mad-og-maaltidspolitik.pdf (syddjurs.dk) 
 

For god ordens skyld finder vi det nødvendigt at gøre opmærksom på, hvilke borgere der er tilknyttet 
Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud, da argumenterne for en bevarelse af køkkenet på Marie Magdalene 
udelukkende beror på deres hensyn. 

Borgerne er karakteriseret ved varierende grader af funktionsnedsættelser med mere eller mindre betydelige 
kognitive begrænsninger. De kan have specielle krav/ønsker til den mad, de indtager, hvilket bunder i deres 
handicap og funktionsnedsættelser og spiser ikke maden, hvis deres ønsker ikke er imødekommet. Dette 
påvirker i høj grad valg af mad og drikke, og forståelsen af sunde valg og vaner. 

Kerneopgaven i Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud er at understøtte borgerens udviklingspotentiale og 
selvstændighed via forløsning af borgerens potentiale, økonomisk ansvarlighed og kompetenceudvikling. 
Her mener vi, at køkkenet på Marie Magdalene har en væsentlig rolle. 

 
 

 Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud Køkken Syddjurs 
Maden Mad lavet fra bunden af friske 

råvarer, der følger de officielle 
kostråd fra Fødevarestyrelsen. 

Maden serveres potionsanrettet. 

Retterne kan både være kolde, lune 
og varme. 

Alt i alt en varieret kost. 

Køkken Syddjurs kan lave special aftale 
omkring frokostordning, som både kan bestå i 
kolde, lune og varme retter. 

 Energirigtig kost der forebygger 
overvægt. 

 
Her er portionsstørrelserne en 
væsentlig ting. 

 
Følger Syddjurs Kommunes 
officielle madpolitik med fokus på 
gode, sunde og nemme valg. 

Køkken Syddjurs betinger sig, at borgere, der 
skal være med i en frokostordning, skal 
modtage frokost 20 dage om måneden, hvilket i 
praksis vil sige alle dage, de kommer i 
aktivitetstilbuddet. 

 
Mange borgere har specielle ønsker og spiser 
ikke maden, hvis deres ønsker ikke er 
imødekommet. Det kan f.eks. være ønsker om 
ingen kerner i brød, ingen ost, ingen æg. 
Køkken Syddjurs kan ikke imødekomme 
sådanne individuelle ønsker, og der vil være 
risiko for, at mange borgere ikke spiser den 
mad, der bliver leveret af Køkken Syddjurs. 

  Køkken Syddjurs kan kun efterkomme 
lægediagnosticeret allergi og lægeordineret 
specialbehov for mad. 

 
Hvis borgerne ikke spiser maden, køber de 
muligvis selv noget andet mad, som ikke på 
samme måde vil være energirigtig, og der er 
derfor en risiko for, at borgeren bliver 
overvægtig eller for manges vedkommende 
yderligere overvægtige. 

 
De nævnte konsekvenser går stik imod 
Syddjurs Kommunes madpolitik, hvor man 
ønsker at forebygge livsstilsrelaterede 
sygdomme, udligne ulighed i sundheden, 
forebygge overvægt og tage ansvar for, at gode 
og sunde valg er nemt tilgængelige. 

2 - Høringssvar i forhold til lukning af køkkenet på Marie Magdalene - Lokal MED SyBA



 60% økologi 30% økologi 
 
Altså en forringelse og imod kommunes egen 
vision og mål på området. 

 Frokosten fra køkkenet på Marie 
Magdalene kan bestilles/afbestilles 
fra dag til dag, hvilket reducerer 
madspild og dermed følger Syddjurs 
Kommunes madpolitik, og er godt 
for miljøet. 

Ingen mulighed for afbestilling med kort varsel. 

Der er derfor risiko for et betydelig madspild. 

Madspild er ikke økonomisk ansvarlighed. 

 Borgeren kan være med i et 
varierende antal dage om ugen. 

Borgeren der ikke er i aktivitetstilbuddet 20 
dage om måneden har ikke mulighed for at 
være med. 

 
De borgere, der ikke er med i frokostordningen 
fra Køkken Syddjurs, skal på de dage, de 
kommer i aktivitetstilbuddet selv sørge for mad, 
og spiser altså en anden mad end alle andre. 
Dette vil modarbejde det fællesskab, man 
ønsker at skabe i aktivitetstilbuddet og er imod 
kommunens egen politik. 

 
Med udgangspunkt i de tilknyttede borgere, 
som nu selv skal sørge for deres egen frokost, 
er det nærlæggende at tænke, at denne 
opgave i mange tilfælde vil tilfalde det 
pædagogiske personale i Syddjurs Bo- og 
Aktivitetstilbud. Dette personale er for det første 
ikke uddannet indenfor ernæring og for det 
andet ikke på nuværende tidspunkt normeret til 
at sørge for mad til 111 borgere. Det vil således 
kræve en opnormering af det pædagogisk 
personale, hvorved en besparelse forsvinder i 
det samlede budget. 

 Borgeren har medbestemmelse og 
kan afgive ønsker ift. fremtidige 
retter 

Lukning af køkkenet går imod kommunes 
madpolitik, hvori der står: 

 
’Syddjurs Kommune vil prioritere mad og 
måltidkultur højt i de kommunale institutioner… 
tage afsæt i borgernes behov og ønsker til 

  maden og gøre det muligt for borgerne at 
deltage i planlægningen og aktiviteter i relation 
til måltidet.’ 

 Der er mulighed for at bestille/få 
diæter fra dag til dag ifm. at borger 
bliver ramt at sygdom og har brug 
for f.eks. blød kost eller special kost 

Mindre fleksibilitet, da maden ikke kan ændres 
med kort varsel. 

 
Altså et forringet serviceniveau for borgeren 

 Den mad, der produceres i køkkenet 
på Marie Magdalene, udfordrer 
borgerne på en tilpasset måde, da 
der er mulighed for smagsprøver, 
prøve alternativer til kød mm. 

 
Hvis en borger har udfordringer med 
at indtage mad, er der mulighed for 
at prøvesmage maden 

Dette vil ikke være en mulighed. 
 
Altså et forringet serviceniveau for borgeren 



Aktivitetsdelen: Køkkenet er en del af 
aktivitetstilbuddet i Syddjurs Bo- og 
Aktivitetstilbud, idet der på ugentlig 
basis deltager 5-10 borgere i 
arbejdet i køkkenet. Disse borgere 
betragter opgaverne i køkkenet som 
deres arbejde, hvilket bidrager til 
deres selvforståelse, identitet, 
følelsen af at høre til et sted og 
mulighed for at have en meningsfuld 
hverdag. 
Borgerne varetager i dag opgaver 
som: 

- Tilberedning af mad 
- Borddækning 
- Oprydning 
- Ordne vasketøj 

Disse borgere skal i tilfælde af lukning af 
køkkenet, beskæftiges med andet. Dette 
betyder et større pres på de andre 
aktivitetstilbud og mulig behov for opnormering, 
hvorved en besparelse forsvinder. 

 
Lukning af køkkenet påvirker kerneopgaven i 
Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud direkte, da det 
vil være en reduktion af personale, der har 
direkte kontakt med borgerne. 

 De deltagende borgere oplæres i 
madlavning, køkken hygiejne mm. 
af uddannet personale mhp. at 
kunne klare sig i eget hjem 

Dette vil ikke være en mulighed. 
 
Altså et forringet serviceniveau for borgeren, 
samt manglende mulighed for forløsning af 
borgerens potentiale. 

 
Desuden er det stik imod kommunes udmeldte 
madpolitik, som pointerer at maddannelse er en 
livslang proces, der skal kvalificere 
kompetencer mht. valg af mad, viden om mad 
og evne til at lave mad. 

 Der laves mad til ture ud af huset, 
som kan bestilles fra dag til dag. 
Dette giver personalet i SYBA en 
stor fleksibilitet, der kommer 
borgerne til gode. 

Væsentlig forringelse af serviceniveauet for 
borgeren. 

Praktik: Tilberedning af maden Pædagogisk personale skal tilberede/varme 
maden. 
Dette kræver egen kontrol og tilsyn fra 
Fødevarestyrelsen på de matrikler, hvor maden 
tilberedes. 
Varetagelsen af denne opgaver kræver 
personale timer, som vil blive taget fra 
kerneopgaven. 

   
Altså forringet serviceniveauet for borgeren. 

 Opvask, rengøring af omgivelser, 
ovn, køleskab mm. varetages i dag 
af køkkenet på Marie Magdalene 

Det pædagogiske personale skal varetage 
denne opgave, hvilket vil reducere i timerne til 
kerneopgaven. 



Køkkenet som 
samlingssted 

Køkkenet på Marie Magdalene har i 
dag en funktion, der rækker langt ud 
over at producere måltider. 
Køkkenet fungerer som et 
samlingssted for de 62 borgere der 
har sin daglige gang i 
Aktivitetstilbuddet på Marie 
Magdalene. 

 
Køkkenet er bemandet fra kl. 8-14, 
og det er derfor muligt at træffe 
personale i køkkenet i hele 
aktivitetstilbuddets åbningstid. 

 
Borgere, der møder ind før kl. 9, 
hvor Aktivitetstilbuddet starter, 
kommer forbi køkkenet, hvor der er 
mulighed for at få en kort sludder 
med køkkenpersonalet. 
Køkkenet er altså et sted med 
masser af nærvær og omsorg. 

 
Køkkenet på Marie Magdalene 
udgør ligesom i mange private hjem 
et naturligt samlingssted og bidrager 
i høj grad til at skabe et fællesskab 
og en hyggelig hjemlig atmosfære. 

 
Det er vores indtryk, at borgerne har 
en positiv oplevelse af at komme i 
køkkenet og nyder godt af det 
fællesskab, som køkkenet er med til 
at skabe. Det kan være med til at 
give et meningsfuldt liv og 
forebygge ensomhed. 

 
Dette følger igen kommunes 
madpolitik, hvor det nævnes at 
måltidet er et væsentligt 
omdrejningspunkt i tilværelsen og 
har stor betydning for fællesskab og 
netværksdannelse. 

Lukning af køkkenet på Marie Magdalene, 
mener vi, går imod Syddjurs Kommunes vision 
og udviklingsstrategi ’Sammen om det gode liv’. 

 
Det går også imod den målsætning som Social- 
og Beskæftigelsesområdet har udarbejdet 
omkring fællesskaber. 

 
Lukning af køkkenet på Marie Magdalene går 
desuden imod kommunes vision om et godt 
spisemiljø, med fokus på fællesskab, 
medinddragelse og ejerskab omkring måltidet, 
som det er beskrevet i tidligere nævnte 
madpolitik fra 2018. 

Økonomi Mad kan bestilles med dags varsel, 
og borgeren betaler derfor kun for 
den mad de spiser. 

 
Stor økonomisk ansvarlighed. 

Risiko for betydelig madspild og ikke 
økonomisk ansvarlighed. 

 Indeholdt i de 35 kr. der i dag 
betales: 
Frokost hver dag 
Kaffe/the/mælk/frugt/saft/cacao 
Sodavand 1 gang om ugen 

Indeholdt i de 40 kr. borgeren fremadrettet skal 
betale: 
Frokost hver dag 

 
Altså et forringet serviceniveau for borgeren. 

 Kage 1 gang om måneden  
Borgere der i forvejen ikke har stor råderum 
rent økonomisk, vil blive yderligere økonomisk 
presset, hvilket ikke er udtryk for økonomisk 
ansvarlighed på borgerens vegne 

 
 

For at opsummere ønsker vi at påpege, at lukningen af køkkenet på Marie Magdalene kan føre til: 



- Øget forekomst af overvægt hos borgerne 
- Øget madspild 
- Mindre brug af økologiske råvarer 
- Er et dyrere tilbud til borgerne 
- Flere opgaver vil tilfalde andet personalet, der må gå fra kerneopgaven 
- Indebærer reduktion i de medarbejdere, der er tættest på borgerne i det daglige pædagogiske 

arbejde 

Alt i alt bliver serviceniveauet i væsentlig grad forringet for borgeren, og man går i flere tilfælde imod den 
politik, Syddjurs Kommune har meldt ud. 

Med mindre Køkken Syddjurs kan tilbyde en frokostordning til 111 borgere på daglig basis med deres 
eksisterende personale, vil der være behov for en opnormering i Køkken Syddjurs, hvorved en besparelse vil 
udeblive i Syddjurs Kommunes samlede budget. 

Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud fungerer som hjem og arbejdsplads for de borgere, der er tilknyttet. Borgerne 
kan blive tilknyttet fra de er fyldt 18 år og vil formentlig blive i dette tilbud i mange år. Med andre ord lever de 
deres liv og arbejdsliv her. Udover at lave frisklavet mad hverdag bidrager køkkenet på Marie Magdalene til, 
at Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud på Marie Magdalene virker mindre institutionspræget og mere hjemligt, 
hvilket er vigtigt for alle mennesker og dermed også for vores borgere. 

Det er vores store håb, at vi har fået tydeliggjort, hvilken betydning køkkenet på Marie Magdalene har og 
dermed, hvilke konsekvenser en lukning vil have. 

 
 

Med venlig hilsen 
 

Lokal MED – Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud 
 
 

Vi er selvfølgelig åbne for kommentarer og spørgsmål til ovenstående, og stiller os gerne til rådighed for 
uddybning. Kontakt: 

Ernæringsassistent, Anja Christensen 

Anne Kathrine Dahl Sørensen 



Høringssvar i forhold til forslaget om lukning af køkkenet på Marie 
Magdalene - Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud, som en del af Omstillings- 
og reduktionskataloget, 2023. 
Det er med stor ærgrelse, at vi noterer os, at køkkenet på Marie Magdalene, der dagligt bespiser 111 
borgere til frokost, er foreslået til lukning som en del af Omstillings- og reduktionskataloget, 2023. 

Følgende argumenter for bevarelse af køkkenet på Marie Magdalene beror på en sammenligning med mad 
leveret fra Køkken Syddjurs Madservice, lokaliseret i Rønde, i det tilfælde at køkkenet på Marie Magdalene 
lukkes. 

Argumenterne for bevarelse af køkkenet hentes også fra ’Overordnet mad og måltidspolitik’ som Syddjurs 
Kommune offentlig gjorde i 2018, og som i vores forståelse fortsat er gældende. Denne politik er henvendt til 
alle borgere samt fagprofessionelle i kommunen. 

Skulle nogen være i tvivl om ovennævnte er her et link: overordnet-mad-og-maaltidspolitik.pdf (syddjurs.dk) 
 

For god ordens skyld finder vi det nødvendigt at gøre opmærksom på, hvilke borgere der er tilknyttet 
Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud, da argumenterne for en bevarelse af køkkenet på Marie Magdalene 
udelukkende beror på deres hensyn. 

Borgerne er karakteriseret ved varierende grader af funktionsnedsættelser med mere eller mindre betydelige 
kognitive begrænsninger. De kan have specielle krav/ønsker til den mad, de indtager, hvilket bunder i deres 
handicap og funktionsnedsættelser og spiser ikke maden, hvis deres ønsker ikke er imødekommet. Dette 
påvirker i høj grad valg af mad og drikke, og forståelsen af sunde valg og vaner. 

Kerneopgaven i Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud er at understøtte borgerens udviklingspotentiale og 
selvstændighed via forløsning af borgerens potentiale, økonomisk ansvarlighed og kompetenceudvikling. 
Her mener vi, at køkkenet på Marie Magdalene har en væsentlig rolle. 

 
 

 Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud Køkken Syddjurs 
Maden Mad lavet fra bunden af friske 

råvarer, der følger de officielle 
kostråd fra Fødevarestyrelsen. 

Maden serveres potionsanrettet. 

Retterne kan både være kolde, lune 
og varme. 

Alt i alt en varieret kost. 

Køkken Syddjurs kan lave special aftale 
omkring frokostordning, som både kan bestå i 
kolde, lune og varme retter. 

 Energirigtig kost der forebygger 
overvægt. 

 
Her er portionsstørrelserne en 
væsentlig ting. 

 
Følger Syddjurs Kommunes 
officielle madpolitik med fokus på 
gode, sunde og nemme valg. 

Køkken Syddjurs betinger sig, at borgere, der 
skal være med i en frokostordning, skal 
modtage frokost 20 dage om måneden, hvilket i 
praksis vil sige alle dage, de kommer i 
aktivitetstilbuddet. 

 
Mange borgere har specielle ønsker og spiser 
ikke maden, hvis deres ønsker ikke er 
imødekommet. Det kan f.eks. være ønsker om 
ingen kerner i brød, ingen ost, ingen æg. 
Køkken Syddjurs kan ikke imødekomme 
sådanne individuelle ønsker, og der vil være 
risiko for, at mange borgere ikke spiser den 
mad, der bliver leveret af Køkken Syddjurs. 

  Køkken Syddjurs kan kun efterkomme 
lægediagnosticeret allergi og lægeordineret 
specialbehov for mad. 

 
Hvis borgerne ikke spiser maden, køber de 
muligvis selv noget andet mad, som ikke på 
samme måde vil være energirigtig, og der er 
derfor en risiko for, at borgeren bliver 
overvægtig eller for manges vedkommende 
yderligere overvægtige. 

 
De nævnte konsekvenser går stik imod 
Syddjurs Kommunes madpolitik, hvor man 
ønsker at forebygge livsstilsrelaterede 
sygdomme, udligne ulighed i sundheden, 
forebygge overvægt og tage ansvar for, at gode 
og sunde valg er nemt tilgængelige. 
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 60% økologi 30% økologi 
 
Altså en forringelse og imod kommunes egen 
vision og mål på området. 

 Frokosten fra køkkenet på Marie 
Magdalene kan bestilles/afbestilles 
fra dag til dag, hvilket reducerer 
madspild og dermed følger Syddjurs 
Kommunes madpolitik, og er godt 
for miljøet. 

Ingen mulighed for afbestilling med kort varsel. 

Der er derfor risiko for et betydelig madspild. 

Madspild er ikke økonomisk ansvarlighed. 

 Borgeren kan være med i et 
varierende antal dage om ugen. 

Borgeren der ikke er i aktivitetstilbuddet 20 
dage om måneden har ikke mulighed for at 
være med. 

 
De borgere, der ikke er med i frokostordningen 
fra Køkken Syddjurs, skal på de dage, de 
kommer i aktivitetstilbuddet selv sørge for mad, 
og spiser altså en anden mad end alle andre. 
Dette vil modarbejde det fællesskab, man 
ønsker at skabe i aktivitetstilbuddet og er imod 
kommunens egen politik. 

 
Med udgangspunkt i de tilknyttede borgere, 
som nu selv skal sørge for deres egen frokost, 
er det nærlæggende at tænke, at denne 
opgave i mange tilfælde vil tilfalde det 
pædagogiske personale i Syddjurs Bo- og 
Aktivitetstilbud. Dette personale er for det første 
ikke uddannet indenfor ernæring og for det 
andet ikke på nuværende tidspunkt normeret til 
at sørge for mad til 111 borgere. Det vil således 
kræve en opnormering af det pædagogisk 
personale, hvorved en besparelse forsvinder i 
det samlede budget. 

 Borgeren har medbestemmelse og 
kan afgive ønsker ift. fremtidige 
retter 

Lukning af køkkenet går imod kommunes 
madpolitik, hvori der står: 

 
’Syddjurs Kommune vil prioritere mad og 
måltidkultur højt i de kommunale institutioner… 
tage afsæt i borgernes behov og ønsker til 

  maden og gøre det muligt for borgerne at 
deltage i planlægningen og aktiviteter i relation 
til måltidet.’ 

 Der er mulighed for at bestille/få 
diæter fra dag til dag ifm. at borger 
bliver ramt at sygdom og har brug 
for f.eks. blød kost eller special kost 

Mindre fleksibilitet, da maden ikke kan ændres 
med kort varsel. 

 
Altså et forringet serviceniveau for borgeren 

 Den mad, der produceres i køkkenet 
på Marie Magdalene, udfordrer 
borgerne på en tilpasset måde, da 
der er mulighed for smagsprøver, 
prøve alternativer til kød mm. 

 
Hvis en borger har udfordringer med 
at indtage mad, er der mulighed for 
at prøvesmage maden 

Dette vil ikke være en mulighed. 
 
Altså et forringet serviceniveau for borgeren 



Aktivitetsdelen: Køkkenet er en del af 
aktivitetstilbuddet i Syddjurs Bo- og 
Aktivitetstilbud, idet der på ugentlig 
basis deltager 5-10 borgere i 
arbejdet i køkkenet. Disse borgere 
betragter opgaverne i køkkenet som 
deres arbejde, hvilket bidrager til 
deres selvforståelse, identitet, 
følelsen af at høre til et sted og 
mulighed for at have en meningsfuld 
hverdag. 
Borgerne varetager i dag opgaver 
som: 

- Tilberedning af mad 
- Borddækning 
- Oprydning 
- Ordne vasketøj 

Disse borgere skal i tilfælde af lukning af 
køkkenet, beskæftiges med andet. Dette 
betyder et større pres på de andre 
aktivitetstilbud og mulig behov for opnormering, 
hvorved en besparelse forsvinder. 

 
Lukning af køkkenet påvirker kerneopgaven i 
Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud direkte, da det 
vil være en reduktion af personale, der har 
direkte kontakt med borgerne. 

 De deltagende borgere oplæres i 
madlavning, køkken hygiejne mm. 
af uddannet personale mhp. at 
kunne klare sig i eget hjem 

Dette vil ikke være en mulighed. 
 
Altså et forringet serviceniveau for borgeren, 
samt manglende mulighed for forløsning af 
borgerens potentiale. 

 
Desuden er det stik imod kommunes udmeldte 
madpolitik, som pointerer at maddannelse er en 
livslang proces, der skal kvalificere 
kompetencer mht. valg af mad, viden om mad 
og evne til at lave mad. 

 Der laves mad til ture ud af huset, 
som kan bestilles fra dag til dag. 
Dette giver personalet i SYBA en 
stor fleksibilitet, der kommer 
borgerne til gode. 

Væsentlig forringelse af serviceniveauet for 
borgeren. 

Praktik: Tilberedning af maden Pædagogisk personale skal tilberede/varme 
maden. 
Dette kræver egen kontrol og tilsyn fra 
Fødevarestyrelsen på de matrikler, hvor maden 
tilberedes. 
Varetagelsen af denne opgaver kræver 
personale timer, som vil blive taget fra 
kerneopgaven. 

   
Altså forringet serviceniveauet for borgeren. 

 Opvask, rengøring af omgivelser, 
ovn, køleskab mm. varetages i dag 
af køkkenet på Marie Magdalene 

Det pædagogiske personale skal varetage 
denne opgave, hvilket vil reducere i timerne til 
kerneopgaven. 



Køkkenet som 
samlingssted 

Køkkenet på Marie Magdalene har i 
dag en funktion, der rækker langt ud 
over at producere måltider. 
Køkkenet fungerer som et 
samlingssted for de 62 borgere der 
har sin daglige gang i 
Aktivitetstilbuddet på Marie 
Magdalene. 

 
Køkkenet er bemandet fra kl. 8-14, 
og det er derfor muligt at træffe 
personale i køkkenet i hele 
aktivitetstilbuddets åbningstid. 

 
Borgere, der møder ind før kl. 9, 
hvor Aktivitetstilbuddet starter, 
kommer forbi køkkenet, hvor der er 
mulighed for at få en kort sludder 
med køkkenpersonalet. 
Køkkenet er altså et sted med 
masser af nærvær og omsorg. 

 
Køkkenet på Marie Magdalene 
udgør ligesom i mange private hjem 
et naturligt samlingssted og bidrager 
i høj grad til at skabe et fællesskab 
og en hyggelig hjemlig atmosfære. 

 
Det er vores indtryk, at borgerne har 
en positiv oplevelse af at komme i 
køkkenet og nyder godt af det 
fællesskab, som køkkenet er med til 
at skabe. Det kan være med til at 
give et meningsfuldt liv og 
forebygge ensomhed. 

 
Dette følger igen kommunes 
madpolitik, hvor det nævnes at 
måltidet er et væsentligt 
omdrejningspunkt i tilværelsen og 
har stor betydning for fællesskab og 
netværksdannelse. 

Lukning af køkkenet på Marie Magdalene, 
mener vi, går imod Syddjurs Kommunes vision 
og udviklingsstrategi ’Sammen om det gode liv’. 

 
Det går også imod den målsætning som Social- 
og Beskæftigelsesområdet har udarbejdet 
omkring fællesskaber. 

 
Lukning af køkkenet på Marie Magdalene går 
desuden imod kommunes vision om et godt 
spisemiljø, med fokus på fællesskab, 
medinddragelse og ejerskab omkring måltidet, 
som det er beskrevet i tidligere nævnte 
madpolitik fra 2018. 

Økonomi Mad kan bestilles med dags varsel, 
og borgeren betaler derfor kun for 
den mad de spiser. 

 
Stor økonomisk ansvarlighed. 

Risiko for betydelig madspild og ikke 
økonomisk ansvarlighed. 

 Indeholdt i de 35 kr. der i dag 
betales: 
Frokost hver dag 
Kaffe/the/mælk/frugt/saft/cacao 
Sodavand 1 gang om ugen 

Indeholdt i de 40 kr. borgeren fremadrettet skal 
betale: 
Frokost hver dag 

 
Altså et forringet serviceniveau for borgeren. 

 Kage 1 gang om måneden  
Borgere der i forvejen ikke har stor råderum 
rent økonomisk, vil blive yderligere økonomisk 
presset, hvilket ikke er udtryk for økonomisk 
ansvarlighed på borgerens vegne 

 
 

For at opsummere ønsker vi at påpege, at lukningen af køkkenet på Marie Magdalene kan føre til: 



- Øget forekomst af overvægt hos borgerne 
- Øget madspild 
- Mindre brug af økologiske råvarer 
- Er et dyrere tilbud til borgerne 
- Flere opgaver vil tilfalde andet personalet, der må gå fra kerneopgaven 
- Indebærer reduktion i de medarbejdere, der er tættest på borgerne i det daglige pædagogiske 

arbejde 

Alt i alt bliver serviceniveauet i væsentlig grad forringet for borgeren, og man går i flere tilfælde imod den 
politik, Syddjurs Kommune har meldt ud. 

Med mindre Køkken Syddjurs kan tilbyde en frokostordning til 111 borgere på daglig basis med deres 
eksisterende personale, vil der være behov for en opnormering i Køkken Syddjurs, hvorved en besparelse vil 
udeblive i Syddjurs Kommunes samlede budget. 

Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud fungerer som hjem og arbejdsplads for de borgere, der er tilknyttet. Borgerne 
kan blive tilknyttet fra de er fyldt 18 år og vil formentlig blive i dette tilbud i mange år. Med andre ord lever de 
deres liv og arbejdsliv her. Udover at lave frisklavet mad hverdag bidrager køkkenet på Marie Magdalene til, 
at Syddjurs Bo- og Aktivitetstilbud på Marie Magdalene virker mindre institutionspræget og mere hjemligt, 
hvilket er vigtigt for alle mennesker og dermed også for vores borgere. 

Det er vores store håb, at vi har fået tydeliggjort, hvilken betydning køkkenet på Marie Magdalene har og 
dermed, hvilke konsekvenser en lukning vil have. 

Vi er selvfølgelig åbne for kommentarer og spørgsmål til ovenstående, og stiller os gerne til rådighed for 
uddybning. 

 
 

Med venlig hilsen 

Ernæringsassistent, Anja Christensen 

 Anne Kathrine Dahl Sørensen 
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Høringssvar vedr. omstillings- og reduktionskataloget på handicapområdet 

De syv forslag som sendes i høring, er følgende: 
• Reduktion og omlægning af aktivitets- og samværstilbud i Midtpunktet 
• Omlægning af det socialpsykiatriske botilbud Mølletorvet 
• Sammenlægning af botilbuddene Lille Eje og Vestergård til voksne med varig nedsat 

psykisk funktionsevne 
• Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet 
• Nedlæggelse af akut- og rådighedstelefon 
• Beslutning om ikke at tilbyde hjælp af behandlingsmæssig karakter 
• Lukning af køkken på Marie Magdalene 

Det er umådeligt svært at afgive et fyldestgørende høringssvar på et så tyndt oplysningsgrundlag 
som der er opgivet i de opstillede forslag. 

Årsagen til dette er, at forslagene ikke er tilstrækkeligt gennemarbejdet hverken økonomisk 
eller fagligt. 

• Der er ikke konsekvensberegnet for de berørte borgere i forhold til den massive ændring i 
deres hverdag. 

• Der er ikke inddraget pædagogfaglige kompetencer inden forslagene er udarbejdet 

• Der er ikke fremlagt en plan for hvad der tilbydes i stedet, hvorfor der ikke kan 
konsekvensberegnes på om der er tale om en forbedring for borgerens hverdag, trivsel og 
udvikling, eller en forringelse. 

• Der kan ikke konkluderes en besparelse når der ikke er foretaget en økonomisk plan for 
det der etableres i stedet. 

Jeg afgiver mit høringssvar med en klar forventning om, at de høringssvar der modtages fra 
ansatte, de berørte borgeres pårørende, handicaporganisationer mv. imødekommes med respekt 
for at det er HER den nødvendige viden er for konsekvensen af de 7 forslag i deres nuværende 
form. 

Det må påregnes at Syddjurs kommune med respekt for handicapkonventionen, og et ønske om 
kvalitet i Syddjurs Kommunes forsyning på handicapområdet, lytter til de kompetencer der 
afgiver høringssvar, og dermed også lader disse afgøre hvorvidt forslagene kan gennemføres eller 
ej. 

Med venlig hilsen 

Linda Klindrup 

Agersvinget 9 

8420 Knebel 
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Stjær den 30.07.23 
 
 

Høringssvar i forbindelse med ”Fremrykning af forslag i omstillings- 
og reduktionskataloget vedrørende socialområdet” i Syddjurs 
kommune. 

 
 

Jeg ønsker hermed som bror til udviklingshæmmet borger i Syddjurs Kommune, at afgive høringssvar til de 
beslutninger Syddjurs Byråd er sindet at træffe ift. handicapområdet. 

De syv forslag kan fremstå som ”mindre sager”. Set i lyset af kommunens økonomi som ”nødvendige 
sager”. Processen kan omtales som ”retmæssig omhu” og fremrykkelsen af forslagene endda ”for de 
handicappedes bedste” så debatten ikke drukner ved de ”rigtige” budgetforhandlinger. Men der er 
alvorlige ”torne” på flere af disse forslag som vil have indgribende konsekvenser i bla. meningsgivende 
arbejdsidentitet og ikke mindst vil tilgangen virke direkte kontraproduktiv ift. at opnå besparelser på 
området. Byrådet bør genoverveje beslutningerne – eller som minimum, at give beslutningerne mere tid 
således området kan granskes i dybden så beslutningerne kan træffes på et ordentligt oplyst grundlag. 

Høringssvaret vil først forholde sig til en række grundlæggende betragtninger ift. forslaget. Herefter vil jeg 
konkret udtale mig ift. 2 af de 7 fremrykkede forslag, der direkte berør min bror; ”Omorganisering af 
aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet” samt ”Lukning af køkken på Marie Magdalene”. 

 
 

Grundlæggende betragtninger: 

 
• Besparelser på Syddjurs Kommunes egne tilbud på handicapområdet er kontraproduktive ift. at 

opnå besparelser på det samlede område - Der bør tvært imod investeres i kommunens egne 
tilbud! På trods af et merforbrug på 31 mio. kr. – hvoraf de 27 mio. skyldes tilgang af nye borgere 
samt takstforøgelser på eksterne botilbud, så har i Syddjurs kommune ikke ekstraordinære høje 
udgifter på handicapområdet ift. andre kommuner. Iflg. kommunens egne FLIS tal ligger Syddjurs 
Kommune med gennemsnitlige udgifter på området, når der sammenlignes med resten af landets 
kommuner - Syddjurs Kommune har en placering som nr. 44 ud af de 98 kommuner. I KL’s ”Kend 
din kommune” ses, at ca. halvdelen af budgettet anvendes på eksterne private botilbud og at disse 
driver væksten i udgifterne – hvorfor det også er her, der nationalt anbefales øget styring og 
besparelser. Besparelser på Syddjurs Kommunes egne tilbud på handicapområdet medføre 
forringede muligheder for fremadrettet at kunne visiterer til interne tilbud og vil derfor på sigt øge 
udgifterne grundet øget anvendelse af eksterne private tilbud. Besparelser på kommunens egne 
tiltag vil derfor være kontraproduktive ift. styring af udgifterne på handicapområdet. Der bør tvært 
imod investeres i kommunens egne tilbud for at opnå besparelser på området. 

 
• Syddjurs kommune forsøger at ”liste” besparelser igennem på handicapområdet uden en 

ordentlig demokratisk proces! Det er stærkt kritisabelt, at høringsperioden afvikles midt i 
sommerferien med deadline i uge 30. Det har i perioden ikke været muligt at komme i kontakt med 
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ønskede myndigheder og personer for yderligere information grundet sommerferie. Det er 
tankevækkende, at Syddjurs Kommune iflg. sin egen oversigt over høringer og afgørelser, har sat 41 
afgørelser til høring med deadline i sommerferien – 40 af dem er administrative afgørelser fra det 
tekniske område, primært omhandlende vandingstilladelser. Derudover er kun èn anden sag sat til 
høring, nemlig sagen om besparelserne på handicapområdet. Det stemmer ikke overens med 
ønsket om, at få kvalificeret beslutningsgrundlaget og dets konsekvenser for borgere og flugter ej 
heller med Syddjurs kommunes ønsker om borger/pårørende inddragelse. Tvært imod fremstår 
processen således, at Syddjurs Kommune ”lister” besparelser igennem på handicapområdet uden 
mulighed for en ordentlig demokratisk proces. 

 
• Sagsfremstillingerne er så mangelfulde, at Syddjurs kommunes eget handicapråd ikke ønsker at 

afgive høringssvar på flere af delforslagene før end de nødvendige oplysninger er tilvejebragt! 
Sagsfremstillingerne fremstår sparsomme og ikke fyldestgørende til at træffe så indgribende 
beslutninger for nogen af vores allermest sårbare borgere i samfundet. Borgere der ikke har samme 
evner til at søge indflydelse eller påvirkning, hvilket fordre særlig behov for grundighed. 
Sagsfremstillingerne er så mangelfulde, at Syddjurs kommunes eget handicapråd ikke ønsker at 
afgive høringssvar på flere af delforslagene før end de nødvendige oplysninger er tilvejebragt til 
rådet jf. referat fra handicaprådet den 29. juni 2023. 

 
• Fremrykningen dekobler forslagene fra den samlede budgetproces og dermed muligheden for 

prioriteringer på tværs af resortområderne – den samlede besparelse vil i 2023 udgøre 0,1%! 
Fremrykningen af forslagene på handicap området dekobler defacto beslutningsprocessen fra den 
samlede budgetproces og dermed også fra potentielle prioriteringer på tværs af resortområder. 
Vedtagelse af samtlige syv forslag vil i 2023 kunne medføre en besparelse på 195.000,- kr. ved fuld 
implementering. Områdets samlede budget er iflg. sagsfremstillingerne på ca. 190 mio. kr. - 
besparelsen udgør således 0,1% af resortområdets budget! Den politiske dekobling fra 
budgetprocessen er ude af proportioner med de konsekvenser der er på spil for særdeles udsatte 
borgere i kommunen. 

 
• Manglende kommunikation til pårørende samt unødig uro og ængstelse for udsatte borgere! 

Jeg gøres som pårørende først opmærksom på forslaget i min sommerferie. Min bror blev 
orienteret om de syv forslag kort før sommerferien på et fællesmøde i aktivitetscenter Marie 
Magdalene. Forslagene fremstår i hans forståelse som beslutninger der er truffet med stor 
ængstelse og uro til følge. Han arbejder i køkkenet som han nu mener skal nedlægges. Det kan ikke 
forventes, at alle udviklingshæmmede kan redegøre for omfanget eller konsekvenserne af et 
sådant forslag. Ændringerne og konsekvenserne rammer nogle af vores allermest udsatte borgere i 
samfundet. Alle ændring i deres hverdag har både trivsels- og funktionsmæssige konsekvenser. 

 
 

Jeg ønsker herefter specifikt at udtale mig om de to konkrete forslag der direkte berører min brors hverdag. 
 
 

Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet 

 
• Driftsmidlerne til aktiviteterne på Marie Magdalene og Skovly halveres! 
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De foreslåede besparelser på aktivitetscenter Marie Magdalene og Skovly udgør en halvering af 
driftsbudgettet. Af sagsfremstillingen læses at der skal ske en besparelse på 250.000 kr. samt at 
dette ikke har ansættelsesmæssige konsekvenser. De 220.000 kr. foreslås sparet via nedlæggelse af 
dyrehold, maskinpark og sammenlægning af værksteder. Det samlede driftsbudget for Marie 
Magdalene og Skovly er på 450.000,- kr hvilket påfaldende ikke fremgår af sagsfremstillingen. 
Besparelsen udgør dermed 50% af de samlede driftsmidler og vil medføre drastiske omlægninger! 

 
• Halvering af budgettet vil medføre nedlæggelse af arbejdsidentitet! Værkstederne på Marie 

Magdalena og Skovly bygger på en lang tradition for socialpædagogiske aktiviteter der skaber 
kontakt med det omkringlæggende samfund. Det skaber meningsfuldhed og arbejdsidentitet. 
Markører som den nye social- og ældrepolitik indeholder som pejlemærker. Ved en halvering af 
driftsbudgettet kan denne pædagogiske tilgang ikke længere forfølges. Der er end ikke taget stilling 
til hvilke aktiviteter der kan tilbydes i den nye ramme – sagsfremstillingen er helt tavs og nævner 
blot der skal etableres nye aktiviteter til borgerne. Den fremrykkede proces bevirker her, at det 
forberedende arbejder ikke er gjort således der politik kan træffes beslutninger på et oplyst 
grundlag. I særdeleshed ikke når beslutningen kan have så vidtrækkende konsekvenser at fjerne 
handicappedes meningsfulde arbejdsidentitet. Min bror tager på arbejde… det vil han ikke gøre i 
fremtiden. 

 
• Forslaget stemmer ikke overens med den nye Sundheds- og ældrepolitiks målsætninger! I 

modsætning til flere af delforslagene hvor Syddjurs Kommune handicapråd ikke ønsker at udtale sig 
før end de nødvendige oplysninger er tilvejebragt rådet – så udtaler rådet sig utvetydigt ift. dette 
delforslag: ”Det vil ikke være menneskeligt ansvarligt at fratage disse mennesker deres identitet, 
sådan som det beskrives i oplægget (…) Vi foreslår, at forslaget helt udgår, da dets konsekvenser 
menneskeligt set ikke er i orden, jævnfør den foreslåede Sundheds- og ældrepolitiks målsætning”. 

 
• Nedlæggelse af bla. dyrehold vil medføre øget udgifter på andre områder! I sagsfremstillingen 

nævnes blot dyrehold… men ikke hvad dyrene anvendes til. Fx modtager min bror rideterapi på 
Skovly for at styrke balance, muskler, koncentration mm. Målet er så længe som muligt, at 
opretholde almindelig daglig livsførelse og egen omsorg. Dette er en del af hans handleplan som er 
godkendt og aftalt med myndighedsafdelingen på det voksen specialiserede område. Denne indsats 
vil derfor skulle købes ved privat aktør – til en helt anden pris - hvis den ikke kan tilbydes i Syddjurs 
kommunes egen tilbudsvifte. 

 
 

Lukning af køkken på Marie Magdalene 

 
• Markant færre tidlige og forebyggende indsatser! Køkkenet på Marie Magdalene er hele aktivitets- 

og samværs tilbuddets hjerte. Det er her alle mødes over en bid mad inden arbejdsdagen 
fortsætter i værkstederne. Men der indtages ikke kun mad. Det er også her personalet screener, 
iagttager, aflæser, øver, udvikler, samtaler og meget mere. Forslaget medfører en nedlæggelse på 
1,6 årsværk hvilket udgør det fulde køkkenpersonales årsnorm. Men forslaget indeholder fortsat, at 
der skal spises sammen – nu med mad udefra. Der skal fortsat anrettes, opryddes og 
fødevaremyndigheder vil sandsynligvis fortsat skulle kontrollere. Det er sammenligneligt med 
anretter køkkener der kendes fra dagtilbudsverden. Udgiften til maden stiger med 33%, samt der 
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påføres mindre fleksibilitet ift. bestillingsperioder. Udgiften påføres nogle af vores allermest 
udsatte borgere, hvoraf en del, der anvender tilbuddet i dag, har særdeles vanskeligt ved at 
administrer egen økonomi. Den markant øgede udgift vil have som konsekvens, at særligt de 
handicappede der bor i egen lejlighed og som anvender stedet som samværstilbud risikere ikke 
længere at komme. Den daglige pædagogiske screening vanskeliggøres dermed og grundlaget for 
tidlige og forebyggende indsatser vanskeliggøres markant. 

 
• Flere aktiverede borgere for halveret driftsbudget og 1,6 årsværk mindre personale! Køkkenet på 

Marie Magdalene anvendes i dag som beskæftigelse for 5 – 10 borgere, herunder min bror. 
Realisering af forslaget medføre øget pres på de andre aktivitetstilbud der skal rumme 5-10 ekstra 
borgere samtidig med at med at personalegruppen nedskæres med 1,6 årsværk. Forslagene om 
”Omorganisering af aktivitets- og samværstilbud på handicapområdet” og ”Lukning af køkken på 
Marie Magdalene” skal derfor ses i sammenhæng og vil medføre større konsekvenser end 
sagsfremstillingerne umiddelbart tilkendegiver. 

 
 
 

Jeg håber, at ovenstående betragtninger vil bidrage til, at kvalificere de beslutninger som Syddjurs Byråd 
skal træffe og vil blive inddraget i den forestående politiske proces. Jeg hæfter mig ved, at flere 
byrådsmedlemmer på seneste byrådsmøde udtrykte skepsis ift. det nuværende beslutningsgrundlag og ville 
anvende høringsfasen til at kvalificere viden og tilgange på området. Hvis det ønskes står jeg gerne til 
rådighed for yderligere spørgsmål såfremt byrådsmedlemmerne måtte ønske det. 

På trods af sammenfald med sommerferien ønsker jeg at tilkendegive taknemmelighed for at få anledning 
til at afgive høringssvar. 

 

Med de bedste hilsner 

Kristian Kilt 
Vesterbro 14 
8464 Galten 



75 - Underskriftindsamling Skovly











76 - Husk lige dette inden der spares på aktivitets - og samværstilbud
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